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lSl SEJA predsedstva kos sozd iskra

Kritično o dosedanjem delu
Osrednja tema 15. seje predsedstva KOS (bila je v petek, 9. aprila), je bila 

obravnava predloga poročila o delu KOS v mandatnem obdobju 
1980—1981 in programu dela KOS za leto 1982—1983

Predsednik KOS SOZD Iskra Janez
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def0 !e Podrobno obrazložil poročilo o 
^ doh-^P^ v preteklem mandatnem ob- 
'^1 dn ''U 'n Poudaril, da še vedno nismo 

skVoli uveljavili nekaterih oblik,akcij- 
Sjn|® dulovanja sindikata, ki pa dajejo 
Sj, ^katu pomembno vlogo subjektivne 

'n utu v skladu s 14. členom statuta 
en ^ 0venije omogočajo, da nastopa z 

^tnirni obveznimi stališči, 
liti 6 1*(0 Pouianjkljivost je bilo še ču- 
n- v Povezovanju sindikata z delova- 
IjavT ^e*e8atskega sistema in pri uve- 

V1janju stališč sindikata v samou- 
daavnih organih. Nadalje je ugotovil, 
ji ^o v zadnjem času priče vedno več- 
k kadrovskim težavam, tako v druž- 
tu?.0-~političnih organizacijah, kakor 
cii i,V samoupravnih organih ih delega- 

Jjui za SIS ali zbore združenega dela. 
Stljv0sebn° poglavje pa predstavlja ure- 
^ Cevanje odgovornosti, tako za sa- 
i?v ■ ravn° odločanje, kakor tudi za 

ajanje samoupravno ali politično 
Poetih odločitev.

P . . vsem tem pa je naštel tudi vrsto 
Sjn ,^'vnih rezultatov, ki jih je dosegel 
ju ‘kat v minulem mandatnem obdob- 

1 zlasti v aktivnosti samoupravne or- 
Drn^ranosti v naših OZD, kot pri 

°Cesu reorganizacije DO Elektro-

mehanike, pri dokončnem konstituira
nju DO Skupnega pomena ZORIN, v 
angažmaju pri dokončnem konstituira
nju interne banke Iskre, v procesih 
reorganizaciji Iskre Commerce in še 
vrsti samoupravnih sporazumov m 
družbenih dogovorov.

Prav tako je predsedstvo obravna
valo tudi program dela KOS za leto 
1982—1983 in sklenilo, da naj ome
njeni gradivi, to je poročilo o delu in 
program dela sindikata obravnavajo 
tudi druge DPO, samoupravni in poslo
vodni organi v Iskri.

Druga točka dnevnega reda je zaje
mala pregled poteka sindikalnih konfe
renc po DO in določitev volilno pro
gramske seje koordinacijskega odbora 
sindikata SOZD Iskra. V razpravi so 
ugotovili, da v dogovorjenem roku niso 
bile izvedene letne konference sindi
kata v nekaterih DO, vendfar pa so po
tekale te mi tako, da bo konstitutivna 
seja volilno—programske konference 
novega KOS 11. maja.

Ob koncu so obravnavali še nekaj 
kadrovskih zadev in informacij ter po
zvali vse zainteresirane, naj pripravijo 
predloge za nagrade in priznanja Iskre 
do 30. aprila.

D.Ž.

Tudi letos Iskraši 
^ed Kidričevimi nagrajenci

v petek, 9. aprila so v veliki dvorani Skupščine SR Slovenije podelili letošnje 
Re^ gričev e nagrade za najvišje dosežkev slovenski znanosti, inovacijah in tehničnih
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dr^rx°S 50 Kidričeve nagrade prejeli 
c ' Drago Kolar, dr. Ervin Prelog, dr.

anko Banič, drž Anton Slodnjak in 
Qr' Adolf Bibič.
drp'trat' so Podelili tudi 17 nagrad Ki- 
S1'cevega sklada za dosežke v naravo- 
tehVn-^ 'n utatematičnih, tehniških, bio- 
in in medicinskih ter družbenih
ieP.Umanističnih vedah. Med nagra- 
Slok' Sk*ada je tudi Iskraš mag. Milan 
$ kan, ki je skupaj z dr. Bojanom Dr- 

dr. Vido Pirnat—Muc, ing. 
iern-?0171 Hočevarjem in mag. Andre- 
ra . Bajcem prejel nagrado sklada za 

'Skave naravnih in sintetičnih zeoli-tOv.

in s0" 
moi'11
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j,. krati so podelili tudi 21 nagrad za 
riirf1,6 'n ^Hišk® izboljšave, med kate- 
Isk' ^tUC*' znanstvenih teamov iz 
f)/6 Tako je prejel ing. Franc Jan iz 
$a tEZE nagrado za tehnično izbolj- 
se?v >>^azvoj in uvajanje razvojnih do- 
Proi°V ^e^eloplastnih hibridnih vezij v

Nadalje so kar tri nagrade za izume 
in izpopolnitve prejele skupine inženir
jev iz Iskre, vse tri iz raziskovalnega inš
tituta naše DO Avtomatika.

Tako so inženirji Branko Robavs, 
Jože Marušič in Leopold Prelc prejeli 
nagrado za tehnično izboljšavo »Nu
merična pozicionirna naprava.«

Inženirji Jože Marušič, Matija Ko
drič in Alojz Kozinc pa nagrado za teh
nično izboljšavo »Tehtalno dozirni si
stem VDT 21« D/R, P«.

Prav tako je prejela nagrado skupina 
inženirjev, v kateri so mag. Jože Kan
duč, Miro Kikelj, mag. Leon Kos, Janez 
Novak, Vinko Kosmač in Jože Škrabe 
za tehnično izboljšavo »Mikroračunal- 
niški sistem vlakovnih številk MIN — 
30«.

Podrobneje bomo o naših nagrajen
cih spregovorili v prihodnji številki.

D.Ž.

Uvodno besedo na 9. kongresu ZKS 
je imel predsednik CK ZKS Franc 
Popit.

V četrtek, 15. aprila, se je v ljub
ljanskem Cankarjevem Kulturnem 
domu slovesno začel 9. kongres ZKS. 
Kongresa se udeležuje 1.677 udeležen
cev, med njimi 785 delegatov, od teh 
642 izvoljenih na občinskih konferen
cah in 143 članov osrednjih organov 
ZKS in ZKJ, 501 gost in 391 časni
karjev.

Kongres je odprl predsednik CK 
ZKS France Popit. Udeleženci kon
gresa so z enominutnim molkom 
počastili spomin na velikana naše re
volucije Tita in Edvarda Kardelja. 
Uvodni referat ..Naloge komunistov 
pri utrjevanju socialističnega samoup
ravljanja in splošnega razvoja SRS" je 
imel predsednik CK ZKS Franc Popit. 
Popoldne so delegati začeli delatf v 
petih komisijah, njihovo delo po ko
misijah pa se je nadaljevalo tudi vče
raj. Danes, tretjega in zadnjega dne 
kongresa pa bo spet plenarna seja, na 
kateri bodo delegati obravnavali pred
log sprememb in dopolnitev statuta 
ZKS, predlog resolucije kongresa in iz
volili nov CK ZKS.

priloga

Opozarjamo, da objavljamo v 
tej številki kot prilogo celotno 
poročilo o delu KOS v mandat
nem obdobju 1980—1981 ter 
predlog programa dela KOS do 
leta 1982—1983. Omenjeno 
gradivo naj služi vsem zainteresi
ranim za javno razpravo in mo
rebitna dopolnila.
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IZ RESOLUCIJE 9. KONGRESA ZKS

Opreti se moramo 
predvsem na lastne sile

Resolucija 9. kongresa Zveze komunistov Slovenije v dokaj obširnem be
sedilu govori in ugotavlja dejstva in spoznanja našega sedanjega gospodar
skega in političnega trenutka, hkrati pa nakazuje in terja razrešitve proble
mov, ki živo zadevajo naše gospodarsko, politični in kulturno življenje ter ra
zvoj v prihodnosti.

Tako resolucija ugotavlja, da je bodočnost socializma v najusodnejši 
meri odvisna od tega, kdo razpolaga s presežnim delom in odloča o njem. 
Razvoj in poglabljanje socialističnega samoupravljanja sta odvisna od tega, 
ali in v kolikšni meri delavci že odločajo o tem podružbljenem kapitalu v vseh 
fazah in sestavinah družbene reprodukcije in v družbi kot celoti ter še pose
bej, ali odločajo v TOZD o dohodku na vseh ravneh njegovega združevanja.

Zato 9. kongres poudarja, da so poglavitni cilj in naloge ZKS, da se bori za 
dosledno uresničevanje samoupravnih družbenoekonomskih odnosov, kot 
so opredeljeni v Ustavi in so rezultat in program revolucionarnega boja 
Zveze komunistov in delavskega razreda narodov in narodnosti Jugoslavije.

Samoupravljanje, zgrajeno na družbeni lastnini sredstev za proizvodnjo, je 
temeljna revolucionarna pridobitev delavskega razreda narodov in narodno
sti Jugoslavije.

Slovenski komunisti bodo svojo revolucionarno akcijo gradili na podlagi 
dosežkov in uspehov, na katere so lahko upravičeno ponosni. Zavedajo se, 
da ne morejo dogmatsko in samozadovoljno vztrajati pri doseženem, ker so 
za revolucioniranje tokov družbenega razvoja, posebej za utrjevanje odlo
čilne vloge delavca pri upravljanju z družbeno akumulacijo, nujne družbene 
spremembe in ustvarjalno vnašanje novih spoznanj v našo družbeno prakso. 
Zato ni druge poti kot razvijanje socialističnega samoupravljanja. Zato je naš 
razvoj v veliki meri odvisen od sposobnosti organiziranih sil socialistične za
vesti, še posebej Zveze komunistov, da spodbudijo delavce v združenem 
delu, da s svojo vsestransko dejavnostjo krepijo svojo družbeno moč ter na 
podlagi dela s proizvajalnimi sredstvi v družbeni lastnini in samoupravljanja 
obvladujejo celoto ekonomskih in političnih funkcij in razmerij v družbi.

Še vedno smo v začetku obdobja razvoja na družbeno—lastninskih osno
vah. Združeno delo je še sredi procesa svoje celovite integracije: skladno z 
rastjo svoje ustvarjalne moči in odgovornosti postopno prevzema od države 
ekonomske in politične funkcije.

Prepočasi pa presegamo številna protislovja, med njimi tudi protislovje 
med družbeno naravo produkcije ter skupinsko lastninskim in državnim pri
svajanjem rezultatov te družbene reporodukcije, ki odtujuje združenim de
lavcem sredstva in rezultate dela.

Zato se Zveza komunistov Slovenije bori za preseganje skupinsko in dr- 
žavno-lastninskih odnosov, ki razbijajo združeno delo in celo družbo v po
samične ali delne interese posameznih temeljnih in drugih organizacij zdru
ženega dela, gospodarskih panog, občin, regij, pokrajin in republik.

Družbeno reprodukcijho sta v veliki meri usmerjala gospodarski subjekti
vizem in voluntarizem. Kopičila so se neskladja v materialnih odnosih, pre
počasi smo povečevali produktivnost dela in se prepočasi vključevali v med
narodno delitev dela. Zaradi administrativnega krojenja pogojev gospodar
jenja in prerazporejanja ustvarjenega družbenega dohodka samoupravne 
organizacije in skupnosti niso imele gospodarskih in družbenih spodbud, da 
bi razvijale samoupravne in družbeno—ekonomske odnose, ampak so se vse 
bolj navezovale na državni aparat. Kopičila so se neskladja in zaostrovali od
nosi v družbeni reprodukciji. Neugodne gospodarske razmere, ki so jih 
ustvarjali takšna gospodarska politika in praksa, so zlasti v zadnjih letih do 
skrajnosti zaostrila gospodarska recesija in notranja družbeno gospodarska 
nasprotja, ki pretresajo sodobni svet.

Zato 9. kongres Zveze komunistov Slovenije poudarja, da je učinkovito 
obvladovanje omenjenih vzrokov in posledic mogoče samo na samoupravni 
podlagi. Razmere v družbeni reprodukciji in proizvodnji zahtevajo, da do
sledno prenehamo s prakso, ki je omogočala, da smo hiter gospodarski ra
zvoj zagotavljali z nepokritimi denarnimi sredstvi in s krediti iz tujine. Ob 
zmanjšanih materialnih možnostih bomo v gospodarstvu izpeljali nujne 
strukturne spremembe in si z njimi zagotovili dolgoročno trdnejšo, stabilnej
šo, zanesljivejšo in ekonomsko smotrno oskrbo s surovinami, energijo, re
produkcijskimi materiali in hrano ter najnujnejšo modernizacijo in spre
membo proizvodnih programov in usmeritev, s katero bomo širili proizvod
njo, ki se bo sposobna enakopravno vključevati v mednarodne ekonomske 
odnose.

Dosegli smo tisto stopnjo v gospodarskem razvoju, ko se brez intenzivnej
šega in širšega vključevanja v mednarodno delitev dela ne moremo več 
uspešno razvijati.

Pri premagovanju sedanjih gospodarskih težav se moramo opreti predv
sem na lastne sile. Uporabiti moramo ogromne neizrabljene, oz. premalo 
izrabljene notranje rezerve v naravnih bogastvih, v proizvodnji in delovnih 
zmogljivostih združenega dela in v socialističnih samoupravnih družbe
no—lastninskih odnosih.

D.Z.



rTOZD ELEKTROLITI MOKRONOG

Uvoz materiala 
največji problem

Dvesto članski kolektiv TOZD Elektroliti iz Mokronoga so v četrtek, 8. 
t.m. obiskali družbenopolitični in poslovodni delavci SOZD Iskra. Z doma
čimi predstavniki družbenopolitičnih organizacij, samoupravnih organov in 
poslovodnimi delavci in predstavniki Delovne organizacije IEZE so se po
govarjali o proizvodnji, gospodaijenju in poslovanju te temeljne organizaci
je. Pogovor je vodil predsednik KOS Janez Kern. »Ta tovarna je ena najbolj 
avtomatiziranih v Iskri, delovni kolektiv pa je delaven, discipliniran in pri
pravljen marsikaj žrtvovati za svojo tovarno. Ljudje so pripravljeni prijeti za 
vsako delo in če je potrebno ob vsakem času. Tudi njihovo samoupravno in 
družbenopolitično delo je polno odgovornosti,« je dejal na pogovorih pred
sednik KPO IEZE Stane Kovačič.

Direktor TOZD Anton Hočevar je dejal, da je njihov največji problem 
uvoz repromateriala. Dobri dve leti stara superavtomatizirana tovarna elek
trolitov ima najsodobnejšo in visokoproduktivno opremo. Seveda pa taka 
tehnološka oprema zahteva točno določene surovine, katerih pa morajo, žal, 
uvoziti kar 80%.

Ob načrtovanju tovarne so predvideli izvoz, ki bi pokrival te zunanjetrgo
vinske stroške in še bi kaj ostalo. Ob stabilizacijski naravnanosti predpisov 
okrog uvoza in izvoza, ko družbi ostane 35 % deviz pa se račun ne izide. Kar 
80 % predstavljajo v vrednosti elektrolita Uvožene surovine in repromateria-

Ob tem so v TOZD poskusili že vse mogoče. Najprej seveda vrsto inovacij 
za zamenjavo uvoženega repromateriala z domačim. Nekatere postavke so 
jim ob velikem trudu in vložku znanja uspele. Ob tem so morali »vzgajati« 
dobavitelje. Po večkrat so romali vzorci v Mokronog in nazaj k proizvajal
cem. Vendar popolnega uspeha še ni, niti takega ne, ki bi vsaj za silo omogo
čil uvoz pokriti z izvozom.

Lani na zunanjetrgovinski konferenci Iskre so se dogovorili, da bodo naši 
zunanjetrgovinski delavci našli v zahodni Evropi možnost za delo za tujega 
partnerja. Naročnik elektrolitov naj bi začasno k nam uvažal repromaterial, v 
Elektrolitih bi ga predelali v elektrolite in poslali nazaj naročniku v inozem
stvo. Po enem letu še ni nič iz tega posla, od katerega je v veliki meri odvisno 
delo v mokronoški Iskri. Stroji delajo le s polovično zmogljivostjo. Naredijo 
pol manj, kot bi sicer lahko.

»In zakaj vam doslej IC ali SOZD nista pomagala dobiti posla za dodelavo 
tujemu kupcu?« je vprašal eden izmed razpravljalcev'

»Najbrž zato, ker imajo ti odgovorni tovariši plačo, če mi delamo ali ne. 
Svoj del po dogovorjenem ključu za službe SOZD plačamo v vsakem prime
ru. Sicer nam odgovarjajo, »da delajo« na tem, otipljivega pa ni nič. Nam pa 
grozi najhujše. Položaj je kritičen. Letos načrtujemo na primer pol manj 
ostanka dohodka kot lani. Kaj ob inflaciji to pomeni, menda ni treba razlaga
ti,« je odgovoril Tone Hočevar.

Sicer si odgovorni prizadevajo, da bi zaposlili visokoproduktivno strojno 
opremo. Visok celoten prihodek je nujen, saj jih pritiskajo anuitete in fiksni 
stroški dve leti stare tovarne. Vzpostavili so nekaj dogovoi-ov s stalnimi kupci 
za delež pri deviznem prihodku. Tako s kranjsko Iskro in Pržanom, ne gre pa 
z ostalimi. Tudi porabniki elektrolitov so v težkem deviznem položaju in vča
sih kljub dobri volji ne morejo odstopiti deleža deviz. Nekaj dobijo deviz in 
»uvozne kvote«, solidarnostno od TOZD v Industriji elementov. Tako na-

..................... ......... ..... •■•■'S' .....
Med razgovori v TOZD Elektroliti.
kupovanje deviznih sredstev pa je drago, ker je pač treba plačati »uvozno de
stimulacijo.«

Precej materialov so zanje osvojili domači proizvajalci in tako zamenjali 
uvoz. Razmišljajo in dogovarjajo se s tujim partnerjem, da bi sami izdelovali 
folijo. To pa je spet drag, zahteven in zamotan postopek, ki bi se komaj izpla
čal pri tako majhnih količinah, kot jih rabi tovarna v Mokronogu in še nekaj 
morebitnih jugoslovanskih kupcev.

Sprejeli so tudi nekaj dodatnega programa. Delajo za šentjemejsko Iskro, 
čeprav ta posel ni preveč rentabilen. Stane Kovačič pa je obljubil, da bodo 
skušali poiskati vsaj del rezervnega programa, ki bo tudi komercialno zani
miv, če ne bodo mogli urediti vprašanja uvoza materiala za osnovni program.

Tudi kvaliteta njihovih elektrolitov je visoka, saj je iskana na domačem 
trgu. Iskra jih vgrajuje že tudi v profesionalne in polprofesionalne elektron
ske sklope. Poleg tega pa so seveda cenjeni za vsejugoslovansko zabavno in 
ostalo elektroniko.

Najbrž bi bila najboljša rešitev, da bi devizni status Elektrolitov uredili 
znotraj Iskre. Že zdaj Iskra porabi okrog 50 % njihove proizvodnje. Če pa bi 
se dogovorili za devizno soudeležbo, bi lahko delali še druge izvedbe elektro
litov najvišje kakovosti in zanesljivosti, ki jih zdaj izključno uvažamo. SOZD 
Iskra potrebuje tovarno elektrolitov, saj bi bila čista neumnost namesto re- 
promateriala uvažati zelo drage tuje elektrolite.

Sicer pa v mokronoški Iskri dobro gospodarijo. Lani so kljub naštetim te
žavam, pri večnem menjavanju in prilagajanju ‘ pomanjkanju surovin 
ustvarili skoraj 170 milijonov dinarjev celotnega prinodka. Po pokritju vseh 
obveznosti jim je ostalo za 10 milijonov dinarjev čistega dohodka, ki so ga 
povečini namenili za poslovni in ostale sklade. Letos pa načrtujejo 200 mili
jonov dinarjev prihodka, ostanka dohodka pa žal pol manj kot lani.

Predsednik OO sindikata Janez Borštnar je povedal, daje njihova organi
zacija zelo živahna. Na sindikalnih skupinah posvečajo največ skrbi proi
zvodnji in gospodarjenju. Zelo dobro so izpeljali volitve in tudi javno raz
pravo ob zaključnem računu. Obveščanje imajo kar dobro urejeno, tako 
prek sindikalnih skupin, glasila Iskre pa Biltena delovne organizacije, ogla
snih desk in ozvočenja. Tudi stanovanjska vprašanja uspešno rešujejo.

Predsednica delavskega sveta Jožica Strmole je pohvalila intenzivno za
nimanje kolektiva za delo in gospodarjenje v TOZD: »Vsakega našega sode
lavca gotovo zanima, kako nam gre, saj smo življenjsko vezani na svojo to
varno. Zdaj v zaostrenih pogojih gospodarjenja in našem težkem položaju 
zaradi pomanjkanja surovin pa nas seveda vse skrbi, kako bomo prišli iz 
zagat. Največji problem šo nizki osebni dohodki.

Predsednica OO ZSMS Marjeta Povše je dejala, da so njihovi mladinci ak
tivni, žal pa ne vsi. Skoraj polovica jih je ostala ob strani. Veliko sodelujejo z 
občinsko mladinsko konferenco, delajo z mladimi v krajevni skupnosti in z 
vojaki bližnje vojne pošte. Zlasti imajo živahne stike z mladimi po Iskrinih 
TOZD na Dolenjskem. Zelo slaba pa je povezava mladine v delovni organi
zaciji, kjer Konferenca ZSMS bolj drema kot dela. F.Kotar J

Krožki
za izboljšanje 
kakovosti

Na seji predsedstva Zveze za napre
dek kvalitete in standardizacije Make
donije, ki je bila v januarju letos in s so
glasjem predsedstva JUSK je bilo skle
njeno, da Jugoslovansko združenje or
ganizira okroglo mizo na temo Sekcije 
(krožki) kontrole kvalitete.

Okrogla miza je bila 25. in 26. marca 
v hotelu Metropol v Ohridu. Obravna
vala je značaj in vlogo kvalitete v so
dobnih pogojih gospodarjenja in stanje 
organizacije sistema kontrole kvalitete 
v Jugoslaviji ter sekciji krožke kon
trole kvalitete kot samoupravno obliko 
delovanja kontrole kvalitete in njego
vega samoupravnega reguliranja aktiv
nosti sekcij kontrole kvalitete.

Tudi temo Model krožkov za izbolj
šanje proizvodnje, ki jo je predložil 
Lotar Kozina, svetovalec za kvaliteto 
pri SOZD Iskra so obravnavali na tem 
srečanju. Poleg teh tem so obravnavali 
še način uvajanja in vodenja aktivnosti 
sekcij kontrole kvalitete, fundamen- 
talne tehnike kontrole kvalitete v ak
tivnosti sekcij kontrole kvalitete ter se 
zaustavili tudi na izkušnjah organizacij 
združenega dela na uvajanju delovanja 
sekcij kontrole kvalitete.

Posebej zanimiva in pozornosti de
ležna je bila tema o modelu sekcije 
kontrole kvalitete, ki jo je, kot smo že 
zapisali, predložil Lotar Kozina. Svoje 
izvajanje je začel z razlago, čemu 
krožki in kaj krožki soloh so. Utemeljil 
je, da je v Jugoslaviji tehnologija ra
zvita že dokaj visoko, čeprav je v naj
večji meri rezultat kupljenega, oz. uvo
ženega know—howa.

Prav zaradi tega s to tehnologijo tudi 
ne dosegamo rezultatov, ki bi jih lahko 
merili s konkurenčnimi na svetovnem 
trgu, še več, v nekaterih vejah (npr. 
elektrotehnika in elektronika) mi sicer 
iz leta v leto napredujemo, zaostanek 
nasproti svetovnemu tržišču pa se kljub 
temu povečuje.

Vzrok je poskušal najti na aplikativ
nem primeru Iskre.Poprečni podatki 
vseh desetih DO kažejo, da je v zadnjih 
dveh letih slaba kvaliteta na vhodnih 
kontrolah v stalnem porastu, čeprav so 
tehnologije, s katerimi razpolagajo naši 
dobavitelji surovin in polproizvodov, 
novejše. To pomeni, da slabo delajo. 
Ker pa je pomanjkanje materiala vse 
večje, odstotek neustreznega materiala 
za našo proizvodnjo pa prav tako, je 
menil, da samo z dodatnim delom ne 
moremo premagati vgrajenih po
manjkljivosti.

To pa je že v neposredni zvezi s krož
ki. In še nekaj, kar je treba posebej na
glasiti: če vzamemo izhodno kvaliteto, 
ugotovimo, da se v zadnjih letih pojav
lja vse več subjektivnih napak, ki, seve
da, povzroče, da je proizvod zavrnjen. 
In čeprav ne za vse, pa za večino teh 
napak vendarle velja, da so rezultat, 
oz. posledice malomarnosti, neznanje, 
površnosti, a tudi neodgovornosti pri 
izvajanju posameznih operacij. Kaj 
storiti?

V Iskri je iniciativna grupa dobila na
logo analizirati in preveriti model krož
kov za izboljšanje proizvodnje. Po dve
letnem delu smo ugotovili, da je pa
metno, da vsak novi delavec v piriprav- 
Ijalni dobi mora imeti mentorja, ki z 
njim dela in mu pomaga odpravljati na
pake, poleg tega pa je delavce v mon
taži treba izpopolniti pri posebnih 
delih, ki zadevajo njihovo delo.

Rezultat se je hitro pokazal v boljši 
kvaliteti montažnih del, v manjši izgubi 
časa in materiala. Taki krožki so zato 
dobra rešitev, saj so sorazmerno poce
ni, predlogi pa so zmeraj konkretni in 
enostavni.

Na posvetovanju v Ohridu so idejo o 
modelu krožkov pozdravili in predla
gali že nekaj konkretnih predlogov 
zanje. O tem pa več naslednjič.

Mak

AVTOMATIKA TOZD SISTEMI 

PROGRAMSKA KONFERENCA

Mladi v TOZD Sistemi, delovne or
ganizacije Avtomatika, so na program
ski konferenci med drugim sprejeli tudi 
program dela za tekoče leto. Njihovo 
družbenopolitično delovanje temelji na 
izhodiščih in sklepih kongresov ZSMS, 
ZSS in ZKS, na sprejetih programskih 
in akcijskih smernicah v delovni organi
zaciji ter na sodelovanju z občinskim 
komitejem ZSMS Ljubljana Šiška in 
krajevno skupnostjo.

V razpravi po podanem programu 
dela je bilo večkrat poudarjeno, da je v 
bodoče potrebno še več pozornosti in 
naporov vložiti v enotnost akcij, ki jih 
pripravljajo in izvajajo vse družbenopo
litične organizacije, tako v TOZD kot

r
Poglobiti delo z delegati

Na sestanku sekretarjev Iskrinih DO, ki je bil v torek, 13. t.m. (vodil ga je 
pomočnik predsednika KPO SOZD Iskra Pavle Gantar), so najprej sprego
vorili o pripravah na 13. zasedanje DS SOZD Iskra, ki bo v sredo 21. t.m. 
Ker bo na zasedanju DS SOZD Iskra predvidoma na dnevnem redu vrsta 
točk, pomembnih za celotno Iskro, je bilo potrebno zadeve uskladiti in poja
sniti, da bi delegacije posameznih DO ustrezno odločale na bližnjem zaseda
nju delavskega sveta.

Na dnevnem redu je bila tudi informacija o pristopu DO Delte v SOZD 
Iskra, o čemer se morajo seveda pozitivno izjasniti vse delegacije naših DO- 

Posebej živahna razprava se je razvila ob tretji točki dnevnega reda, v ka
teri je šlo za koordinirano delovanje organov upravljanja, poslovodnih or
ganov, delegatov ter družbenopolitičnih organizacij v SOZD Iskra. Kot je 
znano, nismo samo v Iskri, temveč na vseh ravneh popolnoma zadovoljni z 
delovanjem delegacij od KS do republiške skupščine in raznih SIS. Delegat
ski sistem namreč terja dobro obveščenost in koordiniranost delegatov in de
legacij, da se potem lahko uspešno vključujejo v razprave in odločanje- 

In prav pri tem imajo tudi sekretarji DO pomembno vlogo, saj morajo ob
veščati in koordinirati delo delegacij svojih DO za odločanje in zavzemanje 
stališč na ravni SOZD. Ugotovili pa so, da prav pri tem vprašanju ni do
končno in jasno opredeljen status sekretarjev DO, katerih naloge in dolžno
sti vsekakor presegajo njihovo ožjo specialnost, saj gre v tem primeru tudi za 
izrazito politično delovanje. In prav pri tem delu bi morali sekretarji imeti 
vso pomoč, tako svojih DPO, kot tudi poslovodnih organov, zlasti kadar gre 
za delo in koordinacijo z delegati. Seveda velja podobno tudi za delo znotraj 
vsake DO, ko gre za odnose med DO in TOZD.

V tem smislu je pripravljeno tudi gradivo, ki naj bi pripomoglo k uspešnej
šemu funkcioniranju samouprave kot tudi osnutki poslovnikov za kolegij 
glavnih direktorjev SOZD Iskre kot področnih kolegijev.

Ob koncu sestanka je bilo govora tudi o nekaterih pobudah družbenega 
pravobranilca glede posameznih sporazumov o svobodni menjavi dela, zlasti 
med TOZD in DSSS, ki niso popolnoma v skladu in duhu zakona o združe
nem delu. p 2.
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Med ogledom proizvodnje v Mokronogu.

na ravni Avtomatike. Le takšen, konti
nuiran in vsklajen nastop vseh družbe
nopolitičnih dejavnikov lahko prispeva 
k boljšemu poteku obravnav pri spre
jemu pomembnih samoupravnih aktov, 
planskih obveznosti delovne organiza
cije itd. .

Na področju izobraževanja se bodo 
mlaiM udeležili seminarjev, katere or
ganizira občinska konferenca ali jih 
pripravljajo v okviru SOZD Iskra. Tu<fi 
v delovni organizaciji bodo kot eno od 
oblik informiranja pripravili seminar o 
osnovnih oblikah organiziranja in delo
vanja ZSMS v vseh sredinah naše sa
moupravne socialistične družbe, s po
sebnim poudarkom na specifičnih pro
blematikah delovne organizacije.

Tudi na področju ljudske obrambe '11 
družbene samozaščite bodo z aktivni^ 
vključevanjem v ekipe sodelovali P1^ 
vseh akcijah. Nadaljevali bodo z oži’1' I 
Ijanjem tradicij NOB, torej s sodelo’'11' 
njem z aktivom ZZB delovne organih" 
dje. Glavni nosilec teh akdj je pohod|,, 
četa, ki ima pripravljen tudi svoj p1’®' 
gram dela. Poleg kulturnih in športu® 
dejavnosti ter udeležbe na mladinsk'11 
delovnih akrijah, so spregovorili o r®- 
ševanju socialnih in ekonomskih 
blemov mladine v TOZD in o vkljub' 
vanju štipendistov v svoje akdje in srt* 
Čanja. Na področju obveščanja bod 
vložili svoj prispevek pri pripravi in 
dajanju internega biltena temeljne or' 
ganizadje ter za glasilo Iskra. Š-P'1
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DNEVNI RED 13. zasedanja DS SOZD ISKRA (21.4. 1982 )
1. potrditev sklepov 12. zasedanja DS SOZD Iskra z dne 25.2.1982 in informacija o 

izvršitvi in izvajanju sklepov
— sklep 153/2 — poročilo Odbora za finance in komisije KPO SOZD glede odo

britve črpanja sanacijskih kreditov
— sklep 154 — stališča do predloga sklepov glede vstopa DO Delta v SOZD 

Iskra
Informacija o izvršenih sklepih ostalih sej DS v mandatnem obdobju 1980/82

2. poročilo o poslovanju SOZD Iskra v letu 1981 
poročevalec: Zoran Polič

3. delovni program in metodologija za pripravo dolgoročnega plana SOZD Iskra za 
obdobje 1986-1995 z nekaterimi elementi do leta 2000
poročevalec: Zoran Polič

4. analiza vzrokov za nesprejetje predlogov samoupravnih sporazumov s področja 
nagrajevanja po delu s predlogom nadaljnjih aktivnosti za sprejemanje teh spo- 
rgzumov
poročevalec: Marjan Trojar

5. predlog za dopolnitev dejavnosti TOZD INDOK z dejavnostjo SIL 
poročevalec. Marjan Trojar

6. predlog Samoupravnega sporazuma o skupnem upravljanju lastnih in mešanih 
podjetij ter predstavništev v inozemstvu
poročevalec: Janez Vipotnik

7. predlog Sporazuma o medsebojni delitvi soustanoviteljskih pravic in obveznosti, 
ki jih ima Iskra — Industrija širokopotrošnih izdelkov, TOZD TV Pržan iz samou
pravnega sporazuma o združevanju dela in sredstev za izgraditev tovarne TV 
barvnih katodnih cevi (Niš — nov. 1978) in iz Aneksa k temu sporazumu (Niš — 
julij 1979)
poročevalec: Pavle Gantar

8. predlog Samoupravnega sporazuma o združevanju sredstev za pokritje investi
cije in obratovalnih stroškov poslovnega letala
poročevalec: Janez Hafner

9. predlog Aneksa k samoupravnemu sporazumu o namenskem združevanju in 
vlaganju sredstev v projekt Mikroelektronika
poročevalec: Miloš Kobe, Fabio Škopac 

0. dopolnitev vrstnega reda investicijskih naložb v letu 1982 
poročevalec: Fabio Škopac, Jože šurc 
zaključki kadrovskega posveta v Škofji Loki 
poročevalec: Boris Mužič

12. predlog Pravilnika o nagrajevanju uspešnejših diplomskih nalog v Iskri in imeno
vanje članov v svet za nagrade
poročevalec: Boris Mužič

13. poročilo koordinacijskega odbora za izvajanje samoupravnega sporazuma o 
medsebojnem sodelovanju na področju avtomatizacije proizvodnih in infrastruk
turnih sistemov med SOZD Iskra in SOZD Strojegradnja v letu 1981 
poročevalec: Stane Jenko

14. poročilo razpisne komisije in predlog za imenovanje člana KPO SOZD Iskra za 
koordiniranje razvoja, proizvodnje in tržništva na področju telekomunikacij 
poročevalec: Janez Kern

15. ^predlogi KOS SOZD o imenovanju
— delegatov v svet IKM
— komisije za družbeno institucionalno propagando

16. vprašanja delegatov.
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Ječanje kolektivov bodoče 
°rganizacije Iskra Delta

V ponedeljek, 12. aprila sta se tri dni pred referendumom za združitev v 
plovno organizacijo Iskra — Delta srečala na zboru delovnih ljudi kolektiva 
,0 Delta in Iskrine TOZD Računalniki. Na zbor so povabili tudi vrsto vid- 

n'h osebnosti družbenopolitičnega in gospodarskega življenja. Zbora so se 
Rted drugimi udeležili: predsednik republiškega komiteja za znanost in kul- 
•Uro in član IS Iztok Winkler, podpredsednik skupščine SRS Ludvik Golob, 
Predsednik skupščine mesta Ljubljane Marjan Rožič, direktor Inštituta Jožef 
j^efan Dr. Boris Frlec, predstavniki občin Titovo Velenje, Kranj in Ljub- 
'Jana Bežigrad. Dalje zastopniki ljubljanske in mariborske univerze in drugi.

Na zboru delovnih ljudi so bili tudi predsedniki KPO SOZD Elektrotehna 
Jože Prosen, SOZD Gorenje Marko Vraničar, SOZD Iskra Anton Stipanič. 
Poleg teh tudi predstavni Id družbenopolitičnih organizacij, samoupravnih 
organov in poslovodnih organov Iskre, Elektrotehne in Gorenja. Zbor je bil 
Polnoštevilen, saj sta se ga udeležila skoraj v celoti delovna kolektiva Delte 
jn TOZD Računalniki in številni gostje. Tako je bilo na zboru okrog 700

m liudi-N<1 »L
ski u Doru so spregovorili o program- 
tem Smeritvi razvoja računalništva. O 
De|Jet govoril predsednik KPO DO 
lilišk ^anez Škrubej. Predsednik repu- 
l^okt? ^orn'teja za znanost in kulturo 
ra^ Y’nkler pa je spregovoril o vlogi 
skeii,a n^tva v družbeno-ekonom- 
Sl0v f^zvoju socialistične republike 

je. Sledila je razprava.
Sa^ zboru so sprejeli tudi osnutek 
pr0i:)Upravnega sporazuma o razvoju, 

trženju' in vzdrževanju ra-

in^ združevanje v enotno slovensko 
lik0 Strii° informatike gotovo vlada ve
že Zanimanje, kar smo lahko prebrali 
raj: Casopisju in slišali ter videli na 
vrsta ln televiziji. Tudi na zboru je bila 
vseh n<Fv'nariev in fotoreporterjev 
kfo ^ečjih slovenskih časopisov in

Na Ljubljana.
Pri&ri 0ru 50 potrdil nekajmesečna 
slo^anj3 za uskladitev dejavnosti 
pterinskega računalništva. Tako je
Vhdnik KPO DO Delta Janezus-PeJz zadovoljstvom ugotovil, da je 
Zvod° F105’!06111 računalniške proi- 
valCenle in predvsem njegovim načrto-
k0i ,m Pripraviti vse potrebno, da se 
in ^‘lva Iskrine TOZD Računalniki 

1 lahk P>e*ta *z SOZD Elektrotehna 
I dan ° F13 referendumu 15. aprila, na 

ža kongresa ZKS, odločita
> i sknDruz'tev in vstop v SOZD Iskra in 

nji , ? delo pri načrtovanju, proizvod- 
škjk . nju in servisiranju računalni- 

g Sl stemov.
ia (,JF0vita delovna organizacija Delta 
% Elektrotehna in TOZD Ra-
lj' tiki delovne organzacije Telema- 
en v SOZD Iskra se združujeta v 
tv, n° delovno organizacijo Iskra — 
pr ,a v SOZD Iskra. Kot je poudaril 
lož pdnik KPO SOZD Elektrotehna 
ra?|C “rosen, je kolektiv Elektrotehne z 
te ,,tievanjem sprejel izločitev Delte iz 
p. . ZD, saj združevanje strokovnih in 

I CV°dnih s’* pomeni večje in enotne 
g0 ,nosti za razvoj slovenskega, oz. ju- 

°Vanskega računalništva.

Kolektiv DO Delta šteje nekaj nad 
350 članov, kolektiv Iskre — TOZD 
Računalniki pa 310 članov. Oba kolek
tiva imata močan kadrovski potencial, 
saj štejeta nad 400 inženirjev in diplomi
ranih inženirjev in tudi ostali so veči
noma kvalificirani sodelavci. Bodoči 
kolektiv bo štel nad 700 zaposlenih, de
lovna organizacija Iskra — Delta pa bo 
imela v SOZD Iskra status delovne or
ganizacije skupnega pomena.

»Nam gre predvsem za združitev 
strokovnih sil. Bodoča delovna organi
zacija stoji pred velikimi investicijskimi 
nalogami. Ne bomo postavljali zidov in 
betona. Porabili bomo vsak že obstoječi 
kotiček in košček strehe. Predvsem 
bomo vlagali v raziskovalno in proi
zvodno opremo, ki je bomo še kako po
trebni, saj smo premalo opremljeni za 
raziskovalno delo in proizvodnjo,« je 
dejal Janez Škrubej.

Predsednik republiškega komiteja za 
znanost in kulturo Iztok NVinkler pa se 
je dotaknil dosedanjih iskanj v našem 
računalništvu in nadaljeval:

» Za računalniško opremo smo v SRS 
porabili že prek 2 milijardi dinarjev, 
sproti pa porabimo za najemnino 
strojne in programske opreme okoli 
300 milijonov dinarjev letno, pretežno 
v devizah. Pri tem so najemnine za ra
čunalnike visoke in npr. pri šestletni 
uporabi računalnika porabimo za na
jemnino dvakratni znesek njegove na
bavne cene.

Ob taki nesorazmerno veliki porabi 
sredstev za dosežene učinke v informa
tiki so vsi subjekti v družbi, ki skušajo 
odgovorno upravljati družbeno lastni
no, dolžni sprejeti ukrepe, s katerimi bo 
to neugodno razmerje čimprej izbolj
šano.

To problematiko so spoznali in izra
zili organi družbenopolitične skupnosti 
in številni subjekti v OZD že pred mno
gimi leti. Prve družbene usmeritve na 
področju računalništva v Sloveniji so 
bile sprejete že v planskih dokumentih 
za obdobje 1976—80. Njihov namen je

°s,ie no zboru.

delovne
bil postopno razviti proizvodnjo raču
nalniških sistemov, ki bo čimbolj teme
ljila na lastnem znanju in se tako odtr
gati od vpliva m ul ti nacionalnih družb, 
ki so na področju računalništva vse bolj 
prodirale tudi v Slovenijo. Prav tako 
smo želeli poenotiti računalniške siste
me, da bi bili med seboj zložljivi, saj je 
veliko število različnih računalniških si
stemov že močno ogrozilo oblikovanje 
enotnega družbenega informacijskega 
sistema.

Od leta 1978 dalje je bila sprožena 
vrsta družbenih pobud za akcije, ki naj 
bi pospešile razvoj naše računalniške 
proizvodnje, jo povezale in uskladile. 
Te akcije, ki sta jih usmerjala zlasti Go
spodarska zbornica’in Izvršni svet, niso 
rodile pričakovanih rezultatov. Zlasti so 
premalo prispevale k spremembam v 
organizacijah združenega dela, ki so se 
ukvarjale z računalništvom. Nezdruž
ljivim strategijam razvoja računalniš
tva v Iskri in Elektrotehni—Delta se je

Predsednik republiškega komiteja SRS 
za znanost in kulturo Iztok Winkler.

Predsednik KPO Delta Janez Škrubej.

pridružilo še Gorenje, ki je sklenilo 
novo pogodbo o dolgoročni proizvodni 
kooperaciji s tujim proizvajalcem.

Na pobudo Izvršnega sveta SRS se je 
aktivnost za oblikovanje enotnega ra
čunalniškega sistema v Sloveniji nada
ljevala bolj intenzivno v jeseni leta 
1980. Predstavniki vseh treh proizva
jalcev so oblikovali osnovni dokument 
o skupnem računalniškem sistemu, v 
katerem so dosegli soglasje o nekaterih 
razvojnih vprašanjih, mnogo vprašanj 
pa je še ostalo neusklajenih. Dogovar
janje med organizacijami se je nadalje
valo še v letu 1981.

V dogovoru o temeljih družbenega 
plana SRS za obdobje 1981—85 je bil 
posebej določen skupni cilj na področju 
računalništva. SOZD Iskra, Gorenje in 
Elektrotehna pa so prevzele obveznost, 
da bodo oblikovale enotni računalniški 
program in se dogovorile o delitvi dela

na področju računalništva. Ta, v planu 
dogovorjena obveznost, je sicer spod
budila nadaljnje dogovarjanje med 
vsemi tremi proizvajalci, oblikovali so 
celo iniciativni odbor za ustanovitev 
skupne delovne organizacije za razvoj, 
proizvodnjo in trženje računalniških si
stemov, vendar pa do končnih rešitev še 
vedno ni prišlo.

Izvršni svet je zato ocenil, da je treba 
celotno aktivnost pospešiti in jo po
staviti še bolj obvezujočo za vse proi
zvajalce. Zato je predlagal sprejem za
kona, ki je predpisal postopek obvez
nega sporazumevanja na področju ra
čunalništva in določil, katere zadeve na 
tem področju so posebnega družbenega 
pomena.

Sprejeti zakon izhaja iz predpostav
ke, da je računalništvo nenadomestljiva 
podlaga za razvoj sodobnih informacij
skih sistemov in za tehnološla napredek 
celotnega združenega dela ter pomem
ben dejavnik povečevanja družbene 

jfoduktivnosti dela. Družbeni interes
jtotrebe uporabnikov na področju 

računalništva pa je mogoče zagotoviti 
it z usklajenim razvojem računalniške 
jbpreme in z oblikovanjem enotnega ra
čunalniškega sistema. Zato zakon tudi 
dprcdcljuje razvoj računalniške opre
me, strojne in programske, za zadevo 
posebnega družbenega pomena in do
loča kako se posebni družbeni interes 
uresničuje.

Oblikovanje enotnega računalni
škega sistema je seveda predvsem 
stvar strokovnih presoj in študij. 
Zakon pa daje osnovne okvire tega si
stema s tem, da določa, da je tak sistem 
zagotovljen z razvojem elementov ra
čunalniških sistemov z dogovorjenimi 
in medsebojno zložljivimi funkcional
nimi in tehničnimi lastnostmi ter z ra
zvojem računalniške opreme, ki omo
gočajo integracijo takšnih računalni
ških sistemov, ki so prilagojeni proi
zvodnim in informacijskim potrebam 
naših samoupravnih organizacij in 

.skupnosti.

Za uresničitev enotnega sistema 
bodo proizvajalci razvijali in osvajali 
domače sestavine ter integracije raču
nalniških sistemov ter ustvarjalno upo
rabljali sodobne, v svetu dosegljive 
tehnične ddsežtce.

Zakon je zavezal vse organizacije 
združenega dela, ki se ukvarjajo z ra
zvojem računalniške opreme, da s sa
moupravnim sporazumom o usklajeva
nju svojih planov usklajujejo svoje cilje 
na področju računalništva in prevze
majo tudi obveznosti za skladen razvoj 
tega področja.

OZD združene v SOZD Iskra, Go
renje in Elektrotehna, ki kot svoj po
slovni predmet opravljajo dejavnosti 
razvoja, proizvodnje in trženja raču
nalniških sistemov pa je zakon posebej 
zavezal, da so dolžne izvesti postopek 
za sklenitev samoupravnega sporazu
ma, s katerim bodo uresničile obvezno
sti iz dogovora o temeljih družbenega 
plana SRS.«

V nadaljevanju je Iztok Winkler 
poudaril bistvene prednosti enotne ra
čunalniške industrije, zlasti pa večjo 
neodvisnost od uvoza računalnikov in 
izvoz računalnikov in znanja, kar bo v 
nekaj letih bistveno vplivalo na pre
strukturiranje našega gospodarstva.

Sodelavce so pozdravili tudi vsi trije 
predsedniki KPO SOZD Iskre, Elek
trotehne in Gorenja. Vsi so izrazili za
dovoljstvo nad dejstvom, da se je 
uspelo dogovoriti slovenskim računal
ničarjem za enoten koncept dela, ki za
gotavlja proizvodne in zlasti večje ra
zvojne možnosti, kot vrsta različno za
stavljenih načrtov.

Bodoči delovni kolektiv Iskra — 
Delta je enoglasno sprejel osnutek Sa
moupravnega sporazuma o razvoju, 
proizvodnji, trženju in vzdrževanju ra
čunalnikov. Ta sporazum bo sprejela 
tudi TOZD Elektronika iz DO TGO v 
SOZD Gorenje.

F. Kotar

Delovno predsedstvo na zboru delovnih ljudi.

Temelji razvoja sistema 
Samoupravnega obveščanja 
VDOTelematika (Nadaljevanje iz prejšnje številke)
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V ta namen center izdaja glasilo DO — 
osrednji informator delavcev DO, v katerem 
zagotavlja celovito seznanjanje delavcev z 
razmerami v TOZD, delovnih skupnostih in 
DO ter si s pomočjo pisane besede priza
deva za dviganje ravni izobrazbe in kulture 
delavcev, dviganje ravni delovne morale, 
izpolnjevanje delovnih in družbenih nalog 
temeljnih organizacij in DO, razvijanje pro
cesa samoupravljanja, razvijanje medčlo
veških odnosov v delovnem okolju, uresni
čevanje in razvijanje družbene samozašči
te, smotrno izrabo prostega časa delavcev 
itn.

Nadalje sodi med glavne naloge centra 
tudi obveščanje javnosti o življenju in delu 
DO, razvijanje stikov, povezav in odnosov s 
predstavniki javnosti (z družbenopolitičnimi 
in gospodarskimi telesi, s funkcionarji, ča
snikarji, z javnimi in kulturnimi delavci itn).

Skupaj z oddelkom za organizacijo sa
moupravljanja, ki je pravzaprav tudi del cen
tra pa skrbi tudi za obveščanje članov de
lavskega sveta in drugih organov samou- 

__pravljenja o vprašanjih, ki jih bodo obravna

vali, za obveščanje individualnih poslovod
nih organov o vprašanjih iz njihovega delov
nega področja in opozarjanje teh organov 
na dajanje pobud, za obveščanje delegatov 
in delegacij, ki zastopajo DO v različnih obli
kah združevanja dela in samoupravnega 
povezovanja itn.

Med ključne naloge centra vsekakor sodi 
tudi zagotavljanje dokumentacije vsem 
zainteresiranim (zbiranje, obdelava, posre
dovanje in objavljanje dokumentacije o go
spodarskem, samoupravnem in družbenem 
življenju kolektiva).

Iz centra je vodeno funkcioniranje celot
nega sistema samoupravnega obveščanja 
v DO. Poleg že naštetega iz vprašanja vo
denja sistema, je treba posebej omeniti za
gotavljanje garadiva in pomoči v obliki na
vodil informatorjem in informacijskim tele
som v temeljnih organizacijah in delovnih 
skupnostih.

Nosilci centra samoupravnega obvešča
nja DO so za svoje delo odgovorni nepo
sredno ustanovitelju sistema samouprav
nega obveščanja— torej delavskemu svetu 
DO. Ta odgovornost je dvojnega pomena. Z 
ene strani obsega popolnost in kvaliteto 
izvrševanja nalog, postavljenih s sistemom 
obveščanja, z druge pa racionalnost in 
umestnost izrabe sredstev, angažiranih pri 
njegovem delovanju.

Nosilci centra, še posebej kader v ožjem 
smislu (delavci v oddelku za obveščanje), 
morajo imeti določene kvalitete, da bo si
stem obveščanja lahko ustrezal namenu. Te

so strokovnost, vestnost in doslednost v 
izvrševanju nalog, idejno politična angaži
ranost in končno ustrezna raven splošne 
kulture, ki jo je tu treba razumeti predvsem 
kot sposobnost lahkega in pristopnega ko
municiranja. To pomeni, da se morajo no
silci centra obveščanja neprestano izpopol
njevati in to vzporedno z izpopolnjevanjem 
sistema obveščanja, procesa dela in sa
moupravljanja. Poleg tega morajo proble
matiko obveščanja poznati v celoti.

Poslovno informacijski sistem
Nerodno je, da pri obravnavi sistema sa

moupravnega obveščanja v Telematiki v 
danem trenutku ne morem podrobneje 
predstaviti povezav s poslovno informacij
skim sistemom DO pa čeprav je slednji eden 
izmed najosnovnejših temeljev za uspešno 
delovanje prvega, oz. v končni fazi njegov 
temeljni sestavni del.

Poslovno informacijski sistem je bil v bivši 
Elektromehaniki ena izmed najšibkejših 
točk poslovnega sistema in razumljivo je, da 
v teh nekaj mesecih po reorganizaciji v 
novih DO zadeve še ni bilo mogoče bistveno 
spremeniti na bolje. Treba pa je zapisati, da 
novo vodstvo Telematike temu vprašanju 
daje velik poudarek in, da je v II. fazi reorga
nizacije DO Telematike, ki se že odvija, 
predvidena dograditev obstoječega po
slovno informacijskega sistema, kar pomeni 
le začasno rešitev, v nadaljevanju pa naj bi 
zgradili sodoben poslovno informacijski si

stem, ki bo uspel pokriti potrebe sedanje 
DO in se bo razvijal hkrati z njo.

Končno je prevladala miselnost, da sta 
sodoben jaoslovno informacijski in planski 
sistem, ki bosta omogočila dosleden nadzor 
nad poslovanjem in vsem potekom proi
zvodnje, vse od razvoja, tehnologije, plani
ranja do montaže in prodaje končnih izdel
kov, temelj dobre poslovne organiziranosti, 
ki lahko bistveno izboljša rezultate poslova
nja in s tem ponudi tudi večjo novoustvar- 
jeno vrednost.

Celotna problematika poslovanja pa je 
seveda interes vseh delavcev, s katero mo
rajo biti dosledno seznanjeni, kakor to za
hteva Zakon o združenem delu.

Začasni sistem poslovnega informiranja, 
ki je začel funkcionirati z aprilom, bo ponudil 
mesečne informacije o dogajanjih na po
dročju uresničevanja plana poslovanja, kar 
bo vsekakor določen napredek glede na 
preteklo stanje, vztrajno pa si bo treba pri
zadevati za kar najbolj učinkovito izgradnjo 
sodobnega računalniško vodenega 'siste
ma, ki bo povečal učinkovitost v poslovno 
produkcijskih odnosih na področju uresni
čevanja zastavljenih planov in izpostavil tudi 
odgovornost za neuresničevanje.

Neposredno bo s tem izboljšana delovna 
operativa, hkrati pa bistveno bolj omogo
čena samoupravna usmerjenost in odloča
nje vseh delavcev o temeljnih vprašarijih 
življenja in dela v DO.

(se nadaljuje)
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KONSTITUTIVNA SEJA KONFERENCE OOS DO AVTOELEKTRIKA

Novo vodstvo sindikata
V novogoriški Iskri — Avtoelcktrild je bila prejšnji petek konstitutivna 

seja konference osnovnih organizacij sindikata, kjer je 50 delegatov pregle
dalo, kaj je bilo storjenega v zadnjih dveh letih, sprejelo je bogat program 
dela za naslednje mandatno obdobje ter izvolilo novo vodstvo. Poslej bo stal 
na krmilu te najbolj množične politične organizacije Boris Gregorič iz to
varne delovnih sredstev, za podpredsednika pa so delegati izvolili Fabjana 
Vičiča iz tovarne malih zaganjalnikov. Seje se je udeležil tudi sekretar novo
goriških sindikatov Jože Elersič ter gjavni direktor Peter Mivšek.

VELIKO NAREJENEGA
Delegati iz vseh 11 osnovnih organi

zacij in gostje so najprej izvolili de
lovno predsedstvo, potem pa so pri
sluhnili dosedanjemu predsedniku 
Dragu Novaku, ki je podal podrobno 
poročilo o dvoletnem delu. Obširno se 
je dotaknil vseh področij. Najdlje pa se 
je zadržal na družbenoekonomskem 
področju in samoupravnih odnosih na 
nivoju delovne organizacije.

Zbrane delegate je pozdravil tudi 
glavni direktor Peter Mivšek. V imenu 
vodstva delovne organizacije se je zah
valil konferenci za uspešno sodelovanje 
in zaželel še boljšo povezavo tudi z 
novim vodstvom, z novimi člani pred
sedstva. Na kratko je ocenil zdajšnjo 
gospodarsko situacijo v Avtoelektriki 
in poudaril, da je potrebno v najkraj
šem času napraviti korenite posege na 
področju dohodkovnih odnosov in na
grajevanja po delu. Dejal je tudi, da so 
rezultati doseženi v proizvodnji v letoš
njem prvem kvartalu zelo dobri, prav 
tako gre veliko izdelkov v izvoz in če bo 
tekom celega leta potekalo vse tako, 
kot v tem kvartalu, bodo rezultati res 
razveseljivi.

V imenu občinskega sveta ZSS je 
zbrane pozdravil sekretar sveta Jože 
Elersič. Povedal je, da je novogoriški 
svet ZSS spremljal delo konference, 
bilo je plodno in neprestano usmerjeno 
v premagovanje težav, zlasti gospodar
skega značaja. Jože Elersič je prenesel 
tudi željo delavcev — sindikalistov iz 
italijanske tovarne Zanussi, da bi radi 
navezali stike prav z delavci Iskre Av- 
toelektrike, saj bi radi spoznali delo 
sindikata in drugih družbenopolitičnih 
organizacij.
BOGAT DELOVNI PROGRAM

Potem, ko so delegati poslušali še 
ostala poročila komisij, ki delujejo pri 
sindikatu, so sprejeli bogat program 
dela. Le-ta izhaja iz pobud OOS, pro
grama dela RO sindikata delavcev 
proizvodnje in predelave kovin, RS ZS 
Slovenije ter drugih dokumentov, izde
lanih za kongres sindikata in konfe
rence ZSS.

Pomudimo se sedaj nekoliko po
drobneje pri nekaterih najvažnejših de
lovnih področjih. Sindikat se bo v letu 
1982 še posebej prizadeval predvsem:

— da bodo v vseh sredinah naredili 
analizo izpolnjevanja programa pri
prave in sprejema planskih dokumen
tov za naslednje obdobje ter na osnovi 
analiz organizirali splošne razprave 
med delavci in zahtevali politično od
govornost vseh, ki ne bodo dosledno iz
polnjevali sprejetih programov.

V planske dokumente je potrebno 
vnesti vlaganja v družbeni standard de
lavcev, opredeliti vlaganja v prioritetne 
programe razvoja, ki zagotavljajo dol
goročno socialno varnost delavcev, 
opredeliti vlaganja v razvojno inovacij
sko dejavnost, nujen del vlaganj v re
produkcijski proces, predvideti ka
drovske potrebe in spremembe in 
ustrezno izobraževanje ter predvideti 
vlaganja v ustvarjanje varnih, zdravih 
in humanih delovnih razmer.

Tako bodo morali čimprej sprejeti in 
dosledno izvajati spremembe samou
pravnega sporazuma o združitvi v DO 
in nadaljevati s povečanjem vpliva in 
odgovornosti delavcev za gospodarje
nje s sredstvi družbene reprodukcije, 
kakor tudi z doslednim izvajanjem na
loge obravnave zaključnih računov in 
periodičnih računov ter s tem zagotoviti 
sprotno ugotavljanje rezultatov gospo
darjenja in pravočasno ukrepanje za 
odpravo motenj v gospodarjenju.

Boris Gregorič.

Pri tem morajo biti delavci tekoče 
obveščeni predvsem o tekočih težavah, 
ki se pričakujejo v preskrbi z reproma- 
teriali, pomanjkanju finančnih sredstev, 
težavah v tehnologiji, nabavi, prodaji, 
formiranju cen itd.

V obdobju po konferenci, ki je poka
zala vso pomembnost področja delitve 
dohodka, čistega dohodka in sredstev 
za osebni dohodek in v času gospodar
ske recesije, ki smo ji priča v svetu je 
zelo pomembno, da s povečano pro
duktivnostjo dosežejo ugodnejše mož
nosti za nastop na trgu in dvig dohodka. 
Eno osnovnih sredstev za povečanje 
produktivnosti je tudi stimulativnejše

jili vse oblike privatnih izhodov, oseb
nih praznovanj na delovnem mestu, po
sebno skrb pa bodo posvetili tudi orga
niziranju sestankov, ki naj bi bili pravi
loma izven delovnega časa, kjer delovni 
proces to omogoča, posebno skrb bodo 
posvetili kvaliteti izdelkov, še posebej 
za potrebe povečanja izvoza.

Zaposlovanje bodo omejili predv
sem na režijskih delih in nalogah (zapo
slovali bi praviloma samo štipendiste in 
nujno potrebne kadre). Pogodbe o delu 
pa bi bilo potrebno obdržati na mini
malni stopnji. Nadurno delo pa je treba 
z boljšo organizacijo dela in razporedi
tvijo delovnega časa še nadalje zmanj
ševati.

Posebno pozornost bodo posvetili 
samoupravnemu in družbenopolitič
nemu izobraževanju delavcev.

Na področju ljudske obrambe in sa
mozaščite si bo sindikat prizadeval:

— da v vseh sredinah preverijo var- 
nostno-politično oceno o stanju v 
TOZD in posebno opredelijo naloge 
DPO na tem področju

— da se bodo delavci stalno dodatno 
seznanjali in usposabljali za izvrševanje 
konceptov LO in DSZ

— da bodo sindikalne organizacije 
stalno spremljale kadrovsko situacijo v 
organih LO in DSZ in predlagale 
ustrezne dopolnitve in izobraževanje.

Izhajajoč iz posebne vloge, ki jo ima 
sindikat po ZZD v sistemu informira
nja se bo posebno zavzemal:

— da se dosledno uresniči akcijski 
dogovor obveščanja v združenem delu

— da se pripravi tak celovit sistem in
formiranja v SOZD, ki bo zagotovil ce
lovito, sprotno, razumljivo in pravoča
sno informiranje, ki je pogoj za uspešno 
odločanje delavcev,

— da se pripravi informacijski si
stem, ki bo v tozdih in DO zagotavljal 
dopolnilno informiranost in z glasilom 
ISKRA tvoril celovit sistem.

Še nadalje bo v sindikatu posvečena 
posebna skrb rekreaciji in oddihu de-

Delegati m sefi sindikata.
nagrajevanje tako živega kot minulega 
dela pa tudi vztrajnosti pri delu. Zato 
bodo v tem letu izpeljali aktivnosti v 
zvezi z uvedbo sistema delitve dohod
ka, čistega dohodka, osebnega dohod
ka, ki se ga uvaja v SOZD Iskra kot tudi 
dokončali aktivnosti v zvezi z uvedbo 
ISDD v TOZD in DSSS, ki pomeni 
konkretizacijo, ki se jo uvaja v celotni 
DO.

Sindikat v TOZD oz. DSSS kot tudi 
konferenca na nivoju delovne organi
zacije se bosta tvorno vključevala v raz
pravo o sistemu, kakor tudi v vseh aktiv
nostih javne razprave in sprejemanja 
samoupravnih splošnih aktov iz tega po
dročja.

Še nadalje je potrebno izvajati aktiv
nosti s področja povezovanja v okviru 
reprodukcijskega procesa proizvajal
cev avtomobilske industrije, ki mora 
vključevati vse udeležence v procesu 
(od surovine do končnega proizvoda) v 
smislu pravičnejše delitve ustvarjenega 
dohodka.

Popravili bodo odnos do dela in po
večali delovno disciplino, znatno ome-

Drago Novak izroča knjižno darilo.

lavcev na osnovi združevanja sredstev 
na nivoju DO.

Aktivnosti na tak način zbranih sred
stev bi bile naslednje:

— izvedba letnih in športnih iger v 
okviru DO in SOŽD

— skupna izvedba letovanja delav
cev z uporabo lastnih in organiziranih 
kapacitet

— v okviru razpoložljivih sredstev 
predvideti adaptacijo počitniškega 
doma v Bovcu in na Stadorju

— še naprej bo sindikat omogočil or
ganizirane udeležbe v raznih kulturnih 
manifestacijah.

Še naprej bodo stremeli za sodelova
nje s sindikalnimi predstavniki — fina
listi ter z ostalimi sindikalnimi delavci v 
občini in SOZD.

S temi sodelovanji se bodo posebno 
prizadevali za uresničevanje sprejetih 
samoupravnih sporazumov o poslov
nem sodelovanju ter pospešenem uva
janju dohodkovnih odnosov.

Konferenca sindikata se bo morala v 
naslednjem obdobju še tesneje pove
zati z občinskimi sindikalnimi sveti, oz. 
panožnimi sindikati ob upoštevanju lo
kacijske pripadnosti vsake posamezne 
OOS v DO.

ZAKLJUČEK
Ob koncu seje se je dosedanji pred

sednik Drago Novak zahvalil vsem 
predsednikom OO za nesebično pomoč 
pri delu konference, vsakemu pa je po
klonil knjižno darilo. Njemu pa je 
knjigo izroči! predsednik OO v DSSS 
Franc Kavčič in se mu v imenu vseh pri
srčno zahvalil za uspešno vodenje kon
ference.

Novoizvoljeni predsednik Boris 
Gregorič se je zahvalil za zaupanje in 
obljubil, da bo po svojih najboljših 
močeh vodil konferenco OO sindikata 
Iskre — Avtoelektrike Nova Gorica.

M.R.

Na vseh oglasnih deskah, v TOZD, v delavski restavraciji in na posebej pripri 
nem panoju na dvoriščni zelenici v novogoriški Iskri —Avtoelektriki so biliP°s 
Ijeni plakati za 9. kongres ZKS. Ta Iskrina delovna organizacija je tako p°v. 
spremenila podobo in se na najlepši možni način pridružila predkongresnim prj. 
vam, v času kongresa pa so poslali delegatom v imenu tritisoč članskega kole*- 
pozdravno brzojavko za kar najuspešnejše delo kongresa.

DO ELEKTROZVEZE — TOZD TEI ,

Dobro sodelovanje je pogoj 
za uspešno poslovanje

Pavleta Zdešarja, sekretarja 
OO ZK TOZD TEI, smo zapro
sili, da nam pove kaj o delu ZK v 
njihovi temeljni organizaciji in o 
sodelovanju z ostalimi DPO. 
Zanimalo nas je, kako so se do
slej organizirali, kako se dogo
varjajo pri reševanju problemov 
in kako se vključujejo v pred
kongresne aktivnosti ZKS.

»Najprej bi rad poudaril, nam je 
dejal,« da smo ena izmed redkih TOZD 
v naši DO, ki ji je takoj po reorganiza
ciji uspelo ustanoviti vse DPO, kate
rih delovanje moramo oceniti kot 
dobro. Vse tekoče probleme TOZD 
redno obravnavamo in se skupno vklju
čujemo v njihovo reševanje. Posebej bi 
še poudaril, da smo pri obravnavi eko
nomskih problemov zelo dobro sodelo
vali z vsemi, ki so kakor koli udeleženi v 
proizvodnem procesu. Prav to dobro 
sodelovanje je tudi precej pripomoglo 
k ugodnemu poslovnemu zaključku v 
lanskem letu.

Tudi sodelovanje s sindikatom lahko 
ocenimo kot zelo dobro, saj smo ob 
vseh večjih akcijah vskladili naše delo
vanje. Nekoliko slabši so bili rezultati 
sodelovanja z mladinsko organizacijo, 
ki še ni zaživela tako intenzivno kot bi 
morala. Njeno delovanje smo sicer že 
nekoliko pospešili z vključevanjem 
mladih v samoupravne organe, vendar 
pa bodo mladi morali tudi sami poka
zati več prizadevnosti.

Glede dela naše OO ZK bi dejal, da 
smo se komunisti potrudili upoštevati 
mnenja vseh naših delavcev v temeljni 
organizaciji ter, da so le—ti prav zato 
dobro sprejemali naše pobude.

Izjema je bila le v nesporazumih med 
sodelavci obeh lokacij. Na žalost se 
predstavniki ZK ne moremo v tem pri
meru pohvaliti z enotnim pristopom k 
reševanju nastalih razhajanj. Vendar 
pa lahko ugotovimo, da smo že dosegli 
boljše dogovarjanje, saj nas vsakod
nevna prizadevanja za boljši poslovni 
rezultat silijo k medsebojnemu razu
mevanju in zaupanju.

Pavle Zdešar.
Nadalje, kar je za nas zelo 

membno je, da se glede na 20^e . 
prakso čutimo zelo močno poveza1) 
ostalimi TOZD na horjulski lokacij1, 
se zato tudi skupno vključujemo v 
Ijenje in delo na lokaciji.

Iskrini delavci v Horjulu smo 
povezani z življenjem in delom v 11. 
krajevni skupnosti, saj predstavi]3^ 
2/3 zaposlenih na tem področju. Z vC 
Ijem lahko ugotovimo, da smo PrJ 
Iskrini delavci marsikdaj narekoval' 
trost razvoja našega kraja, kot tudi5' 
okolice in, da nam uspešni poslovi" 
zultati zadnjih dveh let ter prid" 
naših delavcev to tudi v bodoče za8 
tavljajo.

Omenil bi še rad, — _
spremljali predkongresno dejav" 
ZKS. Sproti smo obravnavali vsagr3, 
va. V tem smislu smo tudi pregled(j; 
osnutek poročila za kongres ZKS, g. 
divo občinske konference ZKS L-lvj 
Ijana Vič—Rudnik in predlog kand' 
tov za kongres.

Pričakujemo, da bo 9. kongres / 
podprl predvsem stabilizacijska 
devanja, s katerimi se vsakodn® , 
srečujemo v praksi.« “

da smo tek^j

TOZD MONTAŽA, SPODNJA IDRUA

Dogovorjene osnove 
za nadaljnje sodelovanje

Najširši politični in samoupravni aktiv temeljne organizacije v Sp0,.^ 
Idriji, predstavniki izvršnega sveta in družbenopolitičnih organizacij ob0^ 
Idrija, predstavniki delovne organizacije Široka potrošnja in SOZD Iskij1, 
se v petek, 9. aprila, v prostorih TOZD Montaže pogovarjali o ak<uaV1;, 
vprašanjih sodelovanja omenjenih temeljne, delovne in sestavljene org 
zarije.

S tem v zvezi so po konstruktivnih 
razgovorih sprejeli tudi nekaj sklepov, 
na osnovi katerih naj bi v kratkoročnem 
obdobju odpravili nesporazume, ki ovi
rajo nemoteno sodelovanje znotraj 
Iskrinih ravni. Stališče delavcev idrijske 
temeljne organizacije je namreč bilo, 
da mora biti osnova za nadaljnji razvoj 
temeljne organizacije v okviru Široke 
potrošnje in SOZD Iskre vsestransko 
sodelovanje v okviru omenjenega si
stema po ustaljenih načinih dogovarja
nja.

Na pobudo idrijske temeljne organi
zacije je bil sprejet tudi sklep, da je po
trebno odnose znotraj Iskre razvijati v 
smeri krepitve dohodkovne povezano
sti in s tem v zvezi podrobneje preučiti 
samoupravne vezi na osnovi svobodne

njave dela med temeljno or8arl1 č.
) in delovno skupnostjo. To bo 
la možno, kajti gospodarski p!an J 
ne organizacije bodo v Idriji n 
ibneje pregledali in uskladili t"0 
na nesoglasja.
'akšen postopek bo veljal tudi P 
ikovanju smernic razvojne usm6^ 
temeljne organizacije, kar je sev . 
rezano z jasno razdelitvijo PL 
idnega programa med temelj"';:. 
:anizacijama v Železnikih in SpOff j
iji' ' J
-tališče obeh strani je namreč, da j 
i tega vprašanja lotevajo na os" 
;resov obeh strani in delovne oifj | 
acije kot celote, v kateri se oblik ^

4. STRAN 17. april 1982



POROČILO O DELU KOS
V MANDATNEM OBDOBJU 
1980—1981
r------------------------------------------ )
Gradivu na pot

Predsedstvo KOS je na svoji 15. seji sprejelo predlog Progrema dela KOS za 
obdobje 1982-83 in Poročilo o delu KOS za mandatno obdobje 1980-81 in ga 
posreduje v javno obravnavo.

Gradivo bomo sprejemali na letni volilni seji KOS, ki bo 11. 5. 1982. Predsedstvo 
predlaga, da v vseh sindikalnih konferencah DO gradivo temeljito obravnavamo in se 
do problemov, ki so navedeni v obeh dokumentih opredeljujemo predvsem Izhaja
joč iz lastnih razmer v posameznih DO.

Predsedstvo KOS

V ________________________ J
Uvod

Aktivnost sindikata SOZD Iskra je v zadnjem mandatnem obdobjupotekala v ok
virih in pod pogoji, ki jih je narekoval težak gospodarski položaj v družbi nasploh z 
vsemi posledicami tudi v okviru Iskre.

Te so se manifestirale v nujnosti povečanega izvoza in znižanja uvoza tako repro- 
materiala, kot tudi opreme, v zaostrenih pogojih za izvajanje investicijske dejavnosti, 
povečanju izgub, upadanju realnega OD in zaostrovanju socialnih pogojev dela in 
življenja delavcev.

Vse te otežene pogoje sta spremljala tudi stalno spreminjanje instrumentov eko
nomske politike in povečan vpliv državne regulative na vrsti področij kot so: eko
nomski odnosi s tujino, področje cen, razpolaganje s sredstvi razširjene reprodukcije 
(investicije), področje gospodarjenja z denarjem itd. kar je predstavljalo dodatno 
oviro za pripravo srednjeročnih planskih dokumentov, ki smo jih pripravljali v tem 
obdobju.

Nenazadnje smo bili v tem obdobju tudi priče dolgotrajni bolezni in odhodu tov. 
Tita, kar je terjalo dodatne aktivnosti vseh DPO.

Pomembno je poudariti, da je aktivnost sindikata SOZD Iskra tudi v tem obdobju 
potekala v skladu z vsebinsko preobrazbo, ki smo si jo začrtali na zadnjih kongresih 
ZK in ZS. Tako lahko ugotovimo, da se je pri delu KOS in njegovih organov nada
ljevala vsebinska sprememba, kjer prihaja do izraza nova vsebina dela, ki se odraža v 
razčiščevanju, vsklajevanju in poenotenju stališč sindikalnih konferenc Ho posa-. 
meznih vprašanj, ki so pomembna za delavce Iskre.

Taka vsebina dela pomeni preraščanje odtujenih forumskih oblik dela iz preteklo
sti in s tem prenos težišča dela v OOS, torej v sredino, v kateri delavec neposredno 
uresničuje svoji temeljni pravici do dela in samoupravljanja ter vse ostale interese
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združenega delavca. S tem tudi dosegamo dejansko aktivnost in vklljučevanje najšir
šega kroga delavcev v delovanje sindikata in razbijamo navidezno aktivnost, ki se je 
prej odražala v aktivnosti vodstev.

Seveda se pri tej vsebinski spremembi delovanja, porajajo tudi določeni problemi, 
ki opozarjajo na to, da še nismo naredili vsega pri dejanski demokratizaciji odločanja 
in vključevanja najširšega kroga delavcev v delovanje sindikata.

Pomembno se nam zdi opozoriti predvsem na naslednje probleme, ki so po
membni za nadaljnje delo:
1. še vedno nismo dovolj uveljavili nekaterih oblik akcijskega delovanja sindikata, 

ki pa dajejo sindikatu pomembno vlogo subjektivne sile in mu v skladu s 14. čle
nom statuta Z S Slovenije omogočajo, da nastopa z enotnimi in obveznimi stališči.
V tem okviru so pomembne predvsem problemske konference, ki jih še vedno 
jemljemo bolj kot enkratne akcije in se po njihovi izvedbi ne borimo v vsaki O OS 
za izvajanje sprejetih sklepov in ne spremljamo učinkovitosti izvajanja sklepov 
prek samoupravnih organov;

2. veliko pomanjkljivost je še čutiti v povezovanju sindikata z delovanjem delegat
skega sistema in pri uveljavljanju stališč sindikata v samoupravnih organih. Pri 
tem se čuti precejšnje nepoznavanje ustavne vloge sindikata, kakor tudi določil

Zakona o združenem delu. Slaba povezanost med sindikatom in delegacijami, 
tako v SIS, zborih združenega dela, kakor tudi v samoupravnih organih na različ
nih ravneh organiziranosti otežkoča tako delovanje delegacij, kakor tudi uveljav
ljanje stališč in mnenj sindikata;

3. v zadnjem času smo priče vedno večjim kadrovskim težavam, tako v družbeno
političnih organizacijah, kakor tudi v samoupravnih organih in delegacijah za SIS 
ali zbore združenega dela. To je prišlo posebno do izraza v pripravah na volitve, ki 
smo jih opravili v zadnjih mesecih. Zaskrbljujoče je predvsem to, da ustrezno 
usposobljeni delavci odklanjajo vodilne in odgovorne funkcije v različnih orga
nih ali organizacijah. To vprašanje bo potrebno zato temeljito in vsestransko ana
lizirati v najkrajšem času in sprejeti ustrezne ukrepe;

4. reorganizacija ZK, ki smo jo izvedli na zadnjih kongresih z ukinitvijo konferenc 
ZK v DO in svetov ZK v SOZD je zahtevala povečano politično aktivnost sindika
ta, kini bil vedno pripravljen in usposobljen sprejeti nove vsebine svojega dela. Še 
posebno se je vloga sindikata okrepila zaradi tega, ker akcijske oblike povezova
nja ZK v večini organizacij niso zaživele;

5. posebno poglavje predstavlja uresničevanje odgovornosti, tako za samoupravno 
odločanje, kakor tudi za izvajanje samoupravno ali politično sprejetih odločitev. 
Kljub temu, da smo v preteklosti sprejeli .veliko sklepov, ki se nanašajo na uresni
čevanje osebne in kolektivne odgovornosti, smo v praksi le izjemno priče tudi 
sprejetim in izvedenim ukrepom za neizpolnjevanje dogovorov. Tako praktično 
ne izvajamo ukrepov odpoklicev, ali razrešitev delegatov, funkcionarjev v DPO, 
ali celo zakonske odgovornosti poslovodnih delavcev za neizvajanje sprejetih sa
moupravnih sporazumov ali planov.

Dnevno smo priče oportunističnega iskanja odgovornosti izven nas in opravičeva
nja za nerealizirane dogovore, kar nedvomno slabi ugled družbenopolitičnih organi
zacij pri delavcih in krepi prepričanje, da nedelo in malomarnost ne moreta biti kaz
novana.

To so samo nekatera vprašanja, ki jim bomo pri nadaljnjem delu morali posvetiti ' 
ustrezno pozornost.



Izpolnjevanje smernic 
za delovanje KOS 
v obdobju 1980—1981

V tem poročilu seveda ni mogoče za
jeti celotne aktivnosti, ki smo jo v sindi
katu izvajali v preteklem mandatnem 
obdobju, zato se bomo omejili samo na 
izpolnjevanje programskih smernic za 
delovanje KOS in njegovih organov v 
tem obdobju, v katerem je ime! K OS 6, 
predsedstvo pa 15 sej.

Po posameznih poglavjih iz program
skih smernic za delovanje bi lahko izpo
stavili naslednje aktivnosti:

1. Samoupravna organiziranost
Aktivnosti, ki jih je sindikat vodil na 

ravni SOZD na tem področju v zad
njem mandatnem obdobju so izhajale 
iz skupno dogovorjenih akcij, usmerje
nih v utrjevanje samoupravnega polo
žaja delavca kot nosilca odločanja v 
naših OZD. Osnovo za aktivnost so 
predstavljali: analiza družbenega pra
vobranilca samoupravljanja SRS o or
ganiziranosti sestavljenih organizacij v 
SRS, politična in poslovna ocena o sta
nju v SOZD Iskra in sprejete program
ske smernice za delovanje.

Pri izpolnjevanju teh dokumentov se 
je sindikat posebno angažiral:

a) pri procesu reorganizacije DO 
Elektromehanika, saj so strokovne 
analize pokazale, da ni več mogoče 
uspešno obvladovati (tako poslovno 
kot tudi samoupravno) DO z 10.000 
zaposlenimi, kar je bila, mimogrede, 
tudi največja DO v Jugoslaviji. Reor
ganizacija je potekala v več fazah in je 
bila zaključena 31. 12. 1981, kar je 
pomenilo tudi velik uspeh aktivnosti 
sindikata v teh procesih, izjemna za

htevnost naloge, občutljivost vprašanja 
ter pomen DO Elektromehanike za 
SOZD Iskra so zahtevali resnično mak
simalne napore vseh odgovornih sa
moupravnih, poslovodnih in DPO de
lavcev.

V tem procesu se je najprej izločila 
DO CEO s 1.1.1981 nato pa so se iz ob
stoječe DO organizirale s 1.1.82. tri 
DO: Telematika, Kibernetika, ERO. 
Vsekakor pa s formalno reorganizacijo 
še niso dokončno samostojno zaživeli 
vsi subjekti, zato bo leto 1982 še terjalo 
veliko aktivnosti za dokončno konsoli
dacijo novih DO;

b) pri dokončnem konstituiranju DO 
skupnega pomena ZORIN, v katerega 
se je dokončno vključila tudi TOZD 
Standardizacija. Organizacijska vpra
šanja smo s tem rešili, vendar nas v bo
doče še vedno čaka prostorska dolgo
ročna rešitev za to DO, kakor tudi 
okrepitev njenega vpliva, kot organiza
cije skupnega pomena. V tem okviru je 
še posebno pomembna njena vloga pri 
pripravi organizacijskega in informacij
skega sistema v SOZD Iskra;

c) angažirali smo se tudi pri dokonč
nem konstituiranju interne banke 
Iskre, kot izredno pomembnega člena v 
gospodarjenju z denarjem. Kljub ned
vomnim uspehom, ki jih je banka v do
sedanjem času dosegla predvsem pri 
deviznem poslovanju, zagotavljanju 
likvidnosti in združevanju sredstev za 
investicije, še ne moremo biti zado
voljni z rezultati. V razmerah, ko de- 
narnokreditna politika nadomešča sa
moupravno odločanje o sredstvih re
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produkcije, ob veliki razdrobljenosti 
temeljnih bank, s katerimi poslujemo in 
njihovim lokalističnim zapiranjem, bi 
morala biti naša interna banka uspo
sobljena za fleksibilno gospodarjenje z 
denarjem. Nedvomno bomo zato mo
rali čimprej rešiti prostorske in kadrov
ske probleme v njej in ji zagotoviti tudi 
ustrezno opremo;

d) na procesih reorganizacije Iskre 
Commerce, ki je bila zasnovana na 
sprejetih izhodiščih posvetovanja Brdo 
‘80 in ZT konference v letu 1980 in 
imela za cilj rovečanje agresivnosti 
Iskre na zunanjem trgu. Tudi ta reorga
nizacija je bila zaključena v letu 1981, 
vendar ne pomeni doseganja bistveno 
novih kvalitet v odnosih med proizvod
njo in prometno funkcijo, še posebno 
pa na področju vpliva proizvodnih 
TOZD na delovanje prometne funkci
je, združene v IC.

Zato je ta reorganizacija le osnova za 
temeljito analiz ' organiziranosti tržne 
funkcije v SOZD Iskra, ki bo morala v 
bodočnost doživeti vsebinske prilago
ditve potrebam delavcev v TOZD proi
zvodnje in bolj zaživeti kot skupna 
funkcija;

e) na področju sprejetja samouprav
nega sporazuma o skupnem upravlja
nju podjetij v tujini in zunanjetrgovin
ske mreže Iskre, kjer pa v tem obdobju 
akcije nismo izpeljali do konca predv
sem zaradi velikega števila odprtih 
vprašanj. To akcijo bomo morali zato 
pospešiti v prihodnjem obdobju in jo 
povezati z analizo organiziranosti ce
lotne tržne funkcije v okviru SOZD;

f) na analizi ustreznosti samouprav
nega sporazuma o združevanju v 
SOZD Iskra, kjer je bila v letu 1980 
pripravljena analiza, ki je opozorila na 
to, da ni problematična samoupravna 
organiziranost, ampak je potrebno več 
pozornosti posvetiti izpolnjevanju že 
sprejetega sporazuma. O tem je bil

obveščen tudi DS SOZD, ki je analizo 
sprejel kot informacijo. Kljub temu pa 
nam različni organizacijski problemi, ki 
se pojavljajo v SOZD, narekujejo po
trebo po poglobljeni analizi ustreznosti 
obstoječe branžne organiziranosti in 
organiziranosti DO skupnega pomena. 
Tako poglobljeno analizo bomo zato 
morali pripraviti v letu 1982, v okviru 
priprav na izdelavo strokovne in poli
tične ocene o stanju v SOZD.

Poleg teh nalog se je sindikat 
v SOZD ukvarjal tudi z drugimi vpra
šanji s področja samoupravne organizi
ranosti. V okviru delovnih obiskov po 
TOZD smo posebno pozornost posve
čali analizi pogojev za organiziranje 
TOZD v dislociranih obratih, kjer so za 
to pogoji. Ugotavljali smo, da v seda
njih dislociranih obratih ni pogojev 
(tako kadrovskih, finančnih, program
skih itd.) za organiziranje TOZD. Zato 
bomo morali več delati na ustvarjanju 
ustreznih pogojev v bodoče, da se bodo 
ti delavci tudi ustrezno organizirali in 
nase prevzemali pravice in obveznosti 
za svoj samoupravni in gospodarski po
ložaj.

Ugotoviti tudi moramo, da smo v tem 
mandatnem obdobju premalo naredili 
na integracijskih procesih, ki bi imeli za 
posledico povečanje družbene produk
tivnosti dela in gospodarskih rezultatov 
nasploh. Šele vzadnjem obdobjuinten- 
zivno pripravljamo integracijo na po
dročju računalništva, ki pa je tudi pogo
jena s sprejemom zakona o računalniš
tvu. Tako se bo še v letu 1982 v našo 
SOZD vključila DO Delta in skupaj z 
našo TOZD Računalniki organizirala 
enotno DO Iskra Delta za računalniš
tvo.

Še posebej malo smo naredili na in
tegracijskih procesih z našimi dobavite
lji surovin, s katerimi bi verjetno v bo
doče bilo smiselno iskati oblike tesnej
šega povezovanja v plansko poslovnih
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skupnostih, ali podobnih oblikah do
hodkovnega povezovanja. Sedanji spo
razumi o soudeležbi deviz, ali sovlaga
njih, ki jih posamezni dobavitelji pred
lagajo, nikakor niso ustrezne oblike 
samoupravnega povezovanja. V tem 
okviru bo potrebno tudi obravnavati 
sovlaganja na manj razvitih področjih, 
kjer se nam ob reorganizaciji sklada za 
nerazvite ponujajo tudi lepe možnosti.

Zaskrbljujoča postaja tudi organizi
ranost nekaterih TOZD, ki se krepijo v 
smeri organiziranosti kot DO. Posebno 
smo priča dejstvu, da se nam krepijo v 
smeri obvladovanja vseh funkcij re
produkcije tiste TOZD, ki so nastale iz 
bivših DO ter danes niso resnično funk
cionalno, proizvodno in poslovno inte
grirane v svoje DO.

Tako usmeritev marsikje ubirajo tudi 
nove TOZD, kar pomeni dodatno sla
bitev funkcije DO in predvsem podva
janje strokovnih služb, kar nikakor ni v 
skladu z usmeritvijo zniževanja zapo
slovanja v režiji. Nedvomno pomeni 
TOZD izhodiščno celico povezovanja v 
družbeni reprodukciji ter ustvarjanja in 
razporejanja dohodka, pri čemer je po
sebno poudarjeno povezovanje in ne 
ustvarjanje pogojev za samozadostnost 
in zaprtost.

Take neustrezne usmeritve pa včasih 
podpirajo tudi posamezne DPS s pa
rolami o odtujevanju dohodka, ne
učinkovitosti DO itd. pri čemer pa ne 
upoštevajo dejstva, da bo kljub formira
nju lastnih služb v TOZD v skladu z 
ZZD potrebno zagotoviti socialno var
nost tudi delavcerii v delovnih skupno
stih DO ali organizacijah skupnega 
pomena, kar pa bo dodatno vplivalo na 
ekonomiko poslovanja, na previsoke 
cene za izvoz in s tem na ogrožanje so
cialne varnosti vseh delavcev v DO.

Zato se bomo morali v bodoče, ob 
zaostrovanju odgovornosti, bolj kon
kretno opredeljevati okrog teh proce

sov in jih skupaj z ostalimi DPO najo
streje preprečevati.

2. Družbenoekonomski odnosi in sa
moupravno planiranje

Pri izpolnjevanju nalog s tega po
dročja je sindikat izhajal s stališča, da so 
družbenoekonomski odnosi osnovni 
odnosi med delavci in ključni kazalec, 
kako delavec dejansko obvladuje s 
sredstvi družbene reprodukcije. Sa
moupravno planiranje pa v tem okviru 
predstavlja ključni instrument, prek 
katerega delavec v TOZD in celotnem 
sistemu združenega dela uveljavlja 
svojo ustavno vlogo.

V sindikatu smo že dlje ugotavljali, 
da delavec premalo odloča o celoti 
ustvarjanja in razporejanja dohodka. 
Ugotavljali smo, da tudi znotraj sistema 
SOZD Iskra nismo naredili kvalitetnih 
premikov na področju dohodkovnih 
odnosov po sprejetju ZZD kljub temu, 
da smo sprejeli nekatere normative, ki 
urejajo to področje. Pri tem so posebno 
pomembni akti s področja delitve či
stega dohodka, sredstev za OD in 
skupno porabo, Samoupravni spora
zum o združevanju v SOZD, Samou
pravni sporazum o združevanju dela in 
sredstev za uresničevanje razvojnih pro
gramov OZD Iskre, planski akti, 
aplošni akti interne banke itd. Na 
osnovi takih ocen smo v letu 1981 or
ganizirali problemsko konferenco na 
temo: dohodkovni odnosi v SOZD 
Iskra, ki je pomenila intenziviranje 
družbenopolitične akcije na uvajanju 
dohodkovnih odnosov v sistemu Iskre.

Glavne ugotovitve problemske kon
ference bi lahko strnili v naslednjem:

a) urejeni dohodkovni odnosi so 
nedvomno pogoj za utrjevanje sistema 
Iskre kot celote, pogoj za ustrezno dol
goročno socialno varnost delavca, 
pogoj za večjo učinkovitost skupnega
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dela in s tem povečan skupni dohodek, 
pogoj za ustrezne dolgoročne program
ske odločitve in odločitve o bodoči sa
moupravni organiziranosti, itd.

b) nemogoče je realizirati kvalitetno 
in uspešno dohodkovno povezovanje, 
če ne izhajamo iz celotne razvoj
no—proizvodno—tržne verige, ne 
glede na sedanje oblike samoupravne 
organiziranosti v SOZD. Zato bo po
trebno k urejanju dohodkovnih odno
sov pristopiti postopno po posameznih 
proizvodnih celotah in se odreči ambi
ciji, da bi uredili s pravno institucional
nimi rešitvami hkrati celoten kompleks 
dohodkovnih odnosov. Taka odločitev 
nam nalaga, da bomo morali zaradi po
večanih potreb po koordinaciji dela, 
soodločanju, boljšem izkoriščanju 
znanja in skupnih zmogljivosti organi
zirati tudi dinamične organizacijske 
oblike;

c) čimprej bomo morali pristopiti 
tudi k dohodkovnemu povezovanju 
izven SOZD Iskra, v okviru obstoječih 
celovitih reprodukcijskih celot, od do
baviteljev repromateriala, do naših po
glavitnih kupcev. Pri tem bomo morali 
predvsem razdelati ustvarjanje in raz
porejanje skupnega prihodka, skupno 
vlaganje in delitev skupnega dohodka, 
prenos tehnologije, znanja itd.;

d) izdelati bo potrebno tipske spora
zume ali ustrezne skupne strokovne po
dlage, ki bodo pomenile osnovo za na
daljnjo izgrajevanje dohodkovnih od
nosov v SOZD Iskra in pri tem angaži
rati organizacije skupnega pomena kot 
koordinatorje dela strokovnih timov za 
posamezna področja.

Posebno bo potrebno razdelati:
— medsebojna razmerja pri ustvar

janju skupnega prihodka po členu 68. 
ZZD

— medsebojna razmerja med proi
zvodnimi in prometnimi OZD pri 
ustvarjanju in razporejanju skupnega

prihodka v skladu z 72. členom ZZD, 
— medsebojna razmerja pri ustvarja
nju skupnega dohodka pri skupnih vla
ganjih po 81. členu ZZD,

— medsebojna razmerja glede pogo
jev svobodne menjave dela po 404. 
členu ZZD,

— vlogo Iskre banke in skupno go
spodarjenje z denarjem ter izdelavo 
skupnih enotnih finančnih in računo
vodskih tehnik,

— razvojno in raziskovalno delo ter 
prenos know—hov,

— sistem samoupravnega urejanja 
cen itd.;

e) posebno pomembna je vloga sin
dikata v teh procesih, ker mora zagoto
viti najširše možnosti za vplivanje de
lavcev pri obravnavi in sprejemanju teh 
splošnih aktov ali strokovnih podlag.

Na osnovi navedenih ugotovitev smo 
v preteklem letu formirali projektni 
svet, ki je zadolžen, da pripravi konkre
ten program akcij s predvideno vsebino 
posameznih nalog in dinamiko njihove 
realizacije. Projektni svet je v tem ok
viru že ustanovil posamezne podkomi
sije, ki pripravljajo strokovne podlage 
za naloge. Računamo, da bg to oprav
ljeno v najkrajšem času in bomo takoj 
začeli z realizacijo.

Po prvih analizah bo možno največ 
ter najhitreje narediti na področju svo
bodne menjave dela, kjer že imamo ne
katere uspešne rešitve v posameznih 
DO. Tudi na področju razmerij pri 
ustvarjanju skupnega dohodka bo mo-, 
goče poiskati sprejemljive rešitve 
predvsem na osnovi že sprejetega spo
razuma o združevanju dela in sredstev 
za uresničevanje razvojnih programov 
DO SOZD Iskra, saj sporazum že uve
ljavljamo v praksi in imamo tudi že ne
katere izkušnje.

Na področju samoupravnega obliko
vanja cen smo v lanskem letu vodili te
meljite akcije tako, da je to področje
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vsaj formalno—pravno morda še naj
bolje urejeno. Veliko težji je položaj na 
področju skupnega prihodka in gospo
darjenja z denarjem. Na teh področjih 
bomo morali pripraviti še veliko za
htevnih strokovnih podlag, izgraditi 
ustrezen informacijski sistem itd., kar 
bo nedvomno dolgoročna naloga.

Sindikat si je v tem obdobju tudi pri
zadeval, da bi ustvajal take razmere, v 
katerih bo zadovoljevanje potreb in in
teresov delavca v vse večji meri pove
zano z njegovim prispevkom k ustvar
janju dohodka in povečanju produk
tivnosti dela. Zato smo si na tem po
dročju delitve osebnih dohodkov pri
zadevali, da bi povečanje sredstev za 
OD naraščalo v skladu z rastjo dohod
ka.

V tem okviru smo si prizadevali, da bi 
v SOZD Iskra sprejeli enotno urejanje 
delitve čistega dohodka, sredstev za 
OD in skupno porabo. Na to temo smo 
organizirali problemsko konferenco, 
katere rezultat je bil paket samouprav
nih aktov, ki smo jih sprejemali v pre
teklem letu in v katerih smo poskušali 
izvesti družbene usmeritve, ki smo jih 
sprejeli na II. konferenci sindikatov.

V tem okviru smo pripravili:
— samoupravni sporazum o skupnih 

osnovah in merilih za razporejanje či
stega dohodka v SOZD,

— samoupravni sporazum o skupnih 
osnovah in merilih za delitev sredstev 
za OD v SOZD,

— samoupravni sporazum o skupnih 
osnovah in merilih za delitev sredstev 
za skupno porabo v SOZD,

— samoupravni sporazum o spodbu
janju in vrednotenju ustvarjalnega dela 
v SOZD

— samoupravni sporazum o enotnem 
oblikovanju razvidov del in nalog v 
SOZD

— pravilnik o povračilu stroškov, ki 
so jih imeli delavci v zvezi z opravlja

njem delovnih nalog v SOZD.
Postopek za sprejemanje navedenih 

samoupravnih aktov še ni v celoti zak
ljučen, vendar računamo, da bo v naj
krajšem času. Kot poseben problem se 
je pojavila ureditev področja minulega 
dela, ker ni bila sprejeta v nekaterih 
TOZD. Zato smo se odločili, da to po
dročje uredimo s posebnim aktom in ga 
do tedaj izločimo iz SaS o skupnih 
osnovah in merilih za delitev sredstev 
za OD.

Tudi v okviru družbenih prizadevanj 
'za ureditev tega področja praktično ni 
bil dosežen poseben napredek. Predlog 
zakona o razširjeni reprodukciji, od ka
terega smo vsi veliko pričakovali, prak
tično ni ponudil novih možnih rešitev, 
zato bomo morali z lastnimi strokov
nimi močmi poiskati ustrezne rešitve, 
sprejemljive za delavce Iskre.

V zadnjem mandatnem obdobju je 
potekalo tudi intenzivno delo na pri
pravi in sprejemanju planskih doku
mentov za srednjeročno obdobje 
1981—85. Težak gospodarski položaj 
in stalno spreminjanje instrumentov 
gospodarske politike, ki smo jim bili 
priča v tem obdobju, sta močno oteže
vala pripravo resnično kvalitetnih 
aktov s tega področja.

Tako lahko ocenjujemo, da se na po
dročju samoupravnega planiranja nista 
v zadostni meri uveljavila mesto in 
vloga delavca v TOZD, kot odgovor
nega nosilca planiranja družbenoeko
nomskega razvoja. Tako tudi nismo v 
zadostni meri uspeli uveljaviti načela 
sočasnega planiranja in na tej podlagi 
zagotoviti vsklajenosti reprodukcij
skih procesov v celotnem sistemu 
SOZD in navzven v okviru DPS, kljub 
velikim prizadevanjem strokovnih 
služb.

Zato bomo morali, bolj kot smo to 
počeli v preteklosti, uveljaviti sistem 
kontinuiranega planiranja s stalnim in
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tekočim prilagajanjem nastalim spre
membam v povojih gospodarjenja in 
veliko vprašanj urejati tudi v letnih 
planskih dokumentih. Moramo tudi 
ugotoviti, da smo le dosegli kvaliteten 
napredek pri metodologiji izdelave 
planskih aktov, saj veliko precizneje 
določamo planirane cilje in ukrepe za 
njihovo doseganje, kar v preteklosti ni 
bila stalna praksa.

V tem okviru tudi poteka akcija stal
nih poročil o izvršenih nalogah s po
dročja svobodne menjave dela, kar vse 
pripomore k utrjevanju zaupanja med 
delavci v SOZD Iskra. Omeniti tudi 
moramo, da že potekajo akcije za pri
pravo osnov dolgoročnega razvoja 
SOZD do leta 1995 z nekaterimi po
gledi v leto 2000.

To so le nekatere, po našem mnenju 
najpomembnejše akcije, ki smo jih vo
dili v sindikatu na področju družbenoe
konomskih odnosov in samoupravnega 
planiranja. 3

3. Uresničevanje gospodarske stabili
zacije

Zaostreni pogoji gospodarjenja so 
narekovali dodatne politične akcije za 
mobilizacijo delavcev v smislu boljšega 
izkoriščanja velikih notranjih rezerv, ki 
jih imamo praktično v celotni SOZD. 
Tako je sindikat v celotnem mandat
nem obdobju stalno spremljal izvajanje 
sprejetih dogovorov na tem področju in 
dajal različne pobude za izboljšanje 
stanja.

Glavne aktivnosti so bile v tem ob
dobju usmerjene v tekoče in poglob
ljeno obravnavanje gospodarskih re
zultatov v naših OZD in v povečanju 
aktivnosti na področju zunanjetr
govinske menjave. Na podro
čju tekočih obravnav rezultatov go
spodarjenja smo v tem obdobju nada
ljevali z organizirano in poglobljeno

aktivnostjo, ki smo jo zastavili že v letu 
1979. Tako smo vztrajali, da se v vsaki 
OZD pravočasno pripravijo ustrezna 
poslovna poročila, ki morajo biti obde
lana tako, da so ustfezna za obravnavo 
v najširšem krogu delavcev ter tudi ra
zumljiva.

Veliko vlogo na področju tekočega 
informiranja delavcev o pogojih in re
zultatih gospodarjenja opravljajo in
terni informacijski bilteni, ki jih izda
jajo za posebne priložnosti že skoraj v 
vsaki TOZD. Zato bomo še naprej de
lovali na prenašanju izkušenj med 
TOZD v način u obdelave gospodarskih 
rezultatov v teh internih biltenih, kar bo 
še izboljšalo obravnavo.

Na ravni SOZD smo tudi v tem ob
dobju ohranili že tradicionalno posve
tovanje poslovodnih, samoupravnih in 
družbenopolitičnih delavcev, na kate
rem vsako leto analiziramo temeljne 
kazalce gospodarjenja za preteklo 
leto in skupaj ugotavljamo in se dogo
varjamo kako čim boljše delati v speci
fičnih pogojih gospodarjenja v tekočem 
letu.

Posebna kvaliteta obravnav gospo
darjenja na vseh ravneh je v tem, da se 
vse večje število delavcev vključuje ak
tivno v obravnave ter s tem ob ugotav
ljanju negativnih vidikov v našem go
spodarjenju tudi začrtujejo ukrepe za 
odpravo slabosti.

KOS ter njegovi organi so bili v tem 
mandatnem obdobju še posebno anga
žirani z obravnavanjem problematike 
na področju zunanjetrgovinskega po
slovanja Iskre. Ta problematika je bila 
praktično stalna točka dnevnega reda 
vseh sej KOS, kakor tudi predsedstva 
KOS. Na teh sejah so nam odgovorni 
delavci iz kriznega štaba, ki smo ga 
ustanovili za koordinacijo aktivnosti na 
tem področju, člani KPO SOZD in od
govorni delavci iz IC, stalno poročali o
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aktivnostih, ki potekajo na tem področ
ju. Sindikat se je vključeval v te aktiv
nosti v skladu s potrebami po množični 
mobilizaciji delavcev za neobičajne za
hteve, ki šo se porajale v izvozni proi
zvodnji v tem času.

Pomembna je bila vloga sindikata 
tudi pri obveščanju delavcev o vzrokih 
za zastoje, ki so nastajali zaradi po
manjkanja uvoznega materiala zaradi 
pomanjkanja deviznih sredstev. Pose
ben problem pri tem je predstavljalo 
stalno menjavanje in zaostrovanje in
strumentov zunanjetrgovinskega po
slovanja, saj smo praktično v dveh letih 
prepolovili možnosti uvoza, ki smo jih 
imeli v preteklosti.

Vse to so delavci težko razumeli, 
toda lahko ugotavljamo, da so ob iz
datni politični aktivnosti ta dejstva 
sprejeli z razumevanjem, kar kažejo 
tudi doseženi rezultati in vsakodnevni 
napori. Kljub pozitivnim premikom pa 
ne moremo mimo ugotovitve, da v ne
katerih sredinah še vedno ne spreje
majo izvoza kot prioritetne naloge ter, 
da imamo na tem področju nedvomno 
še rezerve, ki jih bomo z boljšim delom, 
tako v proizvodnji, kot na trgu, v bo
doče morali bolje izkoriščati.

Poleg teh aktivnosti je KOS v tem 
obdobju dajal pobude še za druge 
ukrepe, ki so se nanašali na stabilizacij
sko gospodarjenje in so bili usmerjeni 
predvsem na splošno varčevanje z 
energijo in repromaterialom, boljše iz
koriščanje delovnega časa, izboljšanje 
kvalitete izdelkov in smotrno delitev 
dela ter izboljševanje kvalifikacijske 
strukture zaposlenih itd. 4

4. Kadrovska politika in izobraževanje
Nedvomno bodo prav ustrezni kadri 

v naših OZD eden ključnih činiteljev, 
ki bo vplival na naš nadaljnji razvoj. 
Elektronika kot dejavnost zahteva iz

jemno hitro prilagajanje strokovnih de
lavcev novim spoznanjem, saj znanje 
zelo pospešeno zastareva. Vzporedno s 
strokovnim znanjem je potrebno za 
uspešno uveljavljanje samoupravljanja 
usposabljati delavce tudi z znanji na 
drugih področjih. Nenazadnje ni zane
marljiva tudi parola »Vsak delavec na 
ustrezno delo«, kar omogoča doseganje 
optimalnih rezultatov poslovanja in 
ustvarja pogoje za ustrezno počutje de
lavca kot samoupravljalca in nosilca 
družbene reprodukcije.

Izhajajoč iz teh načel, smo si v sindi
katu v celotnem mandatnem obdobju 
na področju kadrovske politike in izo
braževanja prizadevali:

a) da bi v SOZD Iskra sprejeli Sa
moupravni sporazum o izvajanju ka
drovske politike v SOZD;

b) da bi utrdili oblike funkcionalnega 
izobraževanja naših delavcev prek Izo
braževalnega centra Iskra;

c) da bi v skladu z ustavno vlogo sin
dikata na področju izvajanja kadrovske 
politike čim dosledneje izvajali druž
beno sprejeta načela pri volitvah in 
imenovanjih naših predstavnikov ter 
poslovodnih delavcev;

d) da bi 'organizirali čim več skupnih 
oblik izobraževanja na tistih področjih, 
ki sodijo na področje samoupravnega 
položaja delavca

e) da bi se aktivno vključili v priprave 
in izvedbo reorganizacije usmerjenega 
izobraževanja ter še posebej na izvaja
nje praktičnega dela učenccev;

f) da bi zgradili enoten koncept plani
ranja kadrov.

Ko ocenjujemo, kako smo izvedli po
samezne naloge iz sprejetih program

skih smernic, moramo ugotoviti, da 
nismo bili v celoti uspešni. Posebno je 
problematično, ker v celotnem man
datnem obdobju nismo uspeli pripraviti 
samoupravnega sporazuma o enotnem 
izvajanju kadrovske politike v SOZD,
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kar nam v veliki meri onemogoča izva
janje sistematične in celovite kadrov
ske politike v SOZD, ki jo sedaj izva
jajo preveč stihijsko.

Delovno posvetovanje kadrovskih 
delavcev, na katerem so celovito obde
lali vrsto vprašanj s področja kadrovske 
dejavnosti, je prineslo spoznanja, na 
katerih bo mogoče pristopiti k izdelavi 
tega sporazuma še v letošnjem letu.

Izobraževalni cenater Iskre se po
stopno uveljavlja kot organizator izo
braževanja iz dela za potrebe SOZD 
Iskra. Uspešno je izvedel že nekaj pro
gramov in pokazalo se je, da je za po
trebe sistema kot je SOZD Iskra, taka 
oblika izobraževanja nujno potrebna, 
saj z njo delavci pridobivajo znanja, ki 
so vezana na njihovo delo in jih v rednih 
oblikah izobraževanja ne bi mogli pri
dobiti.

Tako bo potrebno tudi v bodoče de
lovati na utrjevanju vloge in mesta Izo
braževalnega centra ter razširiti nje
govo dejavnost in pripravo programov 
za čim več strokovnih izobraževanj ter 
njegovo delo čim bolj približati vplivu 
delavcev, česar doslej še nismo uspešno 
rešili.

Do sedaj smo izvedli že nekaj zelo 
uspešnih delovnih posvetovanj. Pri tem 
bi morali posebej poudariti dve delovni 
posvetovanji s področja varstva pri delu 
in humanizaciji dela, ki sta resnično 
kvalitetno prispevali k premikom na 
teh področjih ter imeli velik odmev v 
javnosti. Pri tem se je pokazalo, da 
lahko sindikat, ob ustreznem sodelova
nju odgovornih strokovnih služb, tudi s 
podobnimi posvetovanji pripravlja 
osnovo za izvajanje politike na posa: 
meznih področjih in lahko taka posve
tovanja služijo, kot uspešna metoda ak
cijskega povezovanja in koordinacije 
dela v SOZD.

Zato bomo morali s takimi oblikami 
dela nadaljevati predvsem na področju

socialnih vprašanj, kot so: varstvo pri 
delu, humanizacija dela, zaščita invali
dov in delovna rehabilitacija, družbeni 
standard, kulturna dejavnost itd.

Tudi sindikat se je v tem mandatnem 
obdobju vključil v izvajanje usmerje
nega izobraževanja. Tako smo pri KOS 
spremljali predvsem priprave na spre
jem učencev na proizvodno delo v naše 
organizacije. Kljub precejšnjemu šte
vilu nerešenih vprašanj, ki so se pora
jala ob prvi letošnji izkušnji, lahko re
čemo, da je akcija zadovoljivo tekla v 
večini naših kolektivov. Na osnovi do
sedanjih izkušenj bomo seveda morali 
odpravljati pomanjkljivosti v bodoče.

Posebno poglavje pa predstavlja tisti 
del izvajanja kadrovske politike, za ka
terega je po ustavi in zakonih zadolžen 
sindikat. Tu gre za evidentiranje različ
nih delegatov ter seveda dajanje poli
tične ocene o ustreznosti posameznih 
vodilnih delavcev.

Tu se srečujemo s problemi, ki smo 
jih omenili že v začetku poročila in se 
izražajo v odklanjanju funkcij pri dele
gatskih mestih in relativno zelo blagim 
in nedoslednim kriterijem pri izvajanju 
kadrovske politike za vodilne delavce.

O tem nameravamo obširneje in 
temeljiteje spregovoriti na problem
ski konferenci, ki jo bomo organizirali 
še v tem letu.

5. Področje ljudske obrambe in druž
bene samozaščite

V zadnjem mandatnem obdobju smo 
bili priče dolgotrajni bolezni in odhodu 
tov. Tita, ki sta pred družbenopolitične 
organizacije in vse delovne ljudi posta
vili resne in pomembne naloge. Tudi 
težak gospodarski položaj je zahteval, 
da se področje varnostne kulture, skrbi 
za družbeno premoženje ter prepreče
vanju gospodarskega in drugega krimi
nala posveti večja skrb, kot smo je bili 
vajeni v preteklosti.
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Zato je tudi sindikat na ravni SOZD 
večkrat obravnaval varnostnopolitično 
oceno v SOZD in sploh položaj na po
dročju podružbljenja SLO in DSZ.

Pri tem smo predvsem ugotavljali:
— da v naših OZD nedosledno izpol

njujejo sprejete dogovore o rednem 
obnavljanju varnostnih ocen. V tej 
smeri je čutiti pomanjkljivo aktivnost v 
delovanju komitejev;

— da odgovorni poslovodni delavci 
premalo pozornosti posvečajo izpol
njevanju samoupravnih splošnih aktov, 
ki urejajo to področje;

— da je na teh vprašanjih premalo 
angažirana samoupravna delavska kon
trola pri ugotavljanju nepravilnosti;

— da nimamo ustreznega varovanja 
objektov, kljub velikim stroškom, ki jih 
plačujemo. Še posebno je slaba po
žarna varnost in varovanje skladišč, ki 
so zelo razdrobljena;

— da v nekaterih TOZD nismo 
ustrezno organizirani za primere preki
nitev dela zaradi pomanjkanja repro- 
materiala, kakor tudi za prekinitev dela 
zaradi zaostrenih odnosov v kolektivih;

— da bi morali na vseh ravneh zao
striti reprezentanco, vožnjo s službe
nimi avtomobili in podobno, ker to 
slabo vpliva na odnose po kolektivih;

—1 da bi morali ob izvajanju kadrov
ske politike upoštevati tudi odnos po
sameznika do področja'SLO in DSZ;

— da civilna zaščita v večini kolekti
vov še ne deluje uspešno, kljub sistema
tičnemu izobraževanju itd.

Vsi ti in še vrsta drugih problemov, ki 
se pojavljajo na tem področju naše ak
tivnosti kažejo, da samozaščitno ravna
nje naših delavcev še ni normalno. Zato 
je naloga predvsem družbenopolitičnih 
organizacij in poslovodnih organov, da 
temu področju v bodoče posvetijo 
ustrezno večjo pozornost tudi ob poo
streni politični odgovornosti. Včasih se 
srečujemo z neizpolnjevanjem tudi zelo

preprostih sklepov, kot so n.pr.: poro
čila ob potovanjih v tujino, kar bi lahko 
enostavno rešili z disciplinskimi po
stopki ali ob pogojevanih obračunih 
potnih nalogov. Najbolj zaskrbljuje to, 
da je največ nereda na tem področju v 
naši tržni organizaciji, kar bomo morali 
energično preprečevati v bodoče.

6. Delegatski sistem in informiranje
Uspešno delovanje delegatskega si

stema je v veliki meri povezano z 
ustreznim sistemom informiranja. Iz
kušnje, ki smo jih dobili v funkcionira
nju delegatskega sistema, katerega 
drugi mandat se je pravkar iztekel, nam 
kažejo, da še vedno nismo dosegli bi
stvenega napredka v delovanju dele
gatskega sistema. Čeprav smo že pred 
tem mandatnim obdobjem ocenjeva
li, da bo potrebna povečana politična 
aktivnost za delovanje delegacij in smo 
na to temo že organizirali delovno po
svetovanje, moramo žal ugotoviti, da 
nismo realizirali večine sprejetih dogo
vorov na tem posvetovanju.

Veliko je pripomb v smeri, da so de
legacije prepuščene same sebi, brez 
stalnega sodelovanja strokovnih služb 
in dužbenopolitičnih organizacij. V ne
katerih sredinah žal v celotnem man
datnem obdobju nismo uspeli formirati 
nekaterih konferenc delegacij za po
samezne SIS. Posebno so izraziti pro
blemi z delovanjem delegacij v posa
mezne SIS, nekoliko boljši je položaj 
pri delegacijah v zboru združenega dela 
in samoupravnih organih.

V večjih industrijskih središčih, kjer 
so delegacije sestavljene iz delegatov 
TOZD različnih delovnih organizacij, 
nekaterih celo izven Iskre, je delovanje 
delegacij še težje. Problematična je tudi 
velika fluktuacija v samih delegacijah 
in v marsikateri TOZD delegacij ne 
dopolnjujejo tako, da delegacije celo 
niso več sklepčne.
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Ne glede na vrsto objektivnih pro
blemov, s katerimi se srečujemo pri de
lovanju delegatskega sistema pa mo
ramo vedeti, da delegatski sistem pred
stavlja osnovo za uresničevanje politič
nega sistema socialističnega samou
pravljanja in položaja delavca v odlo
čanju o svoji usodi. Zato se tudi, kot 
sindikat, ne moremo ogniti odgovorno
sti za boljše delo delegacij.

V okviru reševanja problemov, ki 
ovirajo boljše delo delegacij, bomo mo
rali odločneje poseči predvsem na po
dročje informiranja. V okviru SOZD 
Iskra še nismo uspeli vzpostaviti celovi
tega sistema samoupravno—politič
nega informiranja, ki je zelo po
membno za uspešno delo delegacij na 
vseh ravneh.

V tem trenutku delno pokriva to po
dročje glasilo »Iskra«, drugih oblik in
formiranja pa je zelo malo. Ne more 
biti izgovorov, da ne znamo zgraditi si
stema takega informiranja, če imamo 
ambicijo, da bi pokrivali potrebe 
družbe s proizvodi, ki gradijo informa
cijske sisteme.

Zato je samo od nas odvisno, da se v 
tej smeri bolj angažiramo in pričaku
jemo, da bo več konkretnih napotil dala 
problemska konferenca na to temo, ki 
jo bomo organizirali. Ta naj bi obrav
navala tudi probleme nezadostnega in
formiranja, obsežnosti in težko razum
ljiva gradiva, prekratke čase za teme
ljite razprave o gradivih, nepriprav
ljena gradiva brez več alternativ, neu
strezne strokovne, prostorske in druge 
materialne pogoje za delo delegacij, 
zapiranje delegacij v okvire TOZD in 
nepripravljenost za sporazumevanje 
itd.

7. Druge aktivnosti
Poleg teh osnovnih aktivnosti, Hi so 

potekale v skladu s programskimi 
smernicami za delovanje je KOS vodil

še vrsto drugih pomembnih aktivnosti, 
ki so vplivale na vsklajevanje dela zno
traj SOZD Iskra.

Omenili bi le naslednje:
a) v tem obdobju smo vodili akcijo 

delovnih obiskov po TOZD, v kateri 
smo obiskali že prek 80 naših temeljnih 
organizacij. Rezultati teh obiskov so 
nam pokazali, da je taka metoda dela 
večstransko koristna in potrebna tako, 
kot oblika informiranja in prenašanja 
izkušenj iz drugih sredin, kot tudi za 
samo notranjo mobilizacijo v posamez
nih TOZD.

Še posebno je prišla do izraza kvali
teta teh obiskov v tistih TOZD, kjer so 
se nanje, v skladu s programom, dobro, 
pripravili in ugotoviti moramo, da je 
bilo to v veliki večini TOZD.

Nedvomno bo potrebno s tako obliko 
dela nadaljevati tudi v prihodnje;

b) na področju družbenega standar
da, rekreacije in socialne politike smo 
v tem obdobju imeli precej aktivnosti. 
Dokončno smo se (po dolgotrajnih 
poizkusih ohranitve in iskanja rešitve) 
odločili, da prenesemo naše skupne le- 
tovanjske zmogljivosti z ravni SOZD 
na zainteresirane DO. Glede na loka
cijsko razdrobljenost in neenotno ure
ditev izrabe letnih dopustov po naših 
OZD ni bilo mogoče zagotavljati eko
nomičnega poslovanja skupnih domov.

To je bila večinska odločitev vseh de
lavcev Iskre, čeprav se bodo v zaostre
nih pogojih gospodarjenja verjetno po
goji za letovanja v naših DO še bolj 
razlikovali kot v preteklosti.

Pri izvajanju skupnih športnomani- 
festativnih prireditev smo ohranili 
tradicijo. Delo na tem področju vodi 
športna komisija ob pomoči DO ISE in 
poteka zelo uspešno, kot smo tudi sicer 
v preteklosti bili navajeni.

Na področju socialnih vprašanj smo 
na ravni SOZD spremljali predvsem
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najnižje OD in dajali pobude za vskla- 
jevahje minimalnih OD v vseh naših 
OZD. Zadnja JII. konferenca sindi
kata na to temo je pred nas postavila 
zahtevo, da pripravimo na tem po
dročju konkretne programe, po katerih 
bomo aktivnosti vsklajevali tudi na 
ravni SOZD;

c) tudi na področju sindikalnega so
delovanja z OZD izven Iskre je v tem 
obdobju potekala živahna aktivnost, 
čeprav nismo še razvili sindikalnega so
delovanja z vsemi OZD, s katerimi 
imamo podpisane samoupravne spora
zume o poslovnotehničnem sode
lovanju.

Prav tako je delo in sodelovanje z 
RO elektrokovinske stroke in RS ZS

Slovenije ?gledno potekalo, pri tem pa 
ne gre spregledati tudi dobrega sodelo
vanja z občinskimi sindikati, kjer je lo
cirana Iskra.

S pripravo tega poročila nismo imeli 
ambicij, da bi prikazali celotno aktiv
nost sindikata v okviru SOZD, ampak 
smo še omejili na tiste glavne naloge, ki 
smo jih skupaj opravljali na ravni 
SOZD.

Ob koncu bi veljalo tudi ugotoviti, da 
je sodelovanje med DPO potekalo zelo 
uspešno, saj smo vse ključne naloge na
črtovali in izvajali skupaj in dogovorno 
pa tudi koordinacija in sodelovanje s 
poslovodnimi organi sta v večini prime
rov potekala zadovoljivo.

OSNUTEK

PROGRAM DELA KOS 
ZA OBDOBJE 1982—1983

Program deta KOS za obdobje april 1982 —aprila 1983 izhaja iz pobud 
OOS in sindikalnih konferenc, programa dela RO sindikata delavcev proi
zvodnje in predelave kovin, RS ZS Slovenije ter drugih dokumentov izdelanih
za X. kongres sindikata Slovenije.

1. Samoupravna organiziranost
Ustrezna samoupravna organizira

nost je osnova za uveljavljanje ustavne 
vloge delavca v združenem delu. Ker 
ugotavljamo potrebe po stalnem prila
gajanju samoupravne organiziranosti 
novim spoznanjem, bomo tudi v tem 
obdobju posebno pozornost posvetili 
temu področju delovanja.

Zato bomo na ravni SOZD Iskra 
predvsem izvrševali naslednje naloge:

1. v letu 1982 bo potrebno pripraviti 
poglobljene iružbenopolitično oceno o 
organiziranosti in delovanju SOZD z 
nakazanimi možnostmi za rešitve na- 
daljnega razvoja. V ta okvir sodi tudi

analiza Samoupravnega sporazuma o 
združevanju v SOZD Iskra: rok: maj in 
nato celoletna akcija;

2. vztrajali bomo, da se pripravi stro
kovna analiza organiziranosti vseh or
ganizacij skupnega pomena, z možnimi 
novimi organizacijskimi rešitvami, če 
bo potreba: rok: september;

3. analizirati bo potrebno ustreznost 
samoupravne organiziranosti delovne 
organizacije Elektrozveze in sodelovati 
pri morebitnih spremembah organizi
ranosti v tej DO: rok: april in do konca 
leta;

4. sodelovali bomo v procesu organi
ziranja nove DO Iskra Delta z vsemi
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spremljajočimi akcijami na področju 
organiziranja računalniške proizvodnje 
v SR Sloveniji: rok: celoletna akcija;

5. v posameznih delovnih organizaci
jah bomo posebejh analizirali položaj 
dislociranih obratov ter možnost za or
ganiziranje TOZD v obratih, kjer so 
podani pogoji: rok: celoletna akcija;

6. pospeševali bomo sprejem samou
pravnega sporazuma o skupnem uprav
ljanju podjetij v tujini in zunanjetrgo
vinske mreže Iskre: rok: celoletna akci
ja;

7. sodelovali bomo pri pobudah za 
integracijske procese, ki bi lahko imeli 
za posledico povečanje družbene pro
duktivnosti sistema SRS in SFRJ: rok: 
celoletna akcija.

Poleg navedenih nalog bo KOS še 
posebno deloval na doslednem spošto
vanju že sprejetih samoupravnih sploš
nih aktov, s čimer bomo uveljavljali in 
utrjevali sistem samoupravnega spora
zumevanja, kot osnovne metode in 
sredstva za urejanje medsebojnih od
nosov v SOZD Iskra.

II. Družbenoekonomski odnosi in sa
moupravno planiranje

V obdobju po problemski konferenci 
na temo: uveljavljanje dohodkovnih 
odnosov v SOZD Iskra in sprejetju 
srednjeročnih planskih dokumentov v 
SOZD Iskra, bo KOS predvsem delo
val na naslednjih nalogah:

1. sodelovali bomo pri delovanju 
projektnega sveta za pripravo pro
grama uveljavljanja dohodkovnih od
nosov v SOZD Iskra in zahtevali, da se 
kompleksen program pripravi do aprila 
1982. Po pripravi programa bomo 
redno spremljali njegovo izvajanje in 
organizirali potrebna tematska posve
tovanja po posameznih temah progra
ma: rok: celoletna akcija;

2. vztrajali bomo na doslednem spoš
tovanju temeljev sistema samouprav

nega planiranja in izpolnjevanju spre
jetih planskih dokumentov. Še posebno 
pozornost bomo posvečali pripravi 
ustreznih poročil izvajalcev skupnih de
javnosti v SOZD Iskra: rok: celoletna 
akcija;

3. posebno pozornost bomo posvetili 
temeljitemu obravnavanju poslovnih 
rezultatov in seznanjanju delavcev s 
problemi na področju gospodarjenja in 
še posebno s problemi na področju zu
nanjetrgovinskega poslovanja: rok: ob 
poslovnih poročilih;

4. do konca leta 1982 bomo vodili 
aktivnosti, da se dokončno sprejmejo 
vsi samoupravni akti s področja delitve 
čistega dohodka, sredstev za osebne 
dohodke in skupno porabo na ravni 
SOZD Iskra. Ob tem bomo še posebno 
vodili aktivnosti za pripravo samou
pravnega sporazuma, ki bo urejal po
dročje minulega dela;

5. v okviru realizacije določil skupnih 
samoupravnih splošnih aktov s po
dročja delitve dohodka in sredstev za 
OD v naših delovnih organizacijah in 
TOZD, bomo delovali na doslednem 
upoštevanju usmeritev, sprejetih na 
kongresu samoupravijalcev in srečanju 
»Crveni barjak« v Kragujevcu, o bolj
šem nagrajevanju fizičnega dela, dela v 
težjih delovnih pogojih in ustvarjalnega 
dela;

6. v celotnem obdobju bomo po
sebno delovali tudi na spremljanju 
izvajanja samoupravnih splošnih aktov 
s področja oblikovanja cen. Zagotav
ljali bomo, da bodo delavci dejansko 
informirani o posledicah formiranja 
prodajnih cen lastnih proizvodov, s 
čimer bomo lahko dosegli neposreden 
vpliv vsakega delavca na odločanje o 
dohodku.

III. Uresničevanje gospodarske stabili
zacije

KOS bo z ostalimi DPO odločno na
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daljeval z akcijo za uresničevanje ciljev 
gospodarske stabilizacije. Zaostreni 
pogoji gospodarjenja zahtevajo od sin
dikata v letu 1982 dodatne aktivnosti 
na tem področju.

Zato bo-KOS posebno zahteval:
1. da se temeljito opravijo razprave o 

rezultatih gospodarjenja v letu 1981. 
Materiali za javno obravnavo morajo 
zato biti pred javno razpravo posredo
vani OOS, da oceni njihovo ustrez
nost:: rok: februar, marec;

2. da bodo delavci tekoče obveščeni o 
položaju v gospodarjenju TOZD, DO 
in SOZD. Pri tem morajo biti delavci 
tekoče obveščeni predvsem o tekočih 
težavah, ki se pričakujejo v preskrbi z 
repromaterialom, pomanjkanju fi
nančnih sredstev, težavah v tehnologiji, 
nabavi, prodaji, formiranju cen itd.;

3. da bomo dosledno izvajali pro
grame varčevanja pri materialnih stro
ških, energiji itd.; z

4. da se popravi naš odnos do dela in 
poveča delovna disciplina, znatno ome
jijo vse oblike zasebnih izhodov, pre
povejo osebna praznovanja na delov
nem mestu itd. Posebno skrb bo po
trebno posvetiti tudi organiziranju se
stankov, ki naj bi bili praviloma izven 
delovnega časa, kjer delovni proces to 
omogoča;

5. da se posebna pozornost posveti 
kvaliteti naših izdelkov, tudi z aktiv
nostjo krožkov kvalitete, še'posebno ob 
potrebi povečanega izvoza;

6. da bo rast sredstev za osebne do
hodke odvisne od dejansko doseženega 
dohodka in porasta produktivnosti;

7. da bomo še naprej ohranili nizko 
stopnjo zaposlovanja in predvsem po
svetili pozornost izboljšanju tehnologi
je. Zaposlovanje je potrebno predvsem 
omejiti na režijskih delih in nalogah. 
Zaposlovali naj bi praviloma samo naše 
štipendiste in potrebne VS in VŠ kadre

ter pripravnike po Zakonu o delovnih 
razmerjih.

KOS bo redno spremljal tudi ostala 
pomembna področja, ki se nanašajo na 
redno in uspešno delo v naših TOZD in 
po potrebi predlagal samoupravnim or
ganom ustrezne ukrepe.

IV. Delegatski sistem, kadrovska poli
tika in izobraževanje

V skladu s svojo ustavno in zakonsko 
vlogo na področju delovanja delegat
skega sistema, kadrovske politike in 
izobraževanja bo KOS v tem obdobju 
opravljal predvsem naslednje naloge:

1. pripravili bomo problemsko kon
ferenco o delovanju delegatskega si
stema v SOZD Iskra. Na problemski 
konferenci bomo obravnavali delova
nje delegacij, probleme izobraževanja 
delegatov, naloge strokovnih služb in 
sindikata pri delovanju delegacij, pro
bleme odklanjanja pri evidentiranju 
delegatov v razne organe samouprave 

in družbenopolitičnih organizacij, od
govornost delegatov za delovanje ipd: 
rok: september 1982;

2. zahtevali bomo, da se v letu 1982 
pripravi sporazum o kadrovski politiki 
v SOZD in sodelovali pri njegovi pri
pravi: rok: celoletna akcija;

3. analizirali bomo izvajanje Zakona 
o usmerjenem izobraževanju in še po
sebno izvajanje proizvodnega dela 
učencev ter predlagali ukrepe za od
pravo problemov, ki bodo nastajali: 
rok: maj 1982;

4. zahtevali bomo, da se dokončno 
uredi položaj in delovanje Izobraževal
nega centra Iskre, kot pomembne funk- • 
cije v dodatnem funkcionalnem izobra
ževanju delavcev v okviru SOZD: rok: 
celoletna akcija;

5. organizirali bomo tradicionalno 
posvetovanje poslovodnih, samou
pravnih in DPO delavcev v SOZD: rok: 
marec 1982;
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6. še nadalje bomo organizirali stro
kovna posvetovanja s področja varstva 
pri delu in humanizacije dela: rok: sep
tember — oktober 1982;

7. vztrajali bomo, da se pripravijo 
izobraževalni programi za usmerjeno 
izobraževanje samoupravnih organov 
in delegacij na ravni SOZD: rok: maj 
1982;

8. vztrajali bomo, da se na področju 
kadrovanja vodilnih in vodstvenih de
lavcev dosledno upoštevajo skupna 
merila kadrovske politike, še posebno 
pa, da se analizira odgovornost teh de
lavcev pri dosedanjem delu na izvaja
nju nalog na področju ZT poslovanja in 
razvijanja varnostne kulture: rok: 
stalna naloga.

KOS bo na tem področju opravljal 
tudi druge naloge s področja kadrovske 
politike v skladu s svojo ustavno vlogo.

V. Ljudska obramba in družbena samo
zaščita

Na področju ljudske obrambe in 
družbene samozaščite si bo KOS v letu 
1982 posebno prizadeval:

1. da v vseh sredinah preverijo var
nostno—politične ocene o stanju v 
TOZD in posebno opredelijo naloge 
DPO na tem področju;

2. da se bodo delavci stalno dodatno 
seznanjali in usposabljali za izvrševanje 
konceptov LO in DZS;

3. da bodo sindikalne organizacije 
stalno spremljale kadrovski položaj v 
organih LO in DZS in predlagale 
ustrezne dopolnitve in izobraževanje.

VL Informiranje
Izhajajoč iz posebne vloge, ki jo po 

ZZD ima sindikat v sistemu informira
nja, se bo KOS posebno zavzemal:

1. da se dosledno uresniči akcijski 
dogovor o obveščanju v združenem 
delu, ki je bil sprejet na posvetovanju

»Krško180«: rok: celoletna akcija;
2. da se pripravi tak celovit sistem in

formiranja v SOZD, ki bo zagotovil ce
lovito, sprotno, razumljivo in pravoča
sno informacijo, ki je pogoj za uspešno 
odločanje delavca: rok: november 
1982;

3. da se pripravi informacijski sistem, 
ki bo v naših TOZD in DO zagotavljal 
dopolnilno informiranost in z glasilom 
Iskra tvoril celovit sistem. V tem okviru 
bo potrebno utrditi vlogo samega gla
sila Iskra, ki opravlja pomembno 
skupno nqlogo v SOZD: rok: maj 1982.

VIL Sindikalno sodelovanje in koordi
nacija dela

Kos bo tudi v naslednjem obdobju 
nadaljeval z organiziranjem delovnih 
obiskov v TOZD Iskre, ki so se do sedaj 
pokazali kot zelo pomembna metoda v 
koordiniranju dela in odpravljanju fo- 
rumskega dela. Tako bomo v tem ob
dobju organizirali najmanj 50 obiskov 
po TOZD.

Vzporedno z notranjo koordinacijo 
dela bomo v tem obdobju nadaljevali s 
sodelovanjem s sindikalnimi organiza
cijami v OZD, s katerimi poslovno so
delujemo. Pri tem si bomo posebno pri
zadevali za uresničevanje sprejetih 
samoupravnih sporazumov o poslov
nem sodelovanju ter uresničevanju do
hodkovnih odnosov.

V skladu z zaključki III. konference 
sindikata Slovenije bodo SK DO in 
OOS pripravile posebne programe ak
tivnosti na področju izvajanja socialne 
politike. Te aktivnosti bo ustrezno 
koordiniral tudi KOS.

Navedeni program je samo okvir de
lovanja KOS v tem obdobju, ki ga 
bomo sproti dopolnjevali na osnovi 
spoznanj, do katerih bomo prišli v pri
pravah na X. kongres Zveze sindikatov 
Slovenije ter na osnovi pobud OOS in 
SK DO.



,SKRa- -avtomatika

^ako v razvojnem inštitutu?

pristopa k planiranju, 
na licenčno partnerstvo,

^ obdobju do 1978. leta je bila ra- 
^>18 dejavnost v delovni organizaciji 
s|(0',matika organizacijsko in lokadj- 

v več razvojnih skupin, v 
lru katerih so se pojavila program- 
Področja, sektorji in oddelki.

^»dičnost
p^^nosti na uceneno pannersivu,
L, danosti s proizvodnjo, preverjanja 

ovosti dela, časovnih pritiskov na 
Cv?«ce razvojnih nalog, itd., je 
Vazala na izredno negativne posle- 
koy>V Ustvananiu konkurenčnih izdel- 
Hj^brošenju sil zaradi nekoordinira-

ipfa *lro8ramsko usmeritvijo in samou- 
ptJn° organiziranostjo delovnega 
Že esa v delovni organizaciji so bila v 
ij^pnjenemu letu postavljena dljna 

prnšča kot osnova za reorganizadjo 
. skovalno—razvojne sfere v smeri 
J!*ga prilagajanja teamskemu in 

^aktnemu delu.
^»nbetne naloge so narekovale or- 

^•zadjsko povezanost posameznih 
P°jnih enot v enoten sistem v Ra- 

jj8?*n' institut, ki seje registriral kot ra- 
I, ^alna enota. Z organizadjsko pri- 

Soditv:;0 m teamsko delo in matrični 
Hj,618 po načelu razvojno—raziskoval- 
(a P^jektov, oz. po analogiji z investi- 
Sbr ^ v Programei se j® kvalitetno 
penila tudi notranja delitev dela z 
^Postavitvijo novih oblik za pridobi- 
pl®lp dohodka. Le—ta daje prednost 
^ j*zanju dela na daljši domet, osvoji- 
Pr '0ncePta tipiziranih zasnov pristopa 
Pikh *icen®ni|™ ponudbami, ažurnosti 
^»Ijnčevanja razvojno—raziskovalnih 
JjjS’ boljši opremljenosti z razvoj- 
"■iaboratorijsko opremo itd.. 

b$> Sn,eri‘ev. d® s lahko le na osnovi 
lošk^3 znania’z izdelki z visoko tehno- 
j*0 intenzivnostjo zagotovimo svoje 
tekrc y mednarodni delitvi, se je v pre- 
0, štirih letih potrdila kot pravilna. 
stj 210 delavcev (3 doktorji znano- 
yj ’ 12 magistrov, 91 z visoko in 14 z 
n.i? izobrazbo) letno zaključi pov- 

120 do 140 nalog, kar pred- 
.Oj ji® določeno število razvojno novih 

dodelanih lastnih izdelkov za oroi-

. odi odstotek vlaganj od dohodka,

. l#ejen tovrstni dejavnosti, seje v Av- 
JJ0*tiki od 6,66% v 1978. letu dvig- 
^ "a lf,4 % v letošnjem letii, kar kaže 
b Ovpijivo stopnjo rasti. Vendar pa v 
j ,vojnem institutu z rezultati niso za-
do;olini.

odno večji razkorak med danimi 
o ostmi in potrebami, Id se dnevno

l6e proizvodne, še povečujejo trije

I»oi
Hit« .fi i aojejo predvsem v TOZD mate- 

proizvodne, 
tv eni faktorji:

Po« ^asovna ‘n vsebinska razdroblje- 
^ tozvojnih planov in nalog 

j,'' izredno slaba opremljenost z ra- 
^o—laboratorijsko opremo ter 

^akutno pomanjkanje kadrov s spe- 
2^'d'ni, sistemskimi in programskimi

Kljub vsakoletnim planskim koordi
niranjem nalog, se med letom pojavi 
približližno 40% ne plani ra ni h, tako 
imenovanih intervencijskih nalog. V 
glavnem so to trenutne zahteve tržišča, 
možnosti izvoza še nerazvitih izdelkov 
itd. Takšne intervencije predstavljajo 
veliko oviro za redno izpolnjevanje 
nalog, kar se izkazuje v zastojih, visoki 
obremenjenosti izvajalcev, v nizki sto
rilnost in slabših rezultatih. Posledice 
so bile vidne predvsem pri delu na stra
teških razvojnih programih.

Iz omenjenih razlogov je bila za te
koče razvojne plane izdelana izredno 
skrbna opredelitev razvojnih načrtov, 
ki je temeljila na koordinacijskem do
govoru med proizvodnimi potrebami, 
tržnimi možnostmi in razvojnim pro
gramom. Uveden je bil organiziran pri
stop k tekočim potrebnim spremem
bam planov, ki onemogoča stihijsko in
filtracijo nalog. Na strateško pomemb
nih programih pa je bilo uvedeno pro
jektno vodenje.

Žal pa smo stopili na pot prestruktu
riranja v tehnološke in po znanju inten
zivne programe brez prepotrebne ra
zvojne opreme. Tako je v letu 1979, 
letu združitve v TOZD Razvojni insti
tut znašala tedanja vrednost opreme
18.000 din, konec preteklega leta pa
20.000 din opreme na izvajalca ali
40.000 din na inženirja. S takšno 
opremo pa lahko razvijamo le še tržno 
nekonkurenčne izdelke. Sem sodijo 
tudi prototipne delavnice tako za elek
tromehanske elemente kot za elektron
ske naprave, brez katerih dobrega ra
zvojnega dela ne moremo organizirati, 
niti ga pričakovati. Za odpravo, lahko 
bi rekli nevzdržnega stanja, vidijo v ra
zvoju edino rešitev v realizaciji začrta
nih strateških projektov, ki zajemajo 
ustanovitev posebne prototipne delav
nice v okviru instituta.

Programsko prestrukturiranje z 
osvajanjem mikroračunalniških proce
sov avtomatizacije je pokazala še na 
eno pomanjkljivost — na akutno po
manjkanje kadrov s specifičnimi si
stemskimi in programskimi znanji, 
predvsem softveristov ter sistemskih 
inženirjev. Delna rešitev seje poi kazala 
v notranjem prestrukturiranju kadra na 
najvažnejše strateške naloge. Posebno 
težavno je tudi pridobivanje kadrov za 
dela na elektromehanskih elementih, 
kot so releji in razni mehanizmi.

Z novim načinom in organizacijo 
dela so v razvoju dosegli tehnološko 
enotnost razvojnega dela. Našteti pro
blemi pa vse preveč zavirajo izpolnitev 
osnovnega cilja: vzpostaviti lastno ino
vacijsko dejavnost na področju razvoja 
izdelkov in tehnologij do takšne stop
nje, da bo pretežni del proizvod
nega programa osnovan na lastnem 
znanju in da bo vsak novi program 
osvojen v čimkrajšem času. S takšnim 
načinom dela bi se lahko izognili tudi 
tržnim omejitvam in zaostajanjem v 
tehnologiji. Š.D.

^orda nekaj številk o prometu, ki
Prek vašega sektorja?»e

^ “Letno imamo za okoli 13 milijonov 
narjev st0ritev. Če bi to delo oprav- 

J l! zunanji špediterji bi bila ta vsota za 
(je?rai še enkrat višja. Vem, da naše 
i 0 ni poceni, vendar še dosti cenejše

DS Iskre. Commerce, ko pa je Franc 
Borko prevzel dolžnost direktorja 
DSSS, kar pa ni združljivo s predsedni
kovanjem v DS, sem postal jaz pred
sednik. V drugem mandatu sem bil po
novno izvoljen za delegata v temeljni 
organizaciji Zunanji trg in nato tudi za 
predsednika DS.«

Vsekakor lepo priznanje za vaše do
sedanje samoupravno delo, kajne?

»Moram reči, da sem z velikim priča
kovanjem sprejel tq dolžnost, zlasti 
zato, ker sem upal, da bomo v tem ob
dobju v Iskri Commerce rešili problem 
poslovne informatike. Žal je prišlo 
vmes mnogo objektivnih pa tudi subjek
tivnih vzrokov, da tega nismo uresničili. 
Osnovni predpogoj je namreč nova ra
čunalniška oprema, ob znanih restrik
tivnih ukrepih in pomanjkanju denarja 
pa je stvar zastala.«

In kako ocenjujete delo Delavskega 
sveta Iskre Commerce v obeh vaših 
mandatnih obdobjih?

»Lahko bi rekel da je DS v tem času 
naredil mnogo. Kdaj pa kdaj imam le . 
občutek, da pa smo morda premalo na
redili pri vzpodbujanju dela delegatov v 
njihovih sredinah. V opravičilo bi ome
nil, da so vse točke dnevnega reda DS 
celotne delovne organizacije pre
dhodno že obravnavali po TOZD in 
sem zato menil, da smo s tem dosegli ši
rino delegatskega razpravljanja. Na 
osnovi razprav po temeljnih organizaci
jah smo šele na ravni delovne organiza
cije sprejemali ugotovitvene sklepe o 
posameznih vprašanjih.«

Kako pa je bilo s sklepčnostjo zase
danj?

»V celotnem mandatnem obdobju, 
mislim na tega drugega, so bile vse seje 
sklepčne. Izostankov praktično ni bilo, 
razen nekaj službenih. Spominjam se le 
enega primera, da je bil neopravičen. 
Še takrat je menda zatajila pošta in de
legat ni dobil vabila in gradiva.«

Kako pa ste bili zadovoljni z delom 
Gospodarskega odbora kot izvršilnega 
organa DS?

»Vsekakor je svojo vlogo opravil v 
pričakovani obliki. Nikoli se ni zgodilo, 
da bi DS spreminjal mnenja in predloge 
gospodarskega odbora.«

Delegate za novi DS Iskre Com
merce smo že izvolili, na prvi seji pa 
bodo izvolili tudi novega predsednika. 
Kaj bi zaželeli novemu predsedniku ob 
prevzemu dolžnosti?

»Predvsem več uspeha pri poslov
nem organiziranju in izpeljavi poslovne 
informatike v Iskri Commerce. Prepri

čan sem, da brez neke utečene in do. 
konca izpeljane poslovne informatike, 
ne more zaživeti samoupravljanje, kajti 
prepogosto je poslovna neinformira
nost najhujši problem pri samouprav
nem odločanju.« Lado Drobež

Letna konferenca sindikata 
DO Elektrozveze

V DO Elektrozveze so imeli 7.
4. 1982 letno konferenco OOS 
ter na njej pregledali dosedanje 
delo in sprejeli akcijski načrt za 
naslednji dve leti.

Po poročilu in kasnejši razpravi je 
bilo razvidno, da se je sindikat po svojih 
močeh trudil prispevati čim več k iz
boljšanju poslovnih rezultatov, kakor 
tudi k splošnemu počutju delavcev v 
DO, oz. njihovi socialni varnosti, ven
dar pa je bilo njegovo prizadevanje le 
delno uspešno.

Kljub sprotnemu opozarjanju in skli
cevanjem zborov, na katerih so bili pri
sotni vsi vodilni in odgovorni delavci, ni 
bilo zaželenih rezultatov. Še bolj obre
menjujoče je, da so bile sproti podane

konkretne zadolžitve, ki potem niso 
bile izvedene tako kot bi morale biti.

Vzrokov je več, končna ugotovitev 
pa je, da se bo v bodoče treba nujno še 
močneje zavzemati za izvrševanje spre
jetih nalog in poostriti osebno odgo
vornost. Ob tej priložnosti se je tudi iz
kazalo, da se brez celotnega pregleda 
nad izvajanji del v DO, ne bo možno 
osredotočiti na ključne probleme, kar 
seveda pomeni, da se bo energija po
sameznikov lahko ponovno izgubljala v 
prazno. Sindikat je zato tudi sklenil, da 
s svojim koordinacijskim delom to pre
preči ter tako omogoči kreativno sa
moupravno delovanje vsem zaposlenim 
v DO Elektrozveze.

B.Č.

Z letne konference sindikata DO Elektrozveze.

AKCIJSKI PROGRAM

Izhajajoč iz Resolucije III. kongresa sa- 
moupravljalcev Jugoslavije, sklepov in 
opredelitev ZK in Zveze sindikatov ter na 
osnovi pokazateljev dela konference in OO 
ZS v preteklem obdobju bodo osnovna po
dročja dela konference v prihodnjem ob
dobju naslednja:

— uresničevanje sklepov III. kogresa sa- 
moupravljalcev, sklepov Zveze sindikatov in 
nadaljnje uresničevanje Zakona o združe
nem delu

— nadaljnji razvoj samoupravnih odno
sov v naši DO;

— izpeljava akcij za povečanje produktiv
nosti, ekonomičnosti, zmanjšanje stroškov 
poslovanja in varčevanja;

— vzpodbujanje aktivnosti za razvoj 
ustvarjalnosti in inovacij v DO;

— skrb za vsestransko strokovno, sa
moupravno in družbeno-politično izobraže
vanje;

— zagotoviti objektivno in sistematično 
informiranje delavcev o aktivnostih in delu v 
DO;

— vsestransko aktivno delovanje za 
izboljšanje osebnega in družbenega stan
darda delavcev: zdravstvene in socialne 
zaščite, pogojev dela, varstva pri delu, sta-

TOZD ANTENE, VRHNIKA

Doseženi rezultati dobri, 
lahko pa bi naredili še več!

^GOVOR z LJUBOM BOBBERO

Brez poslovne informatike 
Hi uspešnega 
Samoupravljanja

Ljubo Bobbera, vodja Carinsko špetBterskega sektorja z izvoznim skladiš
čem v temeljni organizaciji Zunanji trg v Iskri Commerce je eden izmed 
takšnih družbeno-političnih in samoupravnih aktivistov v Iskri, katerega se, 
kot sam pravi, drži samoupravni pečat. V Iskri je že 22 let, vseskozi pa je 
poleg svojega rednega dela opravljal še vodilne naloge v družbenopolitičnih 
organizacijah, zlasti pa v samoupravnih telesih. Tako je bil med drugim do 
nedavnega predsednik DS Iskre Commerce, med drugim je bil tudi prvi 
predsednik UO ZTO, predsednik DS TOZD in še bi lahko naštevali.

Dri i ?rav 1® b** namen našega obiska 
L1 Ljubu Bobberi predvsem v tem, da 
uj^nvorimo zlasti o delu samouprav- 
j.; organov v Iskri Commerce, je be- 
Ijj Najprej stekla o delu, ki ga oprav-

n “Takoj bi rad poudaril,« je med 
odstavljanjem Carinsko-špediter- 

sektorja dejal naš sogovornik, 
j/3 v Iskri in nasploh v slovenskem go- 
Podarstvu dajemo špediterskemu in 
Jj^Portnemu delu, kot produkcijski 

od premajhen poudarek. Po nekate- 
l^n Podatkih predstavljajo v ceni ne- 
■ 8a izdelka transportni stroški tudi 15 
.inVeč odstotkov. V ZDA, ZR Nemčiji 

drugod razvitem svetu je ta številka 
lovico manjša. Transportni stroški 

,dsajo tam le približno 7% od cene 
i^ddfiega izdelka. Lahko bi rekel, da 

aWo pri nas torej mnogo rezerv.«

k°tdrugod.«

Pred dnevi se vam je iztekel drugi 
mandat v delavskem svetu Iskre Com
merce. Bili ste predsednik tega najviš
jega samoupravnega organa. Ce se prav 
spomnim, ste bili na tem položaju sko
raj dve mandatni obdobji?

»Med prvim mandatnim obdobjem 
sem bil sprva namestnik predsednika

Proizvodni program vrhniške te
meljne organizacije ni izvozno uspešen! 
O tem smo sicer že pisali, vendar na 
kratko še enkrat. Poleg izredno močne 
konkurence na tržiščih, kjer plačujejo s 
konvertibilno valuto, je v ospredju še 
ena težava. Vrednost anten, ki jih v tej 
tovarni izdelujejo, je namreč glede na 
prostornino in težo zelo majhna. To pa 
pomeni, da so transportni stroški zelo 
visoki, da zavzemajo mnogo previsok 
delež v ceni končnega izdelka, ki je na 
tujih tržiščih že tako in tako izredno 
nizka.

To sta pravzaprav osnovni oviri za re
snejši prodor Vrhničanov na zahodna 
tržišča, ki jim siceršnje prizadevnosti 
res ne bi mogli očitati. Sami povedo, da 
so poslali že na desetine vzorcev in po
nudb, nazaj pa dobili kvečjemu sporo
čila, naj bistveno znižajo že tako 
izredno nizke cene! Tudi lani zato niso 
uspeli uresničiti načrtovane vrednosti 
izvoza, saj so na tujem iztržili le 35 % 
načrtovane vsote. Kljub temu pa je tudi 
to velik napredek v primerjavi z letom 
1980, saj gre kar za 359% povečanje!

Proizvodnja je v tem najmanjšem 
kolektivu Široke potrošnje v primerjavi 
z gospodarskim načrtom sicer dobro 
potekala, čeprav z doseženimi 99% 
niso docela najbolj zadovoljni. Vajeni 
so pač mnogo višjih številk iz prejšnjih 
let, ko težav z nadvse nerednimi doba
vami repromaterialov še ni bilo. Tako 
pa tudi na Vrhniki ni šlo brez nepresta
nih zastojev, nenehnega prilagajanja 
proizvodnje materialu, ki ga je bilo pač 
mogoče kupiti itd. Ob vsem tem pa so 
imeli celo precejšnje zaloge materiala, 
po vrednosti kar za tri mesece proi
zvodnje, vendar ga zaradi nesortirano- 
sti niso mogli porabiti.

Prodaja na domačem trgu je, kljub 
manjšim zastojem, potekala v redu, saj 
so načrtovani obseg celo presegli za 
2 %. Tudi tu pa bi seveda lahko dosegli 
več, če bi proizvodnja potekala nemo

teno. Vseeno so v drugi polovici leta 
zabeležili manjše zanimanje za antene 
na domačem trgu, verjetno zaradi po
manjkanja televizorjev na domačem 
trgu. Trend se v letošnjem letu ne nada
ljuje, saj gredo njihove antene spet 
imenitno v promet. Zaloge so se močno 
zmanjšale, žal pa se spet kopičijo težave 
zaradi pomanjkanja reprodukcijskih 
materialov, ki se jim pridružuje še iz 
neznanih vzrokov povečana odsotnost 
zaposlenih zaradi različnih bolezni.

Načrtovane višine celotnega prihod
ka, dohodka in čistega dohodka lani 
niso uresničili pa tudi akumulacije so 
zaradi že naštetih težav realizirali le če
trtino od predvidene. Kljub vsestran
skemu zaostajanju za planiranimi šte'- 
vilkami pa bi take rezultate težko oce
nili kot slabe, saj so v zadnjih dveh letih 
uspeli povečati cene le za manj kot 
20%, medtem ko so se cene surovin v 
enem letu povečale kar za 40 %, zaradi 
stalnega pomanjkanja repromateriala 
pa je tudi produktivnost padla za 5 %.

Letošnji gospodarski načrt so sesta
vili ambiciozno, saj nameravajo v pri
merjavi z lanskim letom proizvodnjo 
povečati za 8 %, le nekaj nižja pa naj bi 
bila tudi stopnja zaposlovanja. Prodali 
naj bi domačemu trgu za 30 % več kot 
lani seveda pa naj bi tudi izvoz precej 
okrepili. Fleischman

^ OBVESTILO

Klub štipendistov Iskrica bo imel v 
četrtek, 22. aprila ob 17. v gostilni 
Ledinek na Šmarni gori

predavanje z dlafllml o turni 
smuki In GRS.

Predaval bo Tonač Sazonov. Do
bili se bomo ob 15. na Turncu pod 
Grmado.

Predavanje bo ob vsakem vreme-

V"__________

novanjske politike, družbene prehrane, po
čitka in rekreacije, pomoči delavcem itd.;

— zagotavljanje pomoči in zaščite članom 
ZS pri ustvarjanju njihovih samoupravnih 
pravic in skrb zanje v primeril bolezni, ne
sreče na delu, kakor tudi ob reševanju njiho
vih osebnih ter družinskih problemov in po
dobno;

— ustvarjanje pogojev za večji vpliv de
lavcev pri izgradnji samoupravne politike v 
delu samoupravnih organov, delegacij in 
delegatov, družbeno-političnih organizacij 
in drugih organov;

— razvijanje splošnega ljudskega odpora 
in družbene samozaščite;

— nadaljnja graditev sistema delitve do
hodka, ki bazira na družbenih dogovorih in 
samoupravnih sporazumih o ustvarjanju in 
delitvi dohodka na podlagi katerih se na sa
moupravni način določajo osnove za delitev 
le-tega;

— nadaljevati z razvojem aktivnosti v 
Osnovnih organizacijah sindikata in krepiti 
kolektivno delo v Izvršnih odborih sindikata.

Menimo, da so v bližnji prihodnosti naj
pomembnejše naslednje naloge:

1. Nedvomno je najnujnejše, da se go
spodarske razmere v DO, še predvsem na 
dejstvo, da sta dve TOZD v izgubi, v čim 
krajšem času bistveno izboljšajo. V zvezi s 
tem je izpostaviti odgovornost za izvedbo 
sanacijskega načrta, seveda v okviru sa
moupravno dogovorjenih in sprejetih akcij, 
ter ne tako kot običajno doslej, za vsako od
stopanje od dogovorjenega sproti ukrepati. 
Ob tem poudarjamo, da moramo sklepa
nje oz. dogovarjanje nujno dopolniti še z 
kontrolo In sankcijami.

2. Izvajanje programa ekonomske stabili
zacije in ukrepi varčevanja je osnovna na
loga vseh delavcev naše DO. Moramo težiti 
za tem, da vsak opravi svoje naloge res kva
litetno in pravočasno. Aktualni ekonomski in 
politični položaj zahteva, da so Zveza sindi
katov, kot ostale subjektivne sile maksi
malno angažirane, da smelo in odločno v 
duhu stališč ZK in ZS rešujejo in izvršujejo 
naloge, ki so pred njimi. Če pravimo, da je 
gospodarska stabilizacija bistven predpogoj 
za nadaljnji razvoj samoupravljanja m poli
tično stabilnost, moramo imeti vedno pred 
očmi, da so naloge, ki so pred nami trajnega 
značaja in da je od njihovega izpolnjevanja 
odvisna tudi krepitev našega družbeno
ekonomskega položaja.

3. Posebno pomembno področje dela, ki 
ga je nujno čimprej dokončati, je notranja 
organizacija dela in sistemizacija del ter 
nalog. Tu je še precej nedorečenega, pa 
čeprav je pravzaprav podlaga za delo in 
samoupravno odločanje nasploh. Zato je 
nujno vložiti vse sile v reševanje teh pro
blemov, od samoupravnih organov pa za
htevati, da določijo roke dokončne ureditve 
teh zadev. Na tem delu se moramo vsi an
gažirati, še predvsem zato, ker se bodo re
šitve direktno nanašale na vse zaposlene v 
DO.

4. Delo na uveljavljanju in razvoju si
stema delitve po delu in rezultatih dela je 
eno od zelo zahtevnih in obsežnih nalog. 
Ker je že precej pri pripravi novega načina o 
delitvi OD narejenega, moramo to akcijo 
vsestransko podpreti in vztrajati, da se čim
prej dokonča. Pri dokončnem izoblikovanju 
sistema nagrajevanja se bomo .zavzemali 
po tem, da bodo vanj vgrajeni elementi, ki 
bodo preprečevali pojav uravnilovke in dru
gih faktorjev doseganja osebnih dohodkov 
mimo rezultatov dela, kakor tudi proti nede
lu, neopravičenim izostankom z dela, ne
disciplini, itd.

Izvršni odbor (predsedstvo) se bo trudi, 
da bo organiziral, koordiniral in dosegal 
čimboljše delo na realizaciji teh nalog. S 
tem ciljem bo čimvečkrat analiziral izvrše
vanje sklepov in poročal konferenci ozi
roma OO ZS.

Naloge in obveznosti sindikata bodo v 
prihodnjem obdobju zelo zahtevne in ob
sežne in je njhova realizacija mogoča le z 
nadaljnjim razvojem sodelovanja med 
družbeno-političnimi organizacijami, sa
moupravnimi organi, strokovnimi službami 
ter vodstvi DO in TOZD.
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PREJELI SMO

ODMEVI IN RAZMIŠLJANJA NA DELOVNI POSVET 
ISKRINIH SAMOUPRAVNIH, DRUŽBENOPOLITIČNIH IN 
POSLOVODNIH DELAVCEV

„Iskra Je ime la v preteklem — čeprav za jugoslovansko gospodarstvo težkem letu, 
solidne rezultate. Bila je pametno vodena, posebno v uvozno-izvoznem delu malo 
..posiljena" v solidarnost, kar pa je bilo — gledano z ravni SOZD — edino pravilno. 
Taka Iskra, kakršna je sedaj, je sistem, ki je sposoben solidno preživeti tudi težke 
čase, čeprav vleče s seboj velik del nacionalne dolžnosti, to je Mikroelektroniko.

Čutiti pa je, da smo začeli v Iskri gledati tudi na učinkovitost nekaterih neproiz
vodnih DO in TOZD, ki so napajani formalno ali neformalno iz svobodne menjave 
dela. Doslej najbolje in najobjektivneje podana analiza stanja v Iskri od vseh dose
danjih posvetovanj."

Tako bi lahko strnil komentarje marsi
katerega udeleženca posvetovanja, s kateri
mi sem se pogovarjal v odmoru po referatu 
predsednika KPO Antona Stipaniča.

Z drugačnimi razmišljanji pa sem odšel s 
posvetovanja po drugem delu, v katerem je 
Pavle Gantar Informiral in komentiral anali
zo družbenega pravobranilca samoupravlja
nja SRS.

V ušesih so mi ostale naslednje misli, 
citirane iz materialov družbenega pravobra
nilca samoupravljanja:

„V nekaterih SOZD, kot n.pr. v Iskri so 
prisotna razmišljanja, da so sestavljene 
organizacije prerasle same sebe, postale 
prevelik poslovni sistem, ki ga je treba deliti 
na dve SOZDI"

Le kdo tako razmišlja, ko je prvi del 
posvetovanja pokazal, da je taka, kakršna 
je, sposobna preživeti tudi težke čase?

„Delovna organizacija je večkrat meha
ničen zbir TOZD, ne pa DO v pravem 
pomenu ZZD."

..Temeljne organizacije poskušajo po
stati v nekaterih primerih majhna samostoj
na podjetja v okviru DO, ki združujejo čim 
manj sredstev in funkcij, kar pomeni dro
bljenje delovnih organizacij in zmanjševanje 
učinkovitosti. V ozadju takih teženj so 
včasih poslovodni organi temeljnih organi
zacij, ki pod firmo ..absolutne samoupravne 
samostojnosti" skrivajo parcialne ali celo 
osebne Interese."

„So pa tudi primeri, ko je podjetniško 
obnašanje TOZD pogojeno s položajem 
delavcev in poslovodnih organov TOZD, ki 
so brez Informacij in s tem odrinjeni od 
možnosti odločanja v DO".

„Tak odnos delavcev, pogosteje poslo
vodnih delavcev TOZD do DO ugotavljamo 
pogosto kadar se v DO združujejo temeljne 
organizacije, ki imajo zaključen lasten 
proizvod. Dezintegracijska razpoloženja so 
prisotna tudi, ko gre za komplementaren 
proizvod In ponudbo. To nastopa največ
krat, ko so neurejeni odnosi DSSS — 
TOZD."

„Še vedno imamo opraviti s podjetniš
kim tolmačenjem pravne osebnosti TOZD, 
ki se pojavljajo v izvedbenih predpisih".

„V DO in TOZD skupnega pomena za 
blagovni promet, projekt Ivo itd. pride do 
težav ugotavljanja njihovega celotnega pri
hodka s svobodno menjavo med.proizvod
nimi TOZD. Takšna svobodna menjava je 
beg v proračun, ki delavcem take TOZD 
nudi veliko stopnjo socialne varnosti celo v 
primerih, ko ostale proizvodne TOZD po
slujejo z izgubo."

..Odnosi med proizvodnimi In režijskimi 
DO in TOZD niso dorečeni in vodijo do 
medsebojnih sporov in večkrat do upraviče
nega dvoma delavcev v proizvodnji, ko gre 
za število (beri produktivnost) delavcev v 
režijskih TOZD. Sem sodijo tudi orodjarne, 
energetika, vzdrževanje".

Naj k temu dodam še to, da je Pavle 
Gantar v svojem izvajanju sedemkrat 
omenil ..obvezno sodelavo" In tudi »disci
plinsko odgovornost" poslovodnega organa 
TOZD.

Zakaj toliko nasprotujočih sl citiranj in 
kakšna je poanta razmišljanja ob tem?

V proizvodnih DO je potrebno precej 
več aktivnosti In funkcij, kot v neproizvod
nih in drugih »režijskih", ki se formalno ali 
neformalno financirajo iz svobodne me
njave dela. V proizvodnih TOZD pa morajo 
biti prisotne brez izjeme vse funkcije, ki so 
potrebne za obstoj in delovanje, s tem pa 
tudi eksistenco delavcev. Seveda ni po
trebno, da se vse funkcije (to je tudi smisel 
SMD) opravljajo v TOZD, toda če niso 
opravljene, se to odraža najprej in predvsem 
v TOZD. Izpad določene funkcije najprej 
čutijo delavci TOZD (če imajo dober 
sistem nagrajevanja, že po enem mesecu na 
najbolj občutljivi točki — osebnih dohod
kih) In šele nato tisti iz svobodne menjave 
dela, ki po zakonu o združenem delu pri
spevajo k dohodku, lahko v pozitivno ali v 
negativno smer.

Kratko rečeno: v proizvodni TOZD se 
pokaže vse slabo In dobro delovanje cele 
poslovne verige funkcij In to z eksaktnimi 
»številčnimi poslovnimi rezultati" ne pa z 
bolj ali manj obširnim »poročilom o delo
vanju" te ali one DSSS ali organizacije 
združenega dela, financirane iz svobodne 
menjave dela. Takih imamo nekaj tudi v 
ISKRI (10 proizvodnih In 6 neproizvodnih 
je zastopanih v kolegiju SOZD poleg po
slovodnih delavcev SOZD), še več pa v naši 
družbi kot celoti.

Morda torej pečat — ki ga včasih nekate
ri, tudi politični delavci, radi dajejo poslo
vodnim delavcem v TOZD — da organizi
rajo več funkcij v TOZD kot je dogovorje
no, ne izvira le iz hotenja po mini podjetjih, 
ampak Iz njihove odgovornosti, ker pač 
vedo, da brez določene funkcije, ki je bila 
predvidena iz višjih struktur združenega 
dela (razvoj, nabava, operativna prodaja, 
kadrovanje in mnogih drugih) TOZD ne 
more uspevati. Iz prakse pa vemo, da ja 
včasih manj energije potrebno vložiti v 
organiziranje potrebne funkcije, leot pre- 
maknitl neke strukture izven »dosega 
TOZD", posebno če je za to potrebno 
animirati in sinhronizirati interese 10 in 
včasih še več TOZD. Morda je treba pogle
dati v drugo smer in kdaj pa kdaj razformi- 
rati kako funkcijo na višji ravni, če se ni 
uveljavila. To bo bolj konkreten pritisk na 
učinkovitejše delovanje tudi drugih funkcij 
na višjih ravneh združenega dela. Zato pa še 
ni treba izvesti nikakršne dezintegracije, 
niti govoriti o dezintegracijskih težnjah.

Merila delovanja proizvodne TOZD so 
torej mnogo bolj eksaktno merjena kot 
ostalih.

Preskrba z materiali, predvsem uvozom, 
proizvodnja z vsemi podfunkcijskimi (ver

jetno še drži, da je le najteže proizvod kvali
tetno izdelati), prodaja, posebno izvoz, 
stroški, (za čim manjše povečanje se je 
energično in argumentirano boriti proti 
vsem dobaviteljem, tudi tistim, ki skrbe za 
določene funkcije, potrebne v proizvodnji 
iz svobodne menjave dela) in končno do
hodek, oz. del dohodka za TOZD, kot 
končno in najbolj eksaktno merilo uspešno
sti.

Vsa naprezanja v smeri doseganja čim 
ugodnejših navedenih kazalcev so usmerje
na proti človeški lastnosti: kako s čim 
manjšim naporom tem bolje živeti (zato je 
tudi kot bitje dosegel najvišjo stopnjo raz
voja).

To z drugimi besedami pomeni, da 
delavci, ki več in bolje delajo, tudi več pri
čakujejo (predvsem v obliki OD) sicer so 
nezadovoljni.

Tedaj nastopi odločilna razlika med 
proizvodnimi in »režijskimi" delavci: zado
voljstvo se meri pri vseh na enak način 
(OD, delovni pogoji, delovni čas itd.), re
zultati pa se pri delavcih v proizvodnih 
TOZD merijo mnogo bolj eksaktno kot pri 
»režijskih".

Najbrž ni slučaj, da so redki primeri v 
naši družbi, ko je v izgubi organizacija zdru
ženega dela iz svobodne menjave, medtem 
ko so v teh kriznih časih izgube proizvod
nih DO vse pogostejše. Pa tudi v Iskri je 
tako, da še nikoli niso bile v Izgubi DO 
skupnega pomena ali blagovnega prometa, 
čeprav vemo, da včasih niso hudo učinko
vite.

V različni stopnji eksaktnosti merjenja 
rezultatov verjetno tiči tudi vzrok, zakaj sili 
člmveč delavcev v režijo, v organizacije, ki 
ustvarjajo prihodek iz svobodne menjave 
dela.

Treba je ugotoviti, da predvsem resnično 
sposobni (beri pametni) poslovodni kadri 
bežijo iz proizvodnje, ker so ugotovili, da je 
z neeksaktnostjo merjenja rezultatov pro
porcionalno manjša njihova odgovornost.

Da je paradoks še večji pa sedaj ti spo
sobni ljudje študirajo (rešeni konkretnih 
proizvodnih nalog in odgovornosti pred 
neposrednimi proizvajalci, ki so še vedno 
najrevoluclonarnejšl del naše družbe), kako 
bodo izborili boljši položaj za svojo sre

dino, nasproti manj sposobnim, ki so še 
ostali v proizvodnji.

Vsemu temu se morajo poslovodni 
organi TOZD ubraniti s ciljem čim manjših 
stroškov in čim večjih učinkov. Mnogo 
nalog je naslovljenih nanje tudi iz občinskih 
in drugih upravnih struktur in interesnih 
skupnosti, iz vseh nad struktur DO in SOZD 
(Pavle Gantar jih je mimogrede omenil 
sedem), dobivajo pa tudi na kilograme 
raznih poročil in nepotrebnih materialov, 
predvsem od OZD iz svobodne menjave in 
SIS. In končno: mnogo nalog jim sledi tudi 
iz najbolj potrebnega delovanja in samo
upravnega delovanja delavcev v proizvodnji 
in organizacija proizvodnje same.

Da vsemu temu lahko strežejo, rabijo 
sodelavce, na katere prenašajo določene 
naloge. Za ukrepanje ter za vse vrste poga
janj pa potrebujejo pravočasne in nepotvor- 
jene informacije (med drugim tudi podatke 
o možnostih uvoza in stanja na deviznem 
računu), ki tudi zahtevajo nove sodelavce.

To pa povzroča večanje režije tudi v 
proizvodnih TOZD, kar postaja zadnje čase 
vse večji problem posebno, če upoštevamo 
dejstvo, da si marsikdo v DSSS, SIS ali 
državni upravi izmisli.kakšno poročilo, da 
pač opraviči svoj obstoj, ki ga .zahteva od 
TOZD.

Naj ne izzveni, da je vse kar je pozitivne
ga v proizvodnih TOZD povsod drugje pa 
vse narobe. Marsikatero funkcijo opravljajo 
DSSS odlično, marsikatera režijska služba v 
DSSS Ima višjo produktivnost kot marsi
katera TOZD, vendar tako, kot se zaradi 
neeksaktnostl meril v svobodni menjavi 
težko opazi slabo delovanje, se tudi dobro 
delovanje teže vidi. Zaradi dejstva, da tudi 
dobrega delovanja v višjih strukturah svo
bodne menjave ni moč opaziti, najbrž 
vztraja še nekaj poslovodnih kadrov — entu
ziastov v mnogo bolj rizični proizvodnji. 
Upam si trditi, da je večina pojavov na to 
temo bližja tukaj navedenim in da je so
cialna varnost zaposlenih delavcev v OZD 
svobodne menjave resnično mnogo večje 
kot v proizvodnih OZD.

V tem sestavku opisano stanje seveda ne 
velja le na relaciji: proizvodnja TOZD — 
DSSS — druge neproizvodne OZD v gospo
darstvu, ampak in še bolj, na relaciji: proiz
vodnja — interesne skupnosti — druge 
strukture svobodne menjave in uprave. 
Zato ni čudno, da je nacionalna produktiv
nost Jugoslavije tako nizka, čeprav delavci 
v proizvodnji marsikje delajo več kot v 
tujini.

Res je čas, da proizvodnemu delu odme
rimo pomembnejše mesto v naši družbi, a 
to ne samo tistemu v težkih fizičnih po
gojih.

Materiali za bližnje kongrese o tem pa 
tudi o integracijskih in dezintegracijskih 
težnjah in njihovih vzrokih govore. Upamo, 
da ne bo ostalo le pri razpravah ampak, da 
bodo tudi kongresi pokazali pravo smer 
rešitve.

Dušan Dolničar

Sklepi skupščine SRS
Kot je znano, je skupščina SRS na sejah Zbora združenega dela, zbora 

občin in družbenopolitičnega zbora dne 10. marca 1981 obravnavala infor
macijo o varstvu samoupravnih pravic, ki s'ta jo skupščini predložila družbeni 
pravobranilec samoupravljanja SR Slovenije in komisija za družbeno nad
zorstvo Skupščine SRS.

Informacija o varstvu samoupravnih pravic je bila objavljena v Poroče
valcu Skupščine SRS, ŠT. 4/82, z dne 18. 2. 1982. Omenjeno informacijo 
smo v našem glasilu v izvlečkih tudi objavili v nekaj nadaljevanjih. Ob tej 
priložnosti objavljamo tudi sklepe Skupščine SR Slovenije o tej informaciji, 
ki jih je sprejela skupščina SR Slovenije, medtem ko bomo povze
tek razprave v Skupščini objavili takoj, ko bo izšel v skupščinskem poroče
valcu, da bi tako zaokrožili in celovito posredovali obravnavano tematiko, ki 
je upravičeno vzbudila nekatera razmišljanja. Uredništvo

1. V informaciji navedena vpraša
nja uresničevanja samoupravnega 
družbenoekonomskega položaja de
lavcev v združenem delu ter vprašzrnja 
uveljavljzmja in razvoja družbenoeko
nomskih odnosov, ki ustrezajo družbeni 
lastnini sredstev za proizvodnjo, terjajo 
posebno in stalno pozornost vseh druž
benih dejavnikov ter nepretrgano us
klajeno dejavnost organov samouprav
ljanja, družbenopolitičnih skupnosti in 
vseh organiziranih sil socialistične 
družbene zavesti. Opozorila v informa
ciji in razpravah naj bodo zato podlaga 
nadaljnji družbeni dejavnosti v temelj
nih samoupravnih organizacijah, skup
nostih in občinah v skladu z njihovo 
lastno oceno razmer in odnosov, dosež
kov in pomanjkljivosti.

2. Organi, pristojni za uveljavljanje, 
oz. odločanje o varstvu samoupravnih 
pravic in družbene lastnine, naj na pod
lagi ugotovitev informacije in razprave 
o njej usmerjajo svojo dejavnost in na 
tej podlagi predlagajo, oz. dajejo po
bude za uveljavljanje in razvoj sociali
stičnih samoupravnih družbenoeko
nomskih odnosov.

3. Vsi družbeni dejavniki naj pri svo
jem delu ustvarjajo pogoje za uveljav
ljanje družbenega nadzora in podpirajo 
njegovo izvajanje, krepijo vlogo vseh 
organov tega nadzorstva ter zagotav
ljajo pogoje za čim doslednejšo uve
ljavljanje odgovornosti.

4. Skupščine družbenopolitičnih 
skupnosti naj pri programiranju svo
jega dela v večji meri upoštevajo tudi 
svojo pravico in dolžnost izvajanja 
družbenega nadzorstva. Ugotovljene 
pomanjkljivosti in zaostrene družbene 
razmere terjajo, da hitreje reagirajo, 
bodisi na podlagi lastnih ugotovitev, 
bodisi na podlagi pobud, opozoril in 
predlogov družbenih pravobranilcev 
samoupravljanja, organov nadzora, 
strokovnih in znanstvenih institucij ter 
družbenopolitičnih organizacij.

5. S takšno dejavnostjo naj skupščine 
družbenopolitičnih skupnosti in drugi

organi pravočasno preprečujejo nasta
janje bistvenih motenj v samoupravnih 
odnosih in hujšo prizadetost družbenih 
interesov v organizacijah združenega 
dela. Nastopanje z začasnimi ukrepi 
družbenega varstva, kjer je to nujno 
potrebno, naj delavcem tudi omogoči, 
da bodo po prenehanju vzrokov za tak 
ukrep lažje uresničevali svoje samou
pravne pravice in dosledneje uveljav
ljali odgovornost.

6. Povzetek pomembnejših ugotovi
tev iz razprav o informaciji bo skupaj s 
temi sklepi objavljen v skupščinskem 
Poročevalcu.

TOZD POLPREVODNIKI

Materialov
primanjkuje

»Najteže je zdaj za kemikalije. 
Iščemo, telefoniramo, osebno 
posredujemo, a komaj sproti 
»napraskamo«, da se ne ustavi 
proizvodnja,« pravi vodja na
bave v trboveljski Iskri Ivan 
Sovre. Pa tudi z drugimi mate
riali je težko, zlasti za bakreno 
žico. »Najrajši pa bi dobavitelji 
dobili vse plačano v devizah«, je 
še dodal.

Pri vsem tem gre za domače kemika
lije. Edini proizvajalec v Jugoslaviji v 
Goraždu je bil dalj časa v okvari. In 
treba se je bilo znajti, kakor so vedeli in 
znali. »Kemična« v Podnartu zaradi 
'istih težav ne more delati. Tako manjka 
soliterne kisline, brom analizne kisline 
in še nekaterih. Zastoj, ali remont je 
trajal kakih 14 dni, ker pa zalog ni, se 
bojijo, da se bo delo v Polprevodnikih 
ustavilo.

Za bakreno žico je spet težko. Proi
zvajalec v Svetozarevu zahteva visoko 
soudeležbo v devizah. Brez bakrene 
žice, ki jo rabijo za kontakte pri 1 am-

Z operativnega sestanka posbvodij industrijskih prodajaln in regionalnih si

Premalo izdelkov 
za domači trg

Pomanjkanje Iskrinih izdelkov za jugoslovansko tržišče, zmanjšana
moč prebivalcev, kadrovska vprašanja, zmanjševanje zalog in terjatev frest

oWDannaših kupcih, kar najbolj smotrno vlaganje v preureditev in izgradnjo 0°Jr ar>j 
Iskrinih prodajaln po Jugoslaviji so bile osrednje teme tradicionalnega 0PtTe^0s 
tivnega sestanka poslovodij Iskrinih industrijskih prodajaln in region^l 
skladišč v Jugoslaviji. Sestanek je bil v Iskrini poslovni stavbi v četrtek | 
aprila. ,L

problem pa so nekateri »tradicionalni 
izgubaši. Tokrat ne bi omenjali, kal6 F

Iskra ima zdaj v Jugoslaviji 38 lastnih 
prodajaln in pet regionalnih skladišč. 
Temeljna organizacija Prodaja v Iskri 
Commerce načrtuje letos za okoli 8 mi
lijard prometa. Od te vsote bo prek 
lastne prodajne mreže uresničila 4 mili
jarde dinarjev, polovica pa bo odpadla 
na dejavnost nabave. Naloga je izredno 
zahtevna, še toliko bolj, ker bo morala 
Iskra zaradi znanih problemov pri na
kupu domačih in tujih reprodukcijskih 
materialov, usmeriti vse napore v izvoz 
ter tako do neke mere zanemariti jugo
slovansko tržišče.

Drug tak problem, ki lahko zavre 
prodajo na domačem tržišču, je tudi 
manjša kupna moč prebivalcev. Se zla
sti je bilo to opaziti v prvih treh letoš
njih mesecih. Ob vsem tem v Iskrinih 
prodajalnah pa tudi v veletrgovski 
mreži ugotavljajo, da je še vedno pre
cejšnje povpraševanje po Iskrinih iz
delkih.

Veliko besed je bilo na operativnem 
sestanku izrečenih na račun politike po
trošniških posojil. Iskra trenutno ne 
daje posojil niti kupcem v lastni pro
dajni mreži, niti trgovskim organizaci
jam. Osnovni problem je v pomanjka
nju kreditnih potencialov.

Iskrina prodajna mreža ima nekaj 
težav tudi pri kadrovanju, dosti hujši

prodajalne imajo že dlje izgubo- 
operativnem sestanku so poudarili; 
bodo skušali probleme najprej reš]111 
sanacijami, če pa te ne bodo uspesl,.| 
bodo morali kakšno Iskrino trgo',ll'J 
tudi zapreti. In to kljub temu, da srn0, H 
začrtali razširitev naše prodajne mrf 
v Jugoslaviji v vsa večja gospodah 
središča.

Eden izmed pomembnejših dogo10 
rov četrtkovega srečanja — vodil ga6 
direktor TOZD Prodaja Marko P6,1, 
nič — je bil tudi ta, da bodo Isk^-j. 
prodajalne skušale letos ustvariti 
ostanek dohodka in to predvsem 
zmanjševanjem zalog in terjatev P 
naših kupcih, kar bo seveda vplivalo 
višino obratnih sredstev in s tem naz q( 
dolževanje pri poslovnih bankah. tv0j

Obresti, ki jih plačujemo bankam2* Cn>e 
radi visokih obratnih sredstev, še ka 2a
vplivajo na ostanek dohodka.
d je Iskrinih prodajaln in regionam ^iaj 
skladišč so v zvezi s tem poudarili,
vidijo možnosti zmanjševanja drug 
poslovnih stroškov, kajti računi za ele^J<
triko, vodo, najemnine in še marsikaj P 
iz dneva v dan višji. ...iv«

Lado Drob61
sre

iz TOZD Polprevodniki —linija okroglih mostičkov.

perskih diodah, nikakor ne gre. Poma
gajo si tako, da v tovarni in na odpadu 
zbirajo in kupujejo odpadni baker, ga 
odpeljejo v Bor in tam ga jim predelajo 
v bakreno žico — in tako pridejo brez 
deviz do prepotrebnega repromateria- 
la.

Lani so tako nekako izvozili. Letos 
pa so ta način »pogruntali« tudi drugi in 
nastal je velik pritisk na Dinos in drug
je, kjer je moč dobiti baker in ga je zato 
vse teže dobiti. Tako spet ostaja pri 
edini možnosti, vsaj delno plačevanje v 
devizah. Šli so celo tako daleč, da so v 
raznih tovarnah, ki imajo odpadni 
baker zagotovili prodajo trboveljski

Surovini, ta pa ga dobavlja Polprevo^ p 
nikom, ki so ga po omenjeni poti »PrC M
topili« v žico za kontakte. ..

Druga težava je pri montaži nov1 S i(
naprav. Kar malce smešno je, pa vem
res. Montirati bi morali nekaj drag1" L 
novih naprav v proizvodnjo, a jih °e Rl 
morejo, ker ni mogoče dobiti elektn6 V 
nih kablov, da bi jih priklopili. Ta* 
naprave stojijo v skladišču. Kable b| 
sicer dobili, naše, domače, ampak sp6 sq 
le za devize! :V ba.

Trboveljska Iskra je velik izvozu
a del repromateriala tudi uvaža . Tu Pa

(Nadaljevanje na 7. stri•aiii)

NUDIMO USLUGE

V TOZD Keramika usposabljamo RENTGENSKI DIFRAKTOMETER tipa X RD—6 
General Electric. Ker njegove zmogljivosti niso izkoriščene nudimo usluge pri rent
genski analizi naslednjih materialov:
— keramika (porcelan!, ognjestalni materiali, specialna keramika za elektroniko, tr

pine, abrazivi ipd.)
— razne anorganske spojine, surovine, neravni kamen ipd.
— žlindre

Razvojni oddelek TOZD Keramika, Stegne 17, tel.: 559—141(301).
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elavski svet Iskre 
|»vest servisa potrjuje 
'skrino stabilnost

^•■ejšnji torek se je sešel Delavski svet Invest servisa na sejo v novi zasedbi 
f0,Vo*!tvah. Delavskemu svetu predseduje Janez Cerk, njegov namestnik pa 
J® Dušan D ja niš. Člani pa so: Matjaž Badiura, Marjan Bajc, Mira Bokan, 

8vla Gramc, Katarina Hepe, Rudolf Indof, Nataša Mohorič, Martin Pavli- 
lUc> Majda Ritonja, Milorad Spasojevič, Marija Suhadolec, Barbara Tkalčič 
n ,a«ez Žnidaršič.

(atov ^ Polnoštevilno zastopanih dele- 
IrijiL S° °'li na seji tudi predstavniki 

\f!lavniht,?l,?*’t'onih orgaizacij, vseh 
'ittfgjn p užb in individualni poslovodni 

l. Min drujK0 P°trebi so predstavniki služb 
, f/Piali en°poliličnih organizacij sproti 

SW\ JbJ Pojasnila tako, da je delo teklo in 
iar je zaključena po uri in četrt,

C^P^i *n sklepali o sred- 
lizijj _mh dokumentih in potrebi po re- 
fedajPro8ramov, so ugotovili, da ni za 
taltrL02, Za letanje leto potrebno ni- 
Panta ° oropanje od temeljev pro- 

,flkuPrt98l<_mosPrejet*h za obdobje 
nflnvev Gotovo je tudi Iskra —

ion®*bani vervilodvisen od gospodarskih 
^nčdlenJ V nasi družbi, državi in seveda 

Posredno v Iskri.|OD*č / to.

načrtu ni treba spreminjati za leto 
1982.

Delavski svet je tudi potrdil več skle
pov komisije za medsebojna razmerja. 
Med drugim je tudi sklenil podeliti 
javno pohvalo skupini sodelavcev, ki so 
odlično in v rekordnem roku opravili 
zahtevno delo pri prestavitvi kompre
sorja v Stegnah. Javno pohvalo so pre
jeli: Milan Novak, Dušan Gajšek, 
Vinko Mihajlovič,. Samo Gartner, 
Bojan Marter, Lojze Mevželj ter Igor 
Samotorčan in je lepo priznanje uspeš
nim sodelavcem v neposredni proi
zvodnji.

Na tej seji so tudi razpravljali o tem, 
da Dom v Trenti vrnejo občini Tolmin. 
Ta naš znani Iskrin dom, je bil namreč 
ves čas, kar smo ga uporabljali druž
bena last in ga je občina dala Iskri le v

uporabo, oz. v upravljanje. Ker pa po 
delitvi počitniških zmogljivosti v Iskri 
ni bilo interesenta, ki bi ta Počitniški 
dom prevzel, ga je zadnji upravljalec 
pač vrnil občini. Občina Tolmin pa ga 
bo dala v najem ATC Bovec.

Ob tem bo Invest servis ATC Bovec, 
ki bo zaenkrat dom uporabljal za pre
nočišča smučarjem prodal tudi inven
tar. Morda je zanimivo povedati, da bo 
iztržek pičel, le 60.000 dinarjev. Pohiš
tvo je namreč rabljeno in še to je 
ugodna cena, ki jo je pripravljen plačati 
ATC, ker je pohištvo na mestu, kjer ga 
bodo rabili. Za stavbo pa seveda ni ni
kakršnega nadomestila, saj ga je Invest 
le vrnil dejanskemu lastniku.

Delavski svet Investa je dal v javno 
razpravo tudi več osnutkov samou
pravnih sporazumov za združevanje 
sredstev za različne skupne dejavnosti. 
Tako so sedaj v javni razpravi med dru
gim: Samoupravni sporazum o izgrad
nji Poti prijateljstva v Ljubljani, Sa
moupravni sporazum o ustanovitvi 
Kulturne skupnosti občine - Ljublja
na—Center in Samoupravni sporazum 
o združevanju sredstev za prevoz de
lavcev na delo in z dela v Ljubljani.

Delavski svet je imenoval tudi dele
gata v krajevno skupnost Gradišče in 
sicer Braneta Zombro, na predlog sin
dikalne organizacije.

FY

Družbeno-politični delavci 
v portretni karikaturi

DO ŠIROKA POTROŠNJA — TOZD PRODAJA, LJUBLJANA
PROTI ADMINISTRATIVNIM OVIRAM SAMOUPRAVLJANJA

Jil ga 1*1 
o P®1 
Iskril 

iti veti

So' t<!dsedn‘k DS Janez Cerk. 
n na A Qe[
ih. $v0j s gati so ugotavljali, da je Iskra 
kamZfleSnCdnieročni načrt. .PriPravila na

Tudi komunisti prodajne te
meljne organizacije Široke po
trošnje smo enotno obsodili po
skuse administrativnih poseganj 
v samoupravne' pravice delovnih 
ljudi,« nam je v začetku pogo
vora dejal nedavno izvoljeni se
kretar OO ZK te temeljne orga
nizacije BORIS ROZIN. Seveda 
pa je bila to le ena od številnih 
tem, ki jih tamkajšnji komunisti 
obravnavajo na formalnih in ne
formalnih srečanjih domala vsak 
dan.

naln^taia • °lstveno ne. Za sedaj Iskra 
r HarlkMn r’ očrtanem načrtu in ga tudi 
drug|iileW IZVaja' Ker P3 je Invest servis

sik2

Drobiti da so Potrebe P° Investo-
f srpa “ osta*e take, kot so jih zapisali 
Ngoi nlero^n' načrt. Kljub zaostrenim 

Jtistfj ern gospodarjenja, omejitvam in
JVs°Isk nanietr80vinski P°litiki’ bo z 
i|Dsta, r? vred tudi Invest servis za sedaj 

|let0 sprejetih načrtih za letošnje 
|!H<w de|avski sve

ravnih aktov o srednjeročnem

Ob 9. kongresu ZKS je SOZD Iskra 
pripravila razstavo družbenopolitičnih 
delavcev v portretni karikaturi avtorja 
Boruta Pečarja. Razstavo so odprli v 
torek, 13. aprila, v avli poslovnega cen
tra Iskre ob navzočnosti številnih go
stov in Iskrašev.

O avtorju je spregovoril dr. Ivan 
Sedej in dejal:

»Portretna karikatura kot jo pojmuje 
znani slovenski ustvarjalec na tem po
dročju Borut Pečar, je v vsem povoj
nem obdobju preživljala in doživljala 
svojsko evolucijo. Pečar, ki je ustvaril 
enkraten opus portretov kulturnih, 
športnih, političnih in drugih javnih de
lavcev, je v retrospektivnem pogledu 
tudi več kot zanimiv reagent na odpi
ranje naše družbe, čeprav večinoma 
štejemo karikaturo kot marginalen 
pojav, kot sestavino dnevne politike, 
novičarstva, je karikatura, v njenih ok
virih pa posebej portretna karikatura,

revod' *
»pre-

no^Sj. —
'end^__ delavskega sveta Invest servisa.
dragi*1 P"s,sto
Tak® 

ble b‘
k sp®1 s0 Vel.

. Ke težave z večnimi spremem- 
da Uv°Znih režimov. Sicer se uvoziti

aterialov primanjkuje
(Nadaljevanje s 6. strani)

voznik S
Tupa

stran*)

-6
mt-

a’.vend;
Seajaj° dl
V^u’ mesece> zaloge 
vin r^ov*jah so običajno

,raia ' •r zaradi sprememb postopki 
Sp J,_*? d*je- kot so pričakovali. Zavleče

pa kopnijo, 
naročali su-

vogivi V tuj'n‘ P° mesecih. Tako so se 
devj '1 Velikim zalogam, ki bremenijo 
14 a° likvidnost. Pri tem pa 
me ■ Pevni zaostanek že mnogo po- 
iiu: ln Jako se uvoz še draži, saj je
ge V sk*adišča pripraviti večje zalo- 
govo°Pa '^ej° soglasja, čakajo na od- 
dlje lz Beograda po 3 tedne, mesec in

j VseJn tem je seveda težko plani- 
Ptoiz . drzat* tekoč ritem kontinuirane 
njati ',°dnie' Pogostokrat je treba me- 
iitla: Ptograme, delati pač tisto, za kar 

0 material. Tako je že večkrat

KRA

Kako ste se Vključili v aktivnosti slo
venskih komunistov pred letošnjim 
kongresom?

ROZIN: »Poleg obravnavanja kon
gresnih dokumentov, ki smo jih po
drobneje pregledali in se o njih pogovo
rili, smo največ pozornosti namenili 
predvsem vprašanjem, za katera smo 
menili, da so za nas najpomembnejša in 
najzanimivejša. Tako smo se zelo pri
zadeto pogovarjali o dvomih nekaterih 
v naši družbi, da samoupravljanje z de
legatskim sistemom ne bo kos zahtev
nim nalogam pri izvajanju gospodarske 
stabilizacije. Mi smo menili ravno na
sprotno, da nikakor ne smemo podvo
miti v vse tisto, kar smo toliko let gradili 
s tolikšnimi'napori. O samem gradivu 
za kongres, vključno s predlogom reso
lucije, nismo imeli kritičnih pripomb.«

Katerim vprašanjem pa ste v 
zadndnjem času namenili največ po
zornosti?

ROZIN: »Odločili smo se, da bomo 
Lar največ tudi v okviru naših moči pri
spevali k vsesplošnim ukrepom za 
uspešno uresničitev gospodarske usta
litve. Menili smo, da lahko največ sto
rimo z varčevanjem. Tu v skladiščih, ha 
primer, smo se odločili, da bomo kar 
največ blaga preusmerili na železnico. 
Vedno to ni možno, vendar pa možnosti 
vsekakor so. Hkrati smo se odločno 
zavzeli izboljšati naše delo. Bolj bomo 
ažurni, potrudili se bomo, da bo v skla
diščih kar najmanj škode pri pretovar
janju, da bodo tovornjaki čimmanj 
stali, da bodo stojnine kar najmanjše.«

V skladiščih, kjer ste tudi vi zaposle
ni, dela največji del mladih, članov 
ZSMS prodajne temeljne organizacije. 
Kako pa % njimi sodelujete?

ROZIN: »Še posebej vzadnjem času 
smo okrepili stike z OO ZSMS tako, da 
je sodelovanje res iz dneva v dan boljše. 
Z naše strani ni ovir, saj smo komunisti 
pripravljeni pomagati, kjerkoli je to 
potrebno pa tudi mladi so pripravljeni 
delati!« Fleischman

medij, ki bolj kot drugi opozarja na ta
buje in zavrtost v določeni družbi. Po 
drugi strani pa velja ugotoviti, da se ši
rok osrčn ost in hkrati odprtost velikih 
politikov kaže prav v tem, da imajo do 
karikature pošten in odprt odnos. Zato 
ni naključje, da so odpori proti karikira
nju vodilnih politikov rasli predvsem na 
(nekdanjih) srednjih političnih ravneh, 
med tistimi uradniki, ki so računali, da 
bo tudi na njih odpadla kapljica čaš
čenja, če jim bo uspelo iz vodilnih ljudi 
ustvariti nadčloveške like. S tako izra
zito birokratsko miselnostjo je začel 
obračunavati med prvimi že Moša Pi- 
jade, ki se je kot politik in umetnik za
vedal, da socialistična družba ne po
trebuje oltarčkov in polbogov, marveč 
poštene, trezne in predvsem pametne 
ljudi — ki pa imajo tudi napake. Svoj 
prispevek k taki demitizaciji so dali tudi 
jugoslovanski karikaturisti, med kate
rimi gre nedvomno častno mesto prav 
Borutu Pečarju.

S ciklusom okrog šestdesetih kari
katur, portretov vodilnih jugoslovan

skih in slovenskih politikov, ki je de
loma izhajal v izredno odmevni rubriki 
v Pavlihi, je Borut Pečar svojo kvaliteto 
in svoje značilnosti vnovič potrdil. S 
svojimi sogovorniki, s portretiranci je 
vzpostavil pristen človeški kontakt. 
Poglobil se je v njihove fiziognomije in 
duševnost na topel in s humorjem pre
žet način. Odkril je njihove posebnosti 
v drži in nastopanju ter jih poudaril — 
hkrati pa jih je prikazal kot ljudi, ki jim ni 
tuj tisti svojevrstni občutek, da se znajo 
ponorčevali tudi sami s seboj. Po drugi 
strani pa je znak odprtosti družbe in 
njenih reprezentantov, predvsem, pa 
politične zrelosti tudi povsem človeška 
želja po popularnosti. Karikatura, kot jo 
pojmuje Pečar pa opravlja tudi to funk
cijo. Politika, ki ga navadno vidimo na 
govorniškem odru, kjer gledamo bolj 
institucijo kot človeka — nam približa, 
pokaže nam ga kot zasebnika in kot 
občana. S humorjem, ki mu je prime
šan ravno pravšnji kanec kritičnosti (ki 
se največkrat kaže v značilni grimasi 
ali pa atributu — pa naj bo to šegavo 
strog pogled maršala Tita ali pa niko
tinska strast Mihe Marinka ali Staneta 
Dolanca, utrujena drža Vladimirja Ba- 
kariča in spet v žep zakopane roke in 
privzdignjena obrv Edvarda Kardelja) 
pa mu uspeva tudi tisto »nekaj več«. 
Portretna karikatura ni več le domisli
ca, marveč miniaturna stvaritev, ki ima 
korenine v sodobni in polpretekli ek
spresionistični figuraliki in v tistem tipu 
risbe, ki z najbolj skopimi sredstvi po
kaže največ. Energična črta, ki včasih 
zazveni na videz rutinersko, je tista 
osnova Pečarjevih risarskih miniatur, ki 
daje njegovim stvaritvam trajno vred
nost. Zato lahko ugotovimo, da je 
Pečar pravi portretist in oblikovalec 
medija, ki ima doma in v svetu vedno 
več prijateljev in občudovalcev — 
risbe. Sistem širokih potez in menjava 
ravnih črt ter zaobljenih obrisov prav 
zato vzbuja tudi druge, recimo kar 
estetske občutke, ki harmonirajo s 
sporočilom, s predstavitvijo določene 
osebnosti. Zato šegaviportret (recimo) 
Mitje Ribičiča za govorniškim pultom 
ni le karikatura, marveč tudi stvaritev, 
ki ima zaradi medija, o katerem govori 
(tisk) tudi izrazito demokratični značaj, 
saj tako postaja last vseh tistih, ki jem
ljejo v roke časopis ali revijo, ki postaja 
demokratična tudi sama po sebi —saj 
nam namesto fraz in spomenikov 
predstavlja žive ljudi!«

prišlo do zastojev, na vlečenju tekočega 
kristala na primer. Stali so po nekaj dni. 
V montaži in na trakovih na srečo še ni 
bilo večjih ustavitev. Zato pa je pogo
stokrat treba ob teh peripetijah, kadar 
material dobijo, delati tudi ponoči, v 
soboto ali nedeljo, da se osnovna proi
zvodnja ne ustavi.

Težko je tudi z argonom, zlato soljo 
in še z marsičem. Zato pa je nabavna 
služba maksimalno angažirana, da vsaj 
za silo priskrbi posamezni material. Pri 
nagrajevanju njihove uspešnosti pq^e 
nič ne pozna. Seveda, uspešnost je v 
tem položaju v nabavi manjša ko pred 
časom, dela pa daleč več. »Celo v pro
stem času se žreš, bo uspelo ali ne,« je 
dejal eden izmed nabavnikov. Najbrž bi 
bilo treba tako zagnanost in trud tudi 
primerno nagraditi.

F. Kotar

TOZD SPREJEMNIKI, SEŽANA

Seminar za projektante 
ojačevalnih naprav

V sodelovanju s proizvajalci ojačevalnih naprav — temeljno organizacijo 
»Sprejemniki« iz Sežane je prodajna TOZD Široke potrošnje organizirala 
tridnevni seminar za projektante teh naprav iz vseh filijal Iskre Commerce v 
Jugoslaviji. V dneh od 6. do 8. aprila se je v hotelu Maestozo v Lipici zbralo 
več kot 40 ljudi, saj je poleg projektantov sodelovalo tudi nekaj prodajnikov 
iz večjih Iskrinih trgovin po Jugoslaviji, ki so se specializirali za prodajo se
žanskih ojačevalnih naprav.

Seminar za projektante ojačevalnih naprav v Lipici.

Jedrnat in zelo obsežen program se
minarja je bil za dva delovna dneva 
(tretjega dne so si tisti, ki jih je to zani
malo, ogledali proizvodne prostore se
žanske tovarne) kar prenatrpan. Pri
sotni so se namreč podrobneje seznanili 
z novostmi v proizvodnem programu 
ojačevalnih naprav, se seznanili z modi
fikacijami obstoječih, organizatorji pa 
so pri njih poskušali izvedeti kaj več o 
tržišču, zahtevah kupcev, značilnostih 
prodaje po posameznih področjih zno
traj Jugoslavije itd.

Tak seminar je bil seveda tudi edin
stvena priložnost, da se spoznajo tisti, 
ki prodajajo ta del proizvodnega pro
grama sežanske tovarne in da se hkrati 
dogovorijo za strategijo tržnega na
stopa v bodoče.

Program ojačevalnih naprav zav
zema v sežanski TOZD že pomembno 
mesto, saj dosega že 50% celotnega 
obsega proizvodnje, v načrtu pa imajo 
še razširitev. Razumljivo je, da morajo 
biti na širšbe zadolžitve pripravljeni 
tudi tisti, ki bodo te izdelke prodajali in 
projektirali način namestitve.

Sežanska tovarna sprejemnikov (ime 
že skoraj ne ustreza več) ima na tem 
področju že bogate izkušnje in vrsto 
uspešno sklenjenih poslov na celotnem 
jugoslovanskem področju. SF
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ŠIROKA POTROŠNJA

Oblikovanje razvidov del 
in nalog na strokovnih 
temeljih

Predsedniki in člani komisij temelj
nih organizacij Široke potrošnje za 
oblikovanje razvidov del in nalog, so se 
udeležili tridnevnega strokovnega se
minarja v Škofji Loki, ki je potekal od 
8. do 10. aprila.

Seminar, ki ga je organiziral vodja 
komisije za oblikovanje teh dokumen

tov, direktor področja za organizacijo 
in AOP Široke potrošnje Branko 
Mesec, je za vse, ki so se ga udeležili — 
poleg članov komisij tudi nekateri se
kretarji temeljnmih organizacij — 
izrednega pomena pri nadaljnjem delu.

Predavatelj na seminarju je bil stro
kovni svetovalec Biroja za industrijski 
inženiring Peter Gortnar, ki je vse pri
sotne podrobno seznanil z načeli obli
kovanja teh zahtevnih dokumentov.

SF

Seminar za pripravo razvidov del in nalog v Škofji Loki

TOZD NAPRAVE IN ORODJA

Orodjarji kos nalogam
»Elektronika se hitro razvija, 

elementi za elektroniko tudi in 
vsemu temu tempu moramo sle
diti z napravami in orodjem, ki 
jih za proizvodnjo rabijo naše 
TOZD,« pravi tehnični vodja 
TOZD Naprave in orodja v 
IEZE Pavel Debeljak. Ta to
varna namreč služi za izdelavo 
orodij in naprav v vsej DO IEZE.

SMAILU 
CAJICU 
V SPOMIN

Spet je jeklo zdrobilko člove
ka. Smrt je na Karlovškem mostu 
ugrabila našega sodelavca 
Smajila Čajiča. Pet let je bil 
dober sodelavec v Iskri — Feri- 
tih. Radi smo ga imeli, saj je bil 
dober tovariš in priden sodela
vec. Prav zaradi svoje vestnosti 
in delavnosti je postal izmeno- 
vodja v oblikovalnici.

Sredi dela je omahnil v smrt ta 
30—letni tovariš, mlada žena je 
postala vdova in dvoje otrok siro

ti. V globoki žalosti smo tovariša 
in sodelavca pokopali v doma
čem kraju, v Gajičih pri Cazinu.

Smail, ohranili te bomn » nai- 
lepšem spominu!

Sodelavci 
iz Feritov.

Pavel Debeljak.
Tovarna naprav in orodij, ali kratko 

ji pravijo kar Orodjarna je TOZD 
skupnega pomena. Zato ima tudi pose
ben status pri investicijah. Kadar se 
namreč katera od TOZD IEZE širi, 
spreminja 'program, skratka investira, 
običajno del sredstev nameni za Oro
djarno, ki s tega naslova posodablja 
strojno opremo.

Orodjarna ima tudi lastno konstruk
cijo, ki je namenjena za načrtovanje 
opreme v vseh TOZD IEZE. Zadnji 
čas se je konstrukcija kadrovsko ne
kako osiromašila in treba bo misliti na 
močno okrepitev, če naj bo kos svojim 
nalogam.

Znanje in izkušnje v Orodjarni, njeni 
začetki segajo kar 30 let nazaj, omogo
čajo, da so orodjarji kos najbolj za
htevnim napravam, orodjem, strojem 
in celotnim proizvodnim procesom, ki 
jih od nje zahtevajo tovarne. Ni pa 
TOZD Orodjarna več edini proizvaja
lcev IEZE na svojem področju. Močne 
orodjarne v Šentjerneju, Trbovljah in 
Žužemberku že same proizvajajo mar
sikaj za svoje TOZD.

Orodjarna v glavnem pokriva po
trebe po novih napravah, strojih in oro
djih v TOZD Feriti, Magneti, Kera
mika in Specialni elementi. Za Ferite

ANTON KOROŠEC je srečal Abrahama, kot pravimo temu. V sredo, 7. aprila je 
dopolnil 50 let. Ta 50—letni livar je v TOZD Magneti zaposlen že 29 let. se pravi le 
leto manj, kot je stara tovarna. Sodelavci ga imajo radi, saj je dober delavec in veder 
tovariš. Za njegov jubilej so mu kupili simbolično darilo — lepo uro. Čas beži! Tone, 
čestitamo!

namenjajo kar polovico zmogljivosti. V 
TOZD je znano, da je Orodjarna zelo 
solidna. Stroji in orodja so zelo dobra, 
sodobna in tudi rokov izdelave se držijo 
sorazmerno natančno. »So pa dragi ko 
hudič,« je zadnjič zavzidhnil nek raču
novodja iz TOZD.

Tehnično so dokaj dobro opremljeni. 
Imajo sodobne obdelovalne stroje, 
kljub temu pa Pavel Debeljak pravi, da 
z opremo ne dohajajo časa. Precej 
standardnih obdelovalnih strojev je 
namreč že amortiziranih in bi bilo treba 
misliti na nove. Pa tudi premalo jih je. 
Zahteve po novi opremi po tovarnah so 
vse večje, zato bo treba tudi povečati 
zmogljivosti v Orodjarni. Za zdaj jih 
teži tudi pomanjkanje prostora. Novih 
strojev tudi ne bi bilo kam postaviti. 
Zato mislijo na širitev prostorov. Pri 
tem so bili že kar blizu realizacije, a 
zaenkrat v stabilizacijskih pogojih ne 
bo nič. V nekaj letih šele upajo, da bodo 
dobili več prostora, da bodo laže, hi
treje in bolje lahko ustregli naročni
kom.

Druga želja Orodjarne je močnejša 
konstrukcija. Sedanja kadrovska za
sedba, ki je tudi številčno zelo šibka, 
ne omogoča večjega razmaha in ne do
haja potreb po novih konstrukcijskih 
rešitvah novih programov in aplikacij.

Kadrovsko so pa sicer v Orodjarni 
sorazmerno dobro zasedeni. Kvalifici
ranih kovinarjev je seveda večina. Za
nimivo je, da je precej orodjarjev starej
ših, drugi pa so zelo mladi. Tam nekje 
pred 10 leti je bil kovinarski poklic 
nekam »nekonjunkturen« in iz tistega 
časa manjka kadra srednjih let. Zadnji 
čas pa se stanje s pametno kadrovsko 
politiko in načrtnim štipendiranjem 
popravlja.

Naj povemo še to, da se lotevajo V 
Orodjarni izdelave tudi najzahtevnej
ših naprav in strojev. Elektronika, 
pnevmatika in hidravlika so bistvene 
komponente poleg mehanike in elek- 
tromehanike seveda. Lotevajo se na
prav za avtomatizacijo in mehanizacijo 
proizvodnje ali delov procesov in s tem 
veliko propomorejo k.večji storilnosti, 
k višji kvaliteti in zanesljivosti, saj av
tomatika izključuje človeški faktor in s 
tem tudi možnost napak. - F. Kotar

BILI SMO NA SABOTINU
Pred nedavnim smo planinci iz delovnih 

organizacij »Iskre« iz Kranja obiskali nena
vaden vrh in sicer Sabotin, ki se s svojimi 
609 metri dviga nad Novo Gorico. Po delu 
grebena poteka tud državna meja.

Potovali smo z vlakom skozi Jesenice, po 
Baški grapi, nato pa po dolini Soče do Sol
kana. Zaradi odhoda v območje obmejnega 
pasu smo se še enkrat prešteli in ugotovili, 
da nas je res 75. Sabotin je zadnji spremlje
valec desnega brega reke Soče preden za
pusti Jugoslavijo. V prvi svetovni vojni je na 
njegovem pobočju padlo nešteto slovenskih 
fantov, ki so se borili, ne vedoč za koga. Še 
danes so neštete kaverne in jekleni drobci 
šrapnelov priča iz tistih časov.

Edina možna planinska pot je severno 
pobočje, ki je za svojo višino 609 metrov tudi 
dovolj strmo. Po uri in pol smo bili že na vrhu. 
Prvi pozdrav nam je dala »ta prava« burja, ki 
zna tudi na Sabotinu pokazati svojo moč. V 
karavli so nas že čakali vojaki — graničarji, 
ker smo bili predhodno najavljeni. Komaj 
smo se natrpali v njihove hodnike in jedlni- 
co. Tu smo pojedli, vojaki pa so nam pripra
vili čaj. V imenu planinske sekcije smo vo
jakom izročili knjigo o »Iskri«, katero so z ve
seljem sprejeli.

Potem smo v spremstvu naših graničar
jev obiskali mesto, kjer je napis »NAŠ 
TITO«. Črke so iz belega kamna in so visoke 
kar 40 metrov. Na strešici črke š smo se še 
slikali in odšli po isti poti nazaj h karavli.Gre
benska pot je nekaj posebnega, saj meter 
stran od nje vod še ena pot, ki je že last Itali
janov.

Vojakom smo še zaželeli mirno odsluže- 
nje vojaškega roka in se prijateljsko poslovi
li. Vračali smo se po isti poti do Solkana, kjer 
so v dveh trgovinah bili založeni s »kofe- 
tom«. Tako, z njim odišavljeni, smo zapustili 
Primorsko in se spet odpeljali v Kranj.

Edvard Erzetič

ŠAHOVSKA ŠOLA ISKRE
Že več mesecev deluje v kranjski ISKRI 

vsak prvi četrtek v mesecu šahovska šola, ki 
jo vodi mednarodni mojster Iztok Jelen.

Tokrat je odigral simultanko s šestnajstimi 
šahisti. Le trem Iskrašem je uspelo remizi
rati in sicer Vinku Zormanu, Dušanu Čebu
larju in Rihardu Piskarju. O Š.

ZAHVALI

Ob tragični smrti mojega sina
IGORJA KRČA

se sodelavcem TOZD ERO — oddelek za 
ozobčenje, iskreno zahvaljujem za izražena 
sožalja, podarjeno cvetje in spremstvo na 
njegovi zadnji poti oče Nace Krč

Ob boleči izgubi 
drage mame in žene
ELIZABETE TRILER

se iskreno zahvaljujeva vsem sodelavcem 
pokojnice za izrečeno sožalje, darovano 
cvetje in vence, denarno pomoč ter za 
spremstvo na njeni zadnj poti

- žalujoča hči Marjetka 
in mož Jože.

ČASOPISNE NOVICE
Novosadki Dnevnikj piše, da so poštarji iz Subotice, Zrenjanina, Kikinde, SomtX^ j QFNovosaoKi unevniKj piše, oa so poštarji iz buootice, zrenjanina, MKinoe,

Sremske Mitroviče in Novega Sada združili denar za postavitev nove moderne ttfj' 
žitne centrale v glavnem mestu pokrajine. Z nakupom Iskrine metaconte bodo ur 
sničili svoj načrt ne samo v sedanjem srednjeročnem načrtu, marveč do leta 199 *! 
Centrala bo veljala 140 milijonov dinarjev, Iskrini strokovnjaki pa bodo končali too~m.*- 
tažo do konca leta 1983.

Na zadnji seji skupščine trboveljske raziskovalne skupnosti so za lanskoletne 
sežke na inovacijskem in racionalizacijskem področju podelili občinska priznanL 
petim delavcem trboveljskega združenega dela, med njimi tudi — Martinu Pavlinu I 
Iskrine tovarne polprevodnikov v Trbovljem.

Ob tej priloženosti so delegati skupščine raziskovalne skupnosti tudi sklenili, nar I 
v prihodnje združili podeljevanje priznanj in nagrad s praznovanjem praznika t*0’! 
veljske občine. S tem bi najuspešnejše inovatorje in racionalizatorje nekako pote9n'. I 
iz anonimnosti in jih z njihovimi dosežki širše predstavili Traboveljčanom — ljubljanSW | 
Dnevnik.

Sevniški radioamaterji so vsa zadnja leta dobivali najvišja državna priznanja ^ I 
tekmovanjih. Minulo leto je bilo malce skromnejše, vendar so vseeno vzpostavi* I 
deset tisoč zvez.

I
Za pomoč so radioamaterji hvaležni predvsem dolenjskim TOZD Iskre v Šentjerne

ju, Semiču in Mokronogu. Na občnem zboru pred nekaj dnevi so zato TOZD lsKrč 
izročili posebna priznanja.

Po podatkih Gospodarske zbornice Jugoslavije je jugoslovansko gospodarshj 
prodalo lani v tujino 13 licenc. Na prvem mestu je zagrebška Prvomajska, sledi ljub
ljanska Iskra, nato Lek itd. Hkrati je gospodarstvo kupilo 22 tujhih licenc. Nahitrejše Pa 
je bilo povezovanje s tujimi partnerji v industrijski kooperaciji. Sklenili so 58 novih P6- 
godb, 46 prej sklenjenih pa so podaljšali. Od teh je bilko 44 pogodb registriranih v W ' 
vinsko—predelovalni in 13 v kemijski industriji — Gospodarski vestnik.

Delovna organizacija Iskra—Elektromehanika v Kranju zdaj razdeljena v tri sam0- F 
stojne DO vsako leto povečuje obseg kooperacije z malim gospodarstvom. Lanil6 
vrednost kooperantskih storitev presegla 440 milijonov dinarjev. Te organizacije sodf 
lujejo že s 111 TOZD iz malega gospodarstva, s 33 obrtniškimi zadrugami in s ul 
samostojnimi obrtniki. Iskra daje večji poudarek sodelovanju z obrtniškimi zadruga^ najte
kot S nosamA7nimi Ramnstninimi obrtništvi Svniim knonArantnm -ranna Hala ki

' I ixxw*vji ...........vrvi tl iiim. 101X11* VILAJV v vv-ji ^rvviviai orx ovuciv/vai lju t- VUI M 1101X11 l ll Z-dVJi

kot s posameznimi samostojnimi obrtništvi. Svojim kooperantom zaupa dela, ki s" 
zanjo nezanimiva zaradi majhnih serij, hkrati pa kooperanti hitreje najdejo tehnolog6 s trj(

Prav]

6uit(

rešitve, v glavnem za izdelke, ki so jih tovarne do nedavnega še uvažale.
Razvoj takšnih izdelkov Iskra odstopa predvsem obrtniški zadrugi Elekuu»v- 

Ljubljani. Sodelovanje se je začelo s proizvodnjo posebnega kolektorja za Iskrine av
tomatske telefonske centrale; ta del pa je Iskra prej uvažala iz Belgije. Drugi tak izda, . 
lek je tako imenovani elektromagnetni rele. Elektrovod dobavlja Iskri vsako leto 0(11 
tisoč teh relejev v vrednosti 80 milijonov dinarjev. Iskra je prej te releje kupovala v švic ^]ei 
in porabila zanje letno približno 2 milijona dolarjev. T udi v tretjem primeru gre za vod6 Sega 
pri napajanju telefonskih central, katere je Iskra uvažala iz Zvezne republike Nem# ^rti 
v vrednosti 7,5 milijona deviznih dinarjev. Strokovnjaki in člani Elektrovoda so in n 
uspešno osvojili tehnologijo proizvodnje teh delov in tako rešili še en uvozni Pr0", sp0t 
blem—beograjska Borba. j

V novih prostorih tovarne Iskra v Železnikih, v prvem nadstropju, so člani fotos®11 I 
cije in likovne skupine Iskre pripravili razstavo svojih del. Na otvoritveni slovesnosti |® ftet
sodeloval tudi mešani nevski 7hor Iskre ?ele7niki Prireditev ie nnsve^ene knnafBS^
uje m iiRuvne snupine isiue pripravni razstavo svojin oei. rva otvoniveni siovesnu^T 
sodeloval tudi mešani pevski zbor Iskre, Železniki. Prireditev je posvečena kongres6 Pos 
ZKS. Pte;

• dek
Komisija za oceno investicij v SR Sloveniji je v razpravi o investicijskem programu tuj, 

Iskra—Industrija kondenzatorjev Semič za povečanje proizvodnje kondenzatorja6 p 
predlagala, da se v projektu dopolni in valorizira finančna konstrukcija in s tem v zvez 
preveri njen neto devizni učinek ter realnost in obseg bančne udeležbe — D® ,

""71 I •  ___ i:i E M j ucuiuiic uueiezue — i; Han
Zbral in uredil Marjan KraJ

ki j 
nat. 
Ijiv,
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Udeleženci planinskega izleta na Sabotin.

r
POTREBE PO SODELAVCIH

Na tem mestu bomo redno objavljali vsa prosta dela in naloge v li*1^ 
tako za redno delo kot za sodelovanje v občasnih projektno zasnovan 
nalogah v okviru SOZD ali posameznih DO. Prav tako bomo v skladu z®^1 _ 
členom samoupravnega sporazuma o združevanju v SOZD objavljali sprott 
ne sodelavce, ki jim v TOZD oziroma Delovni skupnosti ne morejo iVP 
toviti ustreznega dela ter tiste, ki sami želijo menjati delo, bi pa radi osteh* 
Iskri. Objavljali bomo tudi razpise za vodilna in vodstvena dela in naloge- 
glasilu, ki izhaja ob petkih bomo objavili vse potrebe, ki bodo priv®1* k n,n’ 
do vključno vsakega ponedeljka.

Objave zbira in ureja: Judita Bagon, SOZD Iskra DSSS, Trg revolucije* 
Ljubljana, Š 11, telefon 213-213, int 21-25.

ISKRA ELEKTROZVEZE
1. Varnostni inženir -g

Pogoji: višja tehniška varnostna šola, 5 let delovnih izkušenj, predviden OD 13. J-3 
din.

Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom. „
Pismene prijave z dokazili pošljite v 15 dneh na naslov: Iskra Elektrozveze. DSSS- 

Stegne 11, Kadrovska služba.

SOZD Iskra
Področje za kadrovsko dejavnost 
in izobraževanje

OBJAVA

Z uvajanjem usmerjenega izobraževanja so se povečale zmogljivosti za izobraže- i 
vanje v elektrostroki tako, da so ta program prevzele tudi nekatere gimnazije. Da bi ^ c 
zagotovile pouk strokovnih predmetov, potrebujejo predavatelje, ki jih prej niso imele ■ 

Kadre za [X)uk strokovnih predmetov si šola lahko zagotovi samo v OZD elektrO" i Sti
stroke. F*v

Iskra je velik uporabnik teh kadrov, zato je tudi v našem interesu, da bi bil pouk kva- jp,.
liteten

Program elektronike je prevzela tudi nekdanja Gimnazija—Šentvid, vendar ji P61' Fy 
rnanjkuje predavateljev strokovnih predmetov zato pozivamo vse, ki imajo veselje do 
poučevanja mladine, da se prijavijo na naslov:

Srednja šola za elektroniko Ljubljana, Prušnikova 98, Ljubljana
za poučevanje naslednjih predmetov:
— dva učitelja (visoka izobr. dipl. ing.-el.) za pouk predmeta: osnove elektrotehnik®
— enega učitelja (visoka izobr. dipl. ing. el.) za jx)uk: materiali in elementi energet

skih in elektronskih sistemov

N
Silit
!)ve
N
tža

i:SKin m eieKironsKin sistemov
enega učitelja (visoka izob. dipl. ing. el.) za pouk predmeta: elektronske naprave c 
tri učitelje (višja izobr., ing. el.) za praktični pouk
z-, v* ,-x i i,-x /i , i X i i r-\ ,-vl \ -* z-i /i ^ ri i -t --x z-, i! i ti i r-i (5\J 1P L
Ul učitelje tv|S>jci I^UUI., nty. »i./ Z.CJL piaiuiuiii puurv
enega učitelja (višja izobr. ing. el.) za organizacijo proizvodnega dela in delovne ^ 
prakse učencev. Jf?’


